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ОФІЦІЙНА ІНФОРМАЦІЯ  

Центральні органи влади 

25.11.2024 

Міністерство з питань реінтеграції тимчасово окупованих 

територій України 

https://minre.gov.ua/2024/11/25/mizhnarodni-partnery-prodovzhuyut-

oblashtovuvaty-tymchasove-zhytlo-dlya-vpo/ 

Міжнародні партнери продовжують облаштовувати тимчасове 

житло для ВПО 

Незабаром в Україні планують створити додаткові понад 5500 нових 

місць для внутрішньо переміщених осіб у близько 200 місцях тимчасового 

проживання (МТП).  

Про це повідомили на нараді з питань ВПО під головуванням заступника 

Керівника Офісу Президента Ірини Верещук. 

При облаштуванні діючих МТП буде передбачена певна кількість місць 

для маломобільних людей. Зокрема, у Харківській, Дніпропетровській, 

Запорізькій, Кіровоградській, Полтавській, Черкаській, Вінницькій, Івано-

Франківській, Львівській, Тернопільській, Закарпатській, Рівненській і 

Волинській областях. 

Надання меблів для облаштування кімнат та загальних просторів, а 

також, за потреби, дрібних ремонтів буде профінансовано Українським 

Гуманітарним Фондом.  

Проєкт буде реалізовуватися такими організаціями, як: ГО «Проліска», 

БФ «Рокада», БФ «Право на Захист», ГО «Десяте Квітня», БФ «Посмішка 

ЮА», БФ «Схід СОС». 

Передбачається, що нові місця для тимчасового проживання ВПО 

почнуть облаштовувати у грудні поточного року. 

 

*** 

 

25.11.2024 

Міністерство з питань реінтеграції тимчасово окупованих 

територій України 

https://minre.gov.ua/2024/11/25/groshova-dopomoga-pry-evakuacziyi-

majzhe-74-tysyachi-ukrayincziv-otrymaly-vyplaty-vid-yunisef/ 

Грошова допомога при евакуації: майже 74 тисячі українців 

отримали виплати від ЮНІСЕФ 

Дитячий фонд ООН (ЮНІСЕФ) продовжує надавати одноразову 

екстрену грошову допомогу для сімей з дітьми, які виїхали до більш безпечних 

районів із громад, де було оголошено обов’язкову евакуацію. 

Так, виплатами у розмірі 10 800 гривень на кожного члена родини 

(максимум 5 осіб, серед яких до 2 дорослих) вже забезпечено 22 550 
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домогосподарств. Охоплено близько 74 тисяч осіб, зокрема майже 38 тисяч 

дітей. 

Допомога надається евакуйованим сім’ям з дітьми, які відповідають 

одному чи кільком критеріям вразливості: 

 у складі сім’ї є особа або дитина з інвалідністю до 18 років; 

 сім’я є багатодітною з дітьми до 18 років; 

 дітей виховує одинока мати/одинокий батько; 

 сім’я з дітьми віком до 18 років є малозабезпеченою. 

З питаннями щодо виплат і подання відповідних заяв евакуйованим 

родинам з дітьми необхідно звертатися до органу соціального захисту 

населення у громаді, до якої вони перемістилися. 

 

*** 

 

26.11.2024 

Міністерство з питань реінтеграції тимчасово окупованих 

територій України 

https://minre.gov.ua/2024/11/26/vdoskonaleno-mehanizmy-

zabezpechennya-tymchasovym-zhytlom-vpo-ta-inshyh-vrazlyvyh-kategorij-

naselennya/ 

Вдосконалено механізми забезпечення тимчасовим житлом ВПО та 

інших вразливих категорій населення 

Сьогодні Уряд ухвалив зміни до Порядків, затверджених постановами 

КМУ № 495 від 29 квітня 2022 року, № 422 від 31 березня 2004 року та № 682 

від 23 липня 2008 року. 

Ці Порядки визначають механізми забезпечення тимчасовим житлом 

окремих категорій населення, зокрема внутрішньо переміщених осіб. Внесені 

зміни спрямовані на вдосконалення цих механізмів. 

Зокрема, змінами до постанови № 495 щодо Порядку викупу, 

будівництва житла з метою передачі для тимчасового проживання внутрішньо 

переміщених осіб передбачається вдосконалення механізму формування 

фондів тимчасового житла та їх розподілу. 

Змінами до постанови № 422 щодо Порядку формування фондів житла 

для тимчасового проживання пропонується розширити коло осіб, які мають 

першочергове право на забезпечення житловими приміщеннями із фондів 

житла. Зокрема, надати таке право особам, звільненим із полону. 

Відповідний проєкт акта був розроблений Міністерством розвитку 

громад та територій України на виконання Плану пріоритетних дій Уряду на 

2024 рік, затвердженого постановою КМУ № 137 від 16 лютого 2024 року. 

Запровадження змін до Порядків, затверджених зазначеними 

постановами, сприятиме ефективній реалізації права на забезпечення житлом 

для тимчасового проживання внутрішньо переміщених осіб та інших 

категорій соціально вразливих верств населення. 
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*** 

 

26.11.2024 

Міністерство з питань реінтеграції тимчасово окупованих 

територій України 

https://minre.gov.ua/2024/11/26/zhytlo-dlya-vpo-na-konferencziyi-

obgovoryly-potochni-rezultaty-ta-perspektyvy-programy/ 

«Житло для ВПО»: на конференції обговорили поточні результати 

та перспективи програми 

Сьогодні у Києві відбулася конференція-діалог «Забезпечення доступу 

до фінансування житла для ВПО. Стійкі рішення». 

Зокрема, присутні обговорювали програму пільгового іпотечного 

кредитування «Житлові приміщення для внутрішньо переміщених осіб». Цей 

проєкт реалізується Мінреінтеграції та Держмолодьжитлом за фінансової 

підтримки Уряду Німеччини через Німецький банк розвитку KfW. 

Заступник Міністра реінтеграції ТОТ з питань європейської інтеграції 

Михайло Латинський взяв участь у дискусії на тему ролі міжнародного 

співробітництва для забезпечення житлом ВПО. 

Під час свого виступу посадовець зазначив, що наразі в Україні 

зареєстровано близько 4,7 мільйона внутрішніх переселенців. І в умовах війни 

для підтримки ВПО та забезпечення їхньої інтеграції у приймаючі громади 

необхідно зосереджуватися передусім на найбільш ефективних житлових 

проєктах. 

«Програма пільгового іпотечного кредитування є одним із таких 

механізмів. Наразі близько 35 тисяч сімей вже подали заявки для того, щоб 

отримати пільговий кредит за програмою «Житло для ВПО». Тому варто цей 

проєкт масштабувати та залучати додаткові кошти», — сказав Михайло 

Латинський. 

Він додав, що напрацювання відповідних кредитно-інвестиційних 

механізмів у взаємодії з міжнародними партнерами передбачено Стратегією 

державної політики щодо внутрішнього переміщення на період до 2025 року. 

Серед учасників конференції також були представники Мінрозвитку, 

Держмолодьжитла, Федерального міністерства економічного співробітництва 

та розвитку Німеччини (BMZ), Банку KfW, Імплементаційного консультанта 

IPC, неурядових організацій, народний депутат Павло Фролов та інші. 

Крім того, у межах конференції особистими історіями та досвідом участі 

у зазначеній програмі поділилися родини внутрішньо переміщених осіб, які 

купили житло завдяки проєкту. 

Нагадаємо, що за програмою «Житло для ВПО» внутрішні переселенці 

мають змогу придбати квартиру чи будинок у кредит за найнижчою в Україні 

ставкою — 3% річних. Він надається на строк до 30 років із початковим 

внеском 6% від вартості житла. 
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*** 

27.11.2024 

Міністерство з питань реінтеграції тимчасово окупованих 

територій України 

https://minre.gov.ua/2024/11/27/v-ukrayini-startuye-programa-iz-biznes-

gramotnosti-dlya-postrazhdalyh-vid-vijny-zhinok/ 

В Україні стартує програма із бізнес-грамотності для 

постраждалих від війни жінок 

Розпочинається друга хвиля освітньої програми «Мрій та Досягай». 

Програма покликана допомогти постраждалим від війни жінкам здобути 

знання для створення і просування власного бізнесу в онлайн-середовищі, а 

також переведення офлайн-бізнесів в онлайн-формат. 

Програма реалізується громадською організацією Impact Force у 

партнерстві з ООН Жінки за сприяння Міністерства цифрової трансформації 

України, Офісу з розвитку підприємництва та експорту й національного 

проєкту Дія.Бізнес за фінансової підтримки урядів Ісландії та Франції. 

До участі запрошують жінок віком від 18 років, які постраждали від 

війни. Зокрема ВПО, одиноких матерів, ветеранок і представниць інших 

вразливих категорій, які втратили доходи або під загрозою їх втрати. Особливу 

увагу приділятимуть учасницям зі сходу та півдня України. 

Переможницям відбору буде запропоновано комплексну підготовку 

тривалістю 3 місяці, яка містить 13 інтенсивних онлайн-модулів на теми 

цифрового маркетингу, бізнес-стратегії тощо. Після завершення навчання 

учасниці матимуть змогу отримати ваучери на суму 1000 доларів США для 

відкриття або розвитку власної справи. 

 

*** 

 

27.11.2024 

Міністерство з питань реінтеграції тимчасово окупованих 

територій України 

https://minre.gov.ua/2024/11/27/evakuacziya-meshkancziv-doneczkoyi-

oblasti-tryvaye-yih-pryjmatyme-ivano-frankivshhyna/ 

Евакуація мешканців Донецької області триває: їх прийматиме 

Івано-Франківщина 

Евакуаційні поїзди, які прямують на Прикарпаття, курсуватимуть за 

потреби. Крім того, щодня є можливість евакуюватися до територіальних 

громад Львівщини. Про це йдеться на сайті Донецької ОВА. 

Для евакуйованих передбачені такі соціальні гарантії: 

 безкоштовне житло у закладах комунальної форми власності 

(визначених місцями тимчасового проживання) приймаючих 

територіальних громад Івано-Франківської, Львівської або 

Закарпатської областей; 
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 виплата допомоги на проживання деяким категоріям внутрішньо 

переміщених осіб; 

 гуманітарна, психологічна та медична допомога тощо. 

Для дітей з їхніми батьками (особами, які їх замінюють), які 

евакуюються у примусовий спосіб, можливе безоплатне розселення у 

територіальних громадах Закарпатської області. Евакуаційні рейси на 

Закарпаття здійснюються за заявками військових адміністрацій населених 

пунктів області. 

Щоб безкоштовно виїхати до безпечного регіону, необхідно: 

1. Залишити заявку за телефонами: 0 800 500 121, (073) 050-01-21 

(WhatsApp, Telegram, Viber, Signal). Для запису на евакуацію 

тяжкохворих і людей з інвалідністю діє номер: 0 800 332 614. 

2. Дістатися до місця збору у вашому населеному пункті, звідки буде 

організовано безоплатне підвезення до евакуаційного поїзда. 

Про бажання евакуюватися також можна повідомити на цілодобову 

гарячу лінію Мінреінтеграції за номером 1548. Для повідомлень через 

месенджери WhatsApp/Telegram/Viber діє номер: (096) 078-84-33. 

 

*** 

 

27.11.2024 

Міністерство з питань реінтеграції тимчасово окупованих 

територій України 

https://minre.gov.ua/2024/11/27/na-kyyivshhyni-vidkryly-soczialnyj-

gurtozhytok-dlya-pereselencziv/ 

На Київщині відкрили соціальний гуртожиток для переселенців 

Він з’явився в селі Дорогинка за фінансової підтримки Агентства ООН 

у справах біженців (УВКБ ООН) та благодійної організації «Благодійний фонд 

РОКАДА». 

Про це повідомляється на сайті Київської ОВА. 

У гуртожитку проживатимуть родини з числа ВПО із Запорізької, 

Дніпропетровської, Донецької, Сумської та Херсонської областей.  

Для них облаштували п’ять двокімнатних, одну трикімнатну та 

однокімнатну квартири. Житло укомплектоване необхідними меблями та 

технікою. Також є два санвузли, кухня та зона відпочинку. 

Цей проєкт є частиною програми з реконструкції та переобладнання 

приміщень для переселенців. Наразі за сприяння благодійних та міжнародних 

організацій на Київщині вже створено понад 500 нових місць для тимчасового 

проживання. 
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*** 

 

27.11.2024 

Міністерство з питань реінтеграції тимчасово окупованих 

територій України 

https://minre.gov.ua/2024/11/27/na-sumshhyni-pidgotuvaly-dovidnyk-

dlya-pereselencziv/ 

На Сумщині підготували довідник для переселенців 

Він має назву «Дорожня карта для ВПО» і спрямований на допомогу в 

адаптації переселенців, які евакуювалися до Сумської міської територіальної 

громади. Ініціатором розроблення посібника була місцева Рада з питань 

внутрішньо переміщених осіб. 

Про це повідомив департамент соціального захисту населення Сумської 

міської ради. 

У путівнику-довіднику зібрано корисні контакти установ та організацій, 

до яких переселенці можуть звернутися для отримання довідки ВПО, 

оформлення пенсійного забезпечення, з питань працевлаштування, 

соціального захисту чи освіти. 

Також у ньому є перелік неурядових громадських організацій, які 

надають різноманітні послуги та підтримку внутрішньо переміщеним особам. 

Завантажити посібник можна за посиланням: https://dszn.smr.gov.ua/wp-

content/uploads/2024/11/Dorozhnya-karta-dlya-vnutrishno-peremishhenyh-

osib.pdf. 

 

*** 

 

28.11.2024 

Міністерство з питань реінтеграції тимчасово окупованих 

територій України 

https://minre.gov.ua/2024/11/28/minreintegracziyi-spryamuvalo-do-

oblasnyh-byudzhetiv-305-miljoniv-gryven-na-kompensacziyi-zakladam-za-

rozmishhennya-vpo/ 

Мінреінтеграції спрямувало до обласних бюджетів 30,5 мільйонів 

гривень на компенсації закладам за розміщення ВПО 

Йдеться про комунальні заклади, державні заклади освіти, що передані 

на фінансування з місцевих бюджетів, і заклади спільної власності 

територіальних громад області та району, які перебувають в управлінні 

обласних і районних рад. 

Зокрема, кошти у сумі майже 16,4 мільйона гривень були направлені для 

надання компенсацій за спожиті комунальні послуги закладам, які безоплатно 

розміщували внутрішньо переміщених осіб у липні поточного року. 

Крім того, ще понад 14,1 мільйона гривень було спрямовано 

міністерством до обласних бюджетів і бюджету міста Києва для покриття 
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додаткових витрат таким закладам за період із березня 2022 року по червень 

2024 року. 

Зазначимо, що ці кошти Уряд виділив із резервного фонду 

держбюджету. Згідно з відповідними розпорядженнями КМУ Мінреінтеграції 

спрямувало їх місцевим бюджетам для виплат компенсацій закладам, які 

прихистили внутрішніх переселенців. 

 

*** 

 

28.11.2024 

Міністерство з питань реінтеграції тимчасово окупованих 

територій України 

https://minre.gov.ua/2024/11/28/pereselenczi-mozhut-otrymaty-stypendiyi-

na-programy-perekvalifikacziyi/ 

Переселенці можуть отримати стипендії на програми 

перекваліфікації 

Внутрішньо переміщених осіб, які прагнуть підвищити свої професійні 

навички через короткострокові навчальні курси або програми для кар’єрного 

розвитку, запрошують взяти участь у грантовому конкурсі. Захід реалізується 

у межах програми «Єднання заради дії». 

Про це повідомили організатори конкурсу на своїй сторінці у Facebook. 

Переможці отримають стипендії у розмірі до 500 доларів США, які 

будуть спрямовані безпосередньо закладу на оплату навчання. 

Учасники можуть самостійно обирати курси для перекваліфікації або 

підвищення кваліфікації у будь-якій сфері діяльності. Водночас пріоритет 

надаватиметься напрямам агропромисловості, енергетики, роздрібної торгівлі, 

транспорту та логістики. 

За умовами конкурсу обраний навчальний курс має тривати не більше 6 

місяців і проходити у період із 15 лютого до 31 серпня 2025 року. 

Для участі у відборі необхідно заповнити електронну форму за 

посиланням: 

https://docs.google.com/forms/d/e/1FAIpQLSfRZDQAtcetgf7zViprXTdZv8oYUh

7q2UdgDy3-tt33B_F3xg/viewform. Дедлайн подання заявок — 8 грудня 2024 

року. 

 

*** 

 

28.11.2024 

Міністерство з питань реінтеграції тимчасово окупованих 

територій України 

https://minre.gov.ua/2024/11/28/v-oblastyah-tryvaye-prydbannya-zhytla-

dlya-dytyachyh-budynkiv-simejnogo-typu/ 

В областях триває придбання житла для дитячих будинків 

сімейного типу  
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Про це стало відомо під час міжвідомчої наради під головуванням 

заступника Керівника Офісу Президента Ірини Верещук. 

Представники семи областей (Вінницької, Дніпропетровської, 

Закарпатської, Івано-Франківської, Львівської, Рівненської та Харківської) 

поінформували про придбання 8 помешкань для дитячих будинків сімейного 

типу (ДБСТ). 

Триває робота з пошуку та закупівлі житла для ДБСТ у межах реалізації 

державної субвенції. 

Нагадаємо, що процес закупівлі відбувається в межах реалізації 

постанови Кабміну від 13 вересня 2024 року № 1055. Нею передбачено 

розподіл субвенції з держбюджету місцевим бюджетам на придбання житла 

для дитячих будинків сімейного типу, які: 

 потребують забезпечення житлом у безпечних регіонах і тимчасово 

переміщені (евакуйовані) за межі України та планують повертатися; 

 тимчасово переміщені (евакуйовані) в межах України; 

 є новоствореними ДБСТ. 

 

*** 

 

29.11.2024 

Міністерство з питань реінтеграції тимчасово окупованих 

територій України 

https://minre.gov.ua/2024/11/29/derzhbyudzhet-2025-peredbachaye-

ponad-14-milyarda-gryven-na-finansuvannya-program-minreintegracziyi/ 

Держбюджет-2025 передбачає понад 1,4 мільярда гривень на 

фінансування програм Мінреінтеграції 

Президент України Володимир Зеленський підписав Закон «Про 

Державний бюджет України на 2025 рік». 

Згідно з документом, Міністерству з питань реінтеграції тимчасово 

окупованих територій України на 2025 рік передбачено видатки на загальну 

суму 1 457,2 мільйона гривень. 

Зокрема, на заходи соціального і правового захисту осіб, стосовно яких 

встановлено факт позбавлення свободи внаслідок збройної агресії проти 

України, підтримку їхніх сімей, реінтеграцію населення з ТОТ і виплати 

стипендій імені Левка Лук’яненка — 1 226,6 мільйона гривень. 

Крім того, передбачено кошти на надання пільгових іпотечних кредитів 

ВПО — 215,7 мільйона гривень. А також на повернення кредитів, наданих зі 

спеціального фонду державного бюджету внутрішньо переміщеним особам 

для придбання житла — 104,5 мільйона гривень. 

 

  



11 

 

*** 

 

25.11.2024 

Урядовий портал 

https://www.kmu.gov.ua/news/sotsialnyi-biudzhet-2025-zbilshennia-vytrat-

na-rozvytok-sotsialnykh-posluh-ta-vykhovannia-ditei-v-simeinykh-formakh 

Соціальний бюджет-2025: збільшення витрат на розвиток 

соціальних послуг та виховання дітей в сімейних формах 

Верховна Рада ухвалила проект Закону «Про Державний бюджет 

України на 2025 рік». В умовах обмежених ресурсів цей бюджет чітко 

визначає пріоритети Уряду. Першочергово держава спрямовує кошти на 

фінансування безпеки і оборони країни, при цьому потреба допомогти всім, 

хто потрапив у складні життєві обставини через повномасштабну війну, 

визначає витрати на соціальну складову. 

На соціальний захист населення передбачено 420,9 млрд грн, це обсяг 

фінансування на рівні очікуваних видатків 2024 року.  У цих дуже складних 

умовах мусимо забезпечити, щоб кожна гривня підтримки дійшла до людини, 

яка її потребує. Відповідно, Міністерство робитиме подальші кроки для 

підвищення адресності всіх допомог, максимально розширюватиме соціальні 

послуги, забезпечуватиме поєднання соціальних виплат і послуг, щоб людина 

могла отримати комплексну підтримку від держави. 

Наші пріоритети: 

Пріоритет 1: Захист українців від ризику бідності 

На підтримку малозабезпечених родин у 2025 р. планується спрямувати 

19,7 млрд грн. Цих видатків вистачить для того, щоб захистити найбільш 

вразливі малозабезпечені родини.  

За пропозицією Мінсоцполітики передбачено підвищення рівня 

забезпечення прожиткового мінімуму для призначення допомоги 

малозабезпеченим сім’ям на 5% (для працездатних осіб з 55% до 60%, для 

дітей з 140% до 145%).  

Крім того, на соціальний захист українців, які потрапили у складні 

життєві обставини, передбачено 81,8 млрд грн. Зокрема, передбачено 

збереження у наступному році виплати на проживання для ВПО як кризової 

виплати, яка є частиною підтримки Уряду для внутрішньо переміщених осіб. 

Розмір виплати залишається незмінним: 3 тис. грн – для осіб з інвалідністю та 

дітей, 2 тис. грн – для інших осіб. 

На виплату житлових субсидій і пільг – 42,3 млрд грн. Ця сума дорівнює 

обсягу прогнозних  витрат на субсидії і пільги у 2024 р.  

Пріоритет 2: Підтримка осіб з інвалідністю   

Сьогодні в  Україні проживає близько 2,8 млн людей з інвалідністю. На 

жаль, ця цифра зростає – тяжкі травмування та інвалідності українці 

отримують, захищаючи  Батьківщину, або ж через обстріли з боку країни-

агресора.  
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Мета Мінсоцполітики – допомогти цим людям мати гідне життя, за 

потреби – професійний і якісний догляд та достатню фінансову підтримку; а 

за можливості – повернення до роботи, отримання власного доходу й 

максимальну інтеграцію в суспільно-економічне життя.  

На соціальний захист осіб з інвалідністю в Держбюджеті передбачено 

6,7 млрд грн. В порівнянні з 2024 р. – на 0,3 млрд більше.  

А саме: 

 на забезпечення ДЗР (додатковими засобами реабілітації) осіб з 

інвалідністю, дітей з інвалідністю та інших окремих категорій 

населення – 4,6 млрд грн,  

 протезування та ортезування виробами підвищеної 

функціональності за новітніми технологіями та технологіями 

виготовлення – 1,1 млрд грн, 

 на реабілітацію дітей з інвалідністю – 1 млрд грн. 

Пріоритет 3: Створення умов для того, щоб кожна дитина зростала 

в сімейному середовищі 

На соціальний захист дітей та сім'ї передбачено 27,4 млрд грн. Значна 

частина цих коштів буде спрямована на те, щоб діти, які через різні обставини 

залишились без батьківської турботи, могли зростати в сімейному оточенні. 

Ми посилюємо фокус на сімейному вихованні, тому збільшуємо видатки 

на відповідне фінансування. Адже прагнемо, щоб кожна дитина мала 

можливість жити в родині, відчувати любов і підтримку щодня. Тому:  

 на виплату допомоги на утримання дитини в сім'ї патронатного 

вихователя  передбачено  251,7 млн грн (у 2024 – 79,4 млн грн), 

видатки збільшені на  172,3, млн грн, або 317%; 

 на оплату послуги патронату над дитиною – 157,7 млн грн (у 2024 – 

114,4 млн грн), видатки збільшені на 43,3 млн, або 138%; 

 на виплату допомоги на дітей-сиріт, які виховуються у прийомних 

сім'ях, – 632,3 млн грн (у 2024 – 464 млн грн), видатки збільшені на 

166 млн, або 36%; 

 на виплату допомоги на дітей-сиріт, які виховуються у будинках 

сімейного типу, – 1,07 млрд грн (у 2024 – 841 млн грн), видатки 

збільшені на 229 млн, або 27%. 

Пріоритет 4: Розвиток системи соціальних послуг 

Соціальні послуги – це інструмент, який допомагає українцям долати 

труднощі і повертатися до активного соціального і економічно незалежного 

життя. Довгий час важливість якісних соціальних послуг була недооціненою. 

Війна внесла свої корективи у сферу соціальної підтримки. З'явився попит на 

ті послуги, яких раніше не існувало в країні, і які були впровадженні у 

відповідь на нові потреби українців. 

У 2025 році Мінсоцполітики планує спрямувати на розвиток системи 

соціальних послуг – 1,6 млрд грн, це на понад 50% більше, ніж у 2024 році.  

Зокрема:  
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 Оплата вартості комплексної соціальної послуги з формування 

життєстійкості.  

Це експериментальний проект із впровадження комплексної соціальної 

послуги формування життєстійкості у Центрах життєстійкості. Створення та 

розбудова, спільно з місцевими громадами, таких Центрів дозволить 

забезпечити надання послуг психосоціальної підтримки для осіб /сімей, які 

перебувають у СЖО або належать до вразливої групи населення. За даним 

напрямом планується спрямувати 604,8 млн грн (у 2024 – 464,2 млн грн) 

 Надання окремих соціальних послуг особам похилого віку, особам з 

інвалідністю з числа ВПО, які перебувають у складних життєвих 

обставинах в закладах, які належать до сфери управління 

Мінсоцполітики – 109  млн грн (у 2024 – 99,9 млн грн). 

 Надання послуги соціального супроводу військовослужбовців та 

членів їхніх сімей у військових частинах – планується спрямувати 

97,6 млн грн (на рівні минулого 2024 р. – 97,6 млн грн). 

 Надання соціальних послуг стаціонарного догляду та підтриманого 

проживання ВПО похилого віку, особам з інвалідністю за принципом 

“гроші ходять за людиною”  (особи з інвалідністю, одинокі особи 

похилого віку), поза установами – 366,9 млн грн. 

 оплата послуги денного догляду для дітей з інвалідністю – 328,6 млн 

грн. 

Таким чином, формуючи соціальний бюджет на 2025 рік в умовах 

надзвичайних викликів і вкрай обмежених фінансових ресурсів, 

Мінсоцполітики ставило за мету – забезпечити підтримку українцям у 

складних життєвих обставинах, повернути їхню спроможність жити 

самостійним економічним життям, спрямувати кожну гривню на допомогу 

тим громадянам, які її найбільше потребують. 

Мінсоцполітики, у свою чергу, продовжить працювати над пошуком 

ресурсів, у т.ч. – за рахунок міжнародних партнерів, для підтримки українців 

з найбільш вразливих категорій. 

 

*** 

 

27.11.2024 

Урядовий портал 

https://www.kmu.gov.ua/news/ukrainski-batky-korystuiutsia-posluhoiu-

munitsypalna-niania-dohliad-otrymuiut-2300-ditei 

Українські батьки користуються послугою «муніципальна няня»: 

догляд отримують 2300 дітей 

послугою «муніципальна няня», ініційованою Міністерством соціальної 

політики. Станом на 1 листопада 2024 року послугою користуються 1877 

родин, догляд няні отримують 2300 дітей. 

«Муніципальна няня» - це послуга догляду за дитиною, що надається 

для підтримки батьків чи опікунів дитини. Раніше нею могли скористатися 
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лише батьки та опікуни дитини, яка потребує додаткового догляду, або батьки 

(опікуни), які є особами з інвалідністю I чи II групи та мають дитину до 3-х 

років. У липні Кабінет Міністрів України прийняв зміни, які збільшили вік 

дітей до 6-ти років та розширили надання послуги для таких категорій: 

 ВПО (незалежно від місця проживання), але з дітьми до 3-х років; 

 сімей, які проживають на територіях, де в умовах воєнного стану 

дитячі садочки не працюють. 

Зміни покликані допомогти родинам, які потребують додаткового часу 

для навчання, перенавчання чи пошуку роботи. Крім того, послуга дозволяє 

також знайти роботу потенційним няням, які мають необхідні вміння, знання 

та навички. 

Щоб отримати компенсацію за догляд няні, батьки (офіційні опікуни) 

мають самі знайти муніципальну няню, оформити з нею договір та віднести 

документи у найближче управління з питань соціального захисту населення 

(УСЗН). 

Водночас муніципальною нянею може стати фізична особа-підприємець 

(ФОП), вказавши у класифікаторі вид економічної діяльності (КВЕД) 97.00 та 

88.91 (група оподаткування не важлива). Але така няня може оформити догляд 

одночасно за трьома дітьми. Виняток – догляд за дітьми з багатодітної сім’ї. 

Також нянею може бути юридична особа (КВЕД 78.2, 85.10). Така няня 

вже офіційно може доглядати одночасно за 6 дітьми за адресою, визначеною 

муніципальною нянею, або за однією з адрес проживання дітей за письмовою 

згодою батьків усіх дітей, про що зазначається в договорі. 

Важливо! Муніципальною нянею не можуть бути родичі першого 

ступеня споріднення (матір чи батько, бабуся чи дідусь дитини, брати чи 

сестри). 

 

*** 

 

25.11.2024 

Міністерство фінансів України 

https://mof.gov.ua/uk/news/world_bank_approved_664_million_for_ukrai

ne_under_inspire_social_sector_project-4912 

Мінфін: Світовий банк затвердив 664 млн доларів США для України 

у межах проекту в соціальній сфері INSPIRE 

Сьогодні Світовий банк затвердив Додаткове фінансування у розмірі 664 

млн доларів США для проекту “Інвестиції у соціальний захист задля 

підвищення охоплення, стійкості та ефективності” (INSPIRE). 

602 млн доларів США надійдуть до загального фонду Державного 

бюджету України. 

Проект INSPIRE має на меті забезпечення соціального захисту 

малозабезпечених та вразливих верств населення України під час та після 

війни, покращення доступу до соціальних послуг та допомоги, а також 
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посилення системи соціальної підтримки для оперативного реагування на 

можливі виклики сьогодення та майбутнього. 

“Впровадження соціально важливих ініціатив є одним з пріоритетів 

Уряду у процесі подолання наслідків війни. Проект INSPIRE посилює 

ефективність програм соціального захисту для тисяч українців, зокрема через 

субсидії на житлово-комунальні послуги та допомогу ВПО”, - наголосив 

Міністр фінансів України Сергій Марченко. 

662 млн доларів США надійдуть із Цільового фонду з надання 

необхідної кредитної підтримки Україні (ADVANCE Ukraine), що 

підтримується Урядом Японії. Також буде надано грант, 2 млн доларів США, 

з траст-фонду Світового банку Early Learning Partnership на підтримку 

розширення програми догляду за дітьми. 

Нагадаємо, що у межах проекту INSPIRE вже залучено 1,2 млрд доларів 

США. 

 

*** 

 

25.11.2024 

Міністерство економіки України 

https://me.gov.ua/News/Detail/b0002bff-0561-4864-91e7-

2dd30f50ee10?lang=uk-UA&title=DerzhavaKompensuvalaPidprimtsiam270-

MlnGrnZaPratsevlashtuvanniaPonad13-000-Vpo 

Держава компенсувала підприємцям 270 млн грн за 

працевлаштування понад 13 тисяч ВПО 

270 млн грн виплатила держава роботодавцям у межах компенсаційної 

програми за працевлаштування понад 13 тисяч внутрішньо переміщених осіб 

з початку 2024 року. Про це повідомила заступник Міністра економіки 

України Тетяна Бережна. 

«Майже 10 тисяч роботодавців з початку цього року отримали від Уряду 

компенсацію за працевлаштування 13 400 українців, які змушені були 

переїхати з небезпечних регіонів країни. Понад пів тисячі з них — люди з 

інвалідністю. За програмою компенсації підприємцям перераховано 270 млн 

грн. Через цю програму ми зменшуємо бар’єри на ринку праці для внутрішніх 

переселенців, допомагаємо  їм швидше працевлаштуватись та адаптуватись на 

новому місці», — зазначила Тетяна Бережна. 

Найбільше внутрішньо переміщених осіб працевлаштовано за цією 

програмою у Дніпропетровській, Харківській областях та місті Києві.  

Розмір компенсації, яка виплачується роботодавцю за 

працевлаштування людини, що отримала статус ВПО після 24 лютого 2022 

року, становить 8 тисяч гривень. Щоб отримати кошти, роботодавець має 

укласти трудовий договір (зокрема за сумісництвом), гіг-контракт з 

внутрішньо переміщеною особою та подати заяву на отримання компенсації 

через Портал Дія або в паперовій формі у центрі зайнятості за місцем ведення 

господарської діяльності разом з пакетом необхідних документів. 
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*** 

 

26.11.2024 

Міністерство соціальної політики України 

https://www.msp.gov.ua/news/24238.html 

"Тепла зима": на кожну дитину з малозабезпечених сімей та сімей 

ВПО, які потребують підтримки, держава надасть 6 500 грн допомоги на 

придбання теплих речей 

Одним з ключових завдань Мінсоцполітики є підтримка дітей і родин з 

дітьми, зокрема фінансова підтримка найбільш вразливих родин у вихованні 

дітей. В межах впровадження комплексного пакету «Зимової підтримки» для 

українських родин Міністерство соціальної політики запроваджує нову 

виплату “Тепла зима”. 

Ця виплата буде спрямована на те, аби батьки з малозабезпечених родин, 

а також родин з дітьми з числа найбільш вразливих ВПО мали можливість 

придбати для дітей теплий одяг та взуття на зиму. Адже з урахуванням 

дорослішання дитини, купувати одяг більшого розміру потрібно регулярно, 

дитячий одяг часто не поступається за ціною одягу та взуття для дорослих, а 

можливості родин купувати такий одяг дуже обмежені. 

Саме тому Мінсоцполітики розробило постанову, яку сьогодні 

підтримав Кабінет Міністрів.  

Відповідно до неї, протягом грудня 2024 р. родини, які  є 

малозабезпеченими сім'ями з дітьми, або сім'ями-ВПО з дітьми, які отримують 

виплати на проживання, отримають на кожну дитину до 18 років по 6 500 грн 

одноразової грошової допомоги.  

Також таку допомогу буде нараховано особам з інвалідністю І групи з 

числа внутрішньо переміщених осіб.  

«Батьки понад півмільйона дітей зможуть скористатися фінансовою 

підтримкою від держави, зокрема, придбати необхідний теплий одяг чи взуття 

для своєї дитини. Це ще один важливий крок держави та інструмент для 

підтримки та посилення спроможності українських родин до виховання та 

догляду за дітьми у цей непростий час», - зазначила Міністерка соціальної 

політики Оксана Жолнович. 

Виплату нової допомоги буде проведено протягом грудня 2024 року.  

Звертаємо увагу, що додатково звертатися за призначенням виплати НЕ 

потрібно. Завдяки цифровим обмінам та інформації, наявній в державних 

реєстрах, виплату буде призначено автоматично, а кошти надійдуть на 

картковий рахунок отримувача допомоги. 

Важливо: розмір допомоги не включатиметься до середньомісячного 

сукупного доходу сім’ї, який обчислюється при оформленні інших видів 

допомог (наприклад, житлової субсидії) і  жодним чином не вплине на їх 

призначення. 
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Місцеве самоврядування 

25.11.2024 

Харківська обласна військова адміністрація 

https://kharkivoda.gov.ua/news/129380 

У Лозовій будуємо укриття для 500 школярів, – Олег Синєгубов 

У Лозівській громаді на території місцевого ліцею триває будівництво 

укриття, в якому зможуть перебувати 500 школярів та педпрацівників. Про це 

повідомив начальник Харківської ОВА Олег Синєгубов. 

«Створення безпечного простору на базі навчального закладу у 

Лозівській громаді – важливий крок для безпечного й безперервного 

освітнього процесу. Загальна вартість проекту – понад 102 мільйони гривень, 

з яких понад 92 мільйони —  кошти державної субвенції. Розбудова безпечної 

освітньої мережі на Харківщині — реалізація Плану внутрішньої стійкості 

країни Президента Володимира Зеленського. У межах пунктів «Безпека» і 

«Людський капітал» Харківська ОВА продовжуємо розвивати освітню галузь. 

Дякуємо Офісу Президента України та Уряду за високу увагу та постійну 

підтримку нашої області», – сказав Олег Синєгубов. 

Загалом на території громади здобувають освіту 7711 учнів. Лозова 

активно приймає внутрішніх переселенців, тому створення безпечних і 

комфортних умов для офлайн навчання — стратегічне завдання обласної 

військової адміністрації, додав начальник ХОВА. 

 

*** 

 

25.11.2024 

Львівська обласна військова адміністрація 

https://loda.gov.ua/news/122028 

Триває виплата компенсації власникам житла в області, які 

прийняли переселенців 

В приватному житловому секторі Львівщини у жовтні цього року 

розмістили 5764 внутрішньо переміщені особи. 

Так, департамент паливно-енергетичного комплексу, 

енергоефективності та житлово-комунального господарства Львівської ОДА 

подав заявку на фінансування компенсації витрат за розміщення (перебування) 

ВПО у жовтні 2024 року на суму 2 620 375 грн. 

Нагадаємо, що на Львівщині у вересні 2024 року в приватному 

житловому секторі розмістили 5667 внутрішньо переміщених осіб. Загальний 

обсяг компенсації власникам житлових приміщень приватного житлового 

фонду, які безоплатно розміщували в цих приміщеннях внутрішньо 

переміщених осіб, за вересень 2024 року склав 2 502 068 гривень. 

«Варто зазначити, що власникам житла, які прийняли внутрішньо 

переміщених осіб, для отримання компенсації, необхідно надавати правильно 

заповнені дані до органів місцевого самоврядування, адже це скоротить час 
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необхідний для отримання зазначеної компенсації», - наголосив директор 

департаменту Богдан Кейван. 

 

*** 

 

25.11.2024 

Полтавська обласна військова адміністрація 

https://poda.gov.ua/news/205013 

Підтримка внутрішньо переміщених осіб – важливий напрям 

роботи органів влади усіх рівнів 

Полтавщина стала надійним тиловим хабом для таких людей. З першого 

дня війни гарячі лінії обласного контактного центру не затихали ні на хвилину. 

Щодоби опрацьовувалися сотні дзвінків від мешканців Сумської, Харківської, 

Донецької, Луганської та інших областей, які першими зустріли ворога. 

Ця робота триває і наразі. Так, за 10 місяців 2024 року на гарячі лінії 

контакт-центру Полтавської ОВА надійшло близько 2 тис. дзвінків від ВПО 

або кожний четвертий від загальної кількості дзвінків. 

З урахуванням інших джерел комунікації, зокрема, Урядової гарячої 

лінії та кол-центру Мінреінтеграції, було опрацьовано майже 2,3 тис. звернень 

від осіб даної категорії. 

Найбільш актуальними питаннями залишаються призначення і виплата 

державної грошової допомоги та гуманітарна або фінансова підтримка ВПО 

безпосередньо від громад, в яких вони знайшли свій прихисток. Частка цих 

питань перевищує 70 відсотків від загальної кількості. 

Періодично з’являються запити на пошук місця проживання для 

окремих осіб чи цілих родин. Фахівці контакт-центру від початку 

повномасштабного вторгнення сприяли розміщенню майже 14 тисяч 

вимушених переселенців в різних комунальних закладах Полтавщини та 

приватних оселях небайдужих громадян. 

В даному напрямку діяльності налагоджено тісну співпрацю з 

Департаментом освіти і науки, Управлінням у справах реінтеграції, 

соціального захисту ветеранів та внутрішньо переміщених осіб, іншими 

структурними підрозділами Полтавської ОВА та громадами. 

Окрім цього оператори центру приймали заявки про вирішення 

комунальних, побутових проблем, пов’язаних з послугами, опалення, електро- 

та водопостачання, медичного обслуговування та влаштування в освітні 

заклади дітей, відновлення документів тощо. Більшість повідомлень 

надходили від вимушених переселенців, які проживають в Полтавській, 

Кременчуцькій, Миргородській та Лубенській ТГ. 

Хоча інтенсивність дзвінків, порівняно з першими місяцями 2022 року, 

суттєво зменшилася, але питання від ВПО не втрачають своєї актуальності. 

Кожен за потреби має можливість безперешкодно та безкоштовно 

звернутися на  телефонну лінію Полтавської ОВА: 0800502230 та отримати 

відповідну інформацію чи оформити звернення. Лінія працює цілодобово. 
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Також, є можливість подати звернення через чат-бот: 

https://t.me/poltava_region_contact_centerbot   

 

*** 

 

25.11.2024 

Сумська обласна державна адміністрація 

https://sm.gov.ua/uk/arkhiv1/35091-na-sumshchyni-zavershuyut-

budivnytstvo-modulnykh-budynkiv-dlya-vnutrishno-peremishchenykh-

lyudey.html 

НА СУМЩИНІ ЗАВЕРШУЮТЬ БУДІВНИЦТВО МОДУЛЬНИХ 

БУДИНКІВ ДЛЯ ВНУТРІШНЬО ПЕРЕМІЩЕНИХ ЛЮДЕЙ 

Проєкт реалізують у рамках угоди між Управлінням Верховного 

Комісара у справах біженців (УВКБ) ООН, Сумською обласною військовою 

адміністрацією та Нижньосироватською сільською радою 

Будівництво модульних осель для внутрішньо переміщених осіб 

проінспектували начальник Сумської ОВА Володимир АРТЮХ спільно із 

Координатором системи ООН в Україні і Гуманітарним координатором 

Матіасом Шмале. 

Як повідомили ініціатори проєкту, угода передбачає встановлення на 

території громади 10 модульних будинків – малої, середньої та великої 

місткості. Будинки дерев’яні, пересувні з утепленням, комбінованим 

опаленням, водопостачанням та водовідведенням, мебльовані та оснащені 

необхідною побутовою технікою. 

«Це дуже важлива ініціатива для Сумщини і ми вдячні нашим 

міжнародним партнерам за допомогу. Основна ідея в тому, що наші люди 

можуть лишатись на рідній землі. Ми констатуємо, що більшість жителів, які 

були вимушені евакуюватись з прикордонних громад, не виїздять в інші 

регіони України. Важливо, що громада підтримала цей проєкт, виділила 

земельну ділянку, тут проводяться всі необхідні роботи для облаштування 

повноцінного житла із окремою земельною ділянкою до кожного будинку. 

Люди, яких війна лишила без домівок, зможуть почати нове життя», – зазначив 

Володимир Артюх. 

Також планується облаштувати прилеглу територію. 

Варто зазначити, що поряд з модульним містечком розташовані всі 

важливі об'єкти соціальної інфраструктури: школа, садочок, амбулаторія. 

Модульний будинок в рамках від УВКБ ООН встановили і в Охтирці. 

Нове житло отримала родина місцевих жителів, чия оселя постраждала 

внаслідок ворожого удару 8 березня 2022 року. 

«У 2023 році ми запровадили пілотне будівництво 100 основних 

будинків у Київській та Чернігівській областях. Завдяки успіху пілотній 

програмі, її було розширено у 2024 році. Зараз УВКБ ООН встановлює ще 300 

основних будинків у постраждалих від війни областях по всій країні, 



20 

 

включаючи Сумську», – додав Координатор системи ООН в Україні і 

Гуманітарний координатор Матіас Шмале. 

За словами Володимира Артюха, на сьогодні відновлення зруйнованого 

житла, а також будівництво осель для вимушено переміщених жителів області 

– пріоритетні задачі, для вирішення яких важлива підтримка міжнародних 

партнерів та організацій. Зокрема як додав начальник ОВА, на сьогодні наша 

область має 40 тисяч евакуйованих громадян, однак робота в цьому напрямку 

ще триває і важливо забезпечити переміщених осіб гідними умовами для 

життя. 

 

*** 

 

27.11.2024 

Чернігівська обласна державна адміністрація 

https://cg.gov.ua/index.php?strfind=%D0%92%D0%9F%D0%9E&csrf=3

70cd7c8c1cc1b015fc56d04d175de6db41d590a1afa61534c8adf1bd77a98ef 

ООН продовжить підтримувати Чернігівщину: область відвідав 

координатор системи в Україні 

У межах роботи Регіонального офісу міжнародного співробітництва 

сьогодні відбулася зустріч начальника Чернігівської ОВА В’ячеслава Чауса з 

координатором системи ООН в Україні Матіасом Шмале. 

Для розуміння – із понад 600 організацій-донорів, з якими співпрацює 

область, більш ніж 50 – установи ООН і їхні партнери. УВКБ ООН, ПРООН, 

МОМ, ВПП ООН, ВООЗ, UNOPS, UNICEF, OCHA і багато інших організацій 

пліч-о-пліч з Чернігівщиною від початку повномасштабної війни. А це – 

відновлення соціальної інфраструктури та житлового фонду, встановлення та 

облаштування модульних будинків, екстрене реагування, покращення якості 

та доступності послуг населенню області, зокрема медичних, освітніх, 

соціальних та муніципальних, підтримка ВПО, допомога бізнесу, 

розмінування та інше. 

«Чому ця підтримка така необхідна? Бо ми боремося за наших людей і 

за те, щоб вони залишалися на Чернігівщині. Тому ми повинні забезпечити 

гідні умови. Це стосується безпеки, роботи, житла, бізнесу. І багато в чому нам 

допомагає ООН. Це дуже цінно, бо допомога вчасна. Щиро дякую за це! Адже 

розумію, яка потужна праця стоїть за цими швидкими рішеннями», – 

наголосив В’ячеслав Чаус. 

Начальник ОВА коротко розповів про наявну ситуацію в області та 

окреслив основні напрями у процесі відновлення та подальшого розвитку 

Чернігівщини. 

Зі свого боку, координатор системи ООН в Україні Матіас Шмале 

цікавився переселенням людей на безпечніші території в межах області й 

країни та впливом на цей процес холодів, енергетичною ситуацією та 

підготовкою регіону до різних сценаріїв, пов’язаних з обстрілом 

енергооб’єктів. 
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«Ціль мого візиту – висловити солідарність з вами. Те, що ви змогли 

відновити, – вражає. Ви продовжуєте нас надихати. До міжнародної спільноти 

треба донести, що війна не завершилася. Це вже такий цикл – вони руйнують, 

ви відновлюєте. Другий меседж – донори мають продовжити інвестувати в 

Україну. Сподіваюся, наша місія від гуманітарної дуже скоро перейде у сферу 

відбудови. Треба буде готуватися до реінтеграції ветеранів. З цим також 

можемо допомогти», – сказав пан Матіас Шмале. 

 

*** 

 

28.11.2024 

Вінницька міська рада 

https://vmr.gov.ua/stratehichni-robochi-hrupy-otsinka-potreb-posylennia-

sotsialnoho-zakhystu-pro-shcho-hovoryly-na-koordynatsiinii-radi-z-pytan-vpo-u-

vinnytskii-hromadi 

Стратегічні робочі групи, оцінка потреб, посилення соціального 

захисту: про що говорили на Координаційній раді з питань ВПО у 

Вінницькій громаді 

27 листопада відбулось чергове засідання Координаційної ради з питань 

ВПО у Вінницькій громаді. Учасники обговорили чотири питання. Зокрема, 

зупинились на складі робочих груп зі стратегічних питань, ознайомилися з 

методичними рекомендаціями щодо проведення оцінювання потреб ВПО на 

місцевому рівні, заслухали звіт МОМ про вимушених переселенців та основні 

тенденції міграції в Україні. Також директорка департаменту соціальної 

політики ВМР Валентина Войткова проінформувала про муніципальні 

програми, всі з яких поширюються на так званих нових вінничан – внутрішньо 

переміщених осіб. 

На засіданні слово мала заступниця міського голови Галина Якубович. 

«Наше завдання як громади та органів місцевого самоврядування – щоб 

внутрішньо переміщені особи відчували себе у Вінниці як вдома. Для цього 

міська рада поширює дію всіх наших муніципальних програм на внутрішньо 

переміщених осіб, яких ми вважаємо новими вінничанами. Інтереси 

переселенців у громаді представляє спеціальний орган – Координаційна рада 

з питань ВПО. Її очолює Елеонора Руденко, яка також є внутрішньо 

переміщеною особою. Наше завдання – координувати зусилля органів влади 

та громадських організацій, бізнесу, окремих представників громадянського 

суспільства, щоб органічно інтегрувати ВПО у Вінницьку громаду та надати 

їм необхідну підтримку», – зазначила Галина Якубович. 

На засіданні обговорили питання робочих груп та формату їхньої 

діяльності відповідно до стратегічного плану. Таких груп створено чотири за 

напрямами: сприяння комплексній інтеграції ВПО в громаду, посилення 

впливу щодо надання та розширення спектра соціальних послуг з урахуванням 

потреб та забезпечення рівності прав всіх членів громади у їхньому отриманні; 
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створення універсального центру підтримки; розвиток інституційної 

спроможності Координаційної ради. 

«Кожна з цих груп займатиметься відповідним напрямом. Наприклад, 

група зі сприяння інтеграції розроблятиме різні активності задля включення 

ВПО, покращуватиме комунікацію між владою та переселенцями, залучатиме 

ВПО в певне навчання задля перекваліфікації. Також ми плануємо об’єднати 

в одному ресурсі різні організації, які допомагають вимушеним переселенцям 

– це ми називаємо універсальним центром підтримки. І, звісно, 

працюватимемо над соціальним захистом цих людей, які покинули свої 

домівки через війну і знайшли свій прихисток у Вінниці», – зауважила голова 

Координаційної ради з питань ВПО Елеонора Руденко. 

Директорка департаменту соціальної політики ВМР Валентина 

Войткова розповіла присутнім про муніципальні програми, якими можуть 

скористатися ВПО. Йшлося про компенсацію частини вартості придбання та 

встановлення додаткового джерела безперебійного живлення (інвертора 

напруги або акумулятора живлення), надання соціальної підтримки у вигляді 

продуктів харчування. Обговорили також роботу нещодавно відкритого у 

співпраці з ГО «Незалежність» притулку нічного перебування «Безпечний 

простір». 

«Продовжуємо працювати за пріоритетом “Турбота”. Значну частину 

населення громади становлять саме внутрішньо переміщені особи, у нас їх 

зареєстровано понад 43 тисячі. Ми їх вважаємо повноправними членами нашої 

громади, тож ВПО мають право на усі пільги і компенсації, які діють на 

території ВМТГ. Окремо звертаємо увагу на можливість отримати 

компенсацію за безперебійне джерело живлення. Адже невдовзі настане зима 

і нас, скоріш за все, чекають вимушені вимкнення електроенергії. Тож ті ВПО, 

які належать до окремих пільгових категорій, можуть отримати 50 % 

компенсації за придбані інвертори та акумулятори, проте не більш як 40 тисяч 

гривень», – додала Валентина Войткова. 

Окрім того, на засіданні виступив регіональний юрист програми 

«Єднання заради дії» що впроваджується міжнародною організацією IREX 

разом з українським благодійним фондом “Стабілізейшен Суппорт Сервісез” 

та за підтримки Державного департаменту США. у Вінницькій області Олексій 

Балтак. Він детально проінформував про методичні рекомендації щодо 

проведення оцінювання потреб внутрішньо переміщених осіб на місцевому 

рівні. Серед запропонованих методів визначили анкетування, спостереження, 

інтерв’ювання, робота фокус-групи та аналіз документів. 

Представниці Міжнародної організації з міграції в Україні Елла 

Петренко та Оксана Іванова представили звіт про нагальні потреби та стратегії 

подолання труднощів внутрішньо переміщеними особами, розроблений 

організацією. 
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*** 

 

29.11.2024 

Київська обласна державна адміністрація 

https://koda.gov.ua/vprodovzh-roku-ponad-2000-tysyachi-vpo-dopomig-

praczevlashtuvaty-kyyivskyj-oblasnyj-czentr-zajnyatosti/ 

Впродовж року понад 2 тисячі ВПО допоміг працевлаштувати 

Київський обласний центр зайнятості 

Цьогоріч станом на листопад 4,9 тисячі внутрішньо переміщених осіб 

скористалися послугами Київського обласного центру зайнятості, 2,1 тисячі 

працевлаштовані. 

Зокрема, завдяки компенсації витрат роботодавцю за працевлаштування 

ВПО, 778 осіб змогли знайти роботу у різних сферах. 

Роботодавці, які наймають внутрішньо переміщених осіб, можуть 

отримати компенсацію в розмірі 8000 грн за кожного працевлаштованого. Ці 

кошти можуть бути використані для покриття витрат на оплату праці таких 

осіб у період воєнного стану. 

Також ведеться активна підтримка підприємницької ініціативи серед 

ВПО. У рамках урядової програми «єРобота» 83 внутрішньо переміщених 

особи отримали гранти на створення або розвиток власного бізнесу. 

Програма  «єРобота» – важлива ініціатива, яка надає можливість 

внутрішньо переміщеним особам не тільки започаткувати власний бізнес, а й 

отримати фінансову підтримку для реалізації своїх ідей.  

Завдяки грантам вони можуть створювати нові робочі місця, що, своєю 

чергою, сприяє розвитку економіки та підвищенню зайнятості у місцевих 

громадах. 

 

*** 

 

27.11.2024 

Дніпровська міська рада 

https://dniprorada.gov.ua/uk/articles/item/69702/dnipro-pershe-misto-v-

ukraini-de-zapracyuvala-servisna-kartka-dlya-vpo 

Дніпро — перше місто в Україні, де запрацювала сервісна картка для 

ВПО 

Дніпро — перше в Україні місто, де  запрацювала «Сервісна картка 

ВПО». Це платформа, через яку внутрішньо переміщені особи можуть 

отримати знижки на товари та послуги. Щоб нею скористатися, необхідно 

пройти нескладну реєстрацію в telegram-боті https://t.me/vpo_org_ua_bot. 

(https://t.me/vpo_org_ua_bot).  Для цього потрібно завантажити довідку ВПО та 

підтвердити номер телефону. Після обробки заявки користувач отримує 

доступ до вибору товарів і послуг. Бот генерує унікальний QR-код, який слід 

показати під час оплати. 
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«Це проєкт, який допомагає і внутрішньо переміщеним людям, і бізнесу. 

Перші отримують знижки, а підприємці — нових клієнтів. Під час опитувань 

ми з’ясували, що через дорогу оренду житла у Дніпрі ВПО змушені економити 

на послугах. Після перемовин із ybprj. підприємців деякі з них зголосилися 

надавати знижки для ВПО. Проєкт вдалося реалізувати в координації з Радою 

з питань ВПО завдяки підтримці Дніпровської міськради, ГО «Джерело 

підтримки» та Міжнародного республіканського інституту», — зазначив 

Дмитро Забавін, координатор проєкту «Сервісна картка ВПО». 

Наразі знижки для людей, які вимушено переїхали до Дніпра, надають 

28 підприємців із різних галузей. Кожен власник бізнесу індивідуально 

визначає розмір знижки, яку може запропонувати. 

«Основними проблемами, з якими стикаються ВПО у Дніпрі, є житлові 

та фінансові питання, а також працевлаштування. Ми працюємо над тим, щоб 

зменшити негативний вплив цих факторів на життя внутрішньо переміщених 

осіб та покращити їхню інтеграцію. Зараз у Дніпрі офіційно зареєстровано 

понад  175 тисяч ВПО, а фактично у місті проживає понад 200 тисяч. Ми 

вважаємо, що сервісна картка ВПО стане для них вагомою підтримкою», — 

каже Ольга Новікова, голова Координаційної ради з питань ВПО у м. Дніпрі. 

«Міжнародний республіканський інститут є донором цього проєкту. Ми 

раді, що саме Дніпро став пілотним містом, у якому запрацювала сервісна 

картка ВПО, адже сюди приїхало багато внутрішньо переміщених осіб, які 

наново будують своє життя. Така підтримка дозволяє їм зберегти звичний 

рівень життя», — розповіла Олена Шеремет, керівниця програм із роботи з 

громадянським суспільством Міжнародного республіканського інституту. 

 

*** 

 

28.11.2024 

Дніпровська міська рада 

https://dniprorada.gov.ua/uk/articles/item/69736/spivpracya-mizh-

ekspertami-universitetami-ta-miskoyu-vladoyu-dnipra-yak-projshov-forum-dlya-

molodih-ta-majbutnih-pidpriemciv 

Співпраця між експертами, університетами та міською владою 

Дніпра: як пройшов форум для молодих та майбутніх підприємців 

У Дніпрі пів сотні людей доєдналися до форуму молодих та майбутніх 

підприємців «Власна справа: нові перспективи». Пройшов він в Університеті 

митної справи та фінансів. 

«Це – діалог між експертами, студентами, викладачами та 

представниками міської влади стосовно розвитку малого та середнього 

підприємництва. Проводимо його у рамах комплексної програми розвитку 

малого та середнього підприємництва, яку ми ухвалили у 2023 році», — 

розповів Артем Павлов, директор департаменту правового забезпечення 

Дніпровської міської ради. 
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Ділилися власним досвідом  фахівці з бізнесу. «Розповідала, як 

поступово виходити бізнесам з «надкризи». Адже війна — це «надкриза», з 

якої ми виходимо сильнішими, ніж були до того. Розповіла про підприємців, 

які релокували власну справу з місць бойових дій, пройшли бізнес-нетворкінг 

проєкту «Dnipro & Relocate» (реалізований за допомогою Дніпровської 

міськради та Агентства системного продажу Альони Сафонової, донором 

виступили – USAID, — ред.). З десяток бізнесів перестали бути у стані 

закриття після нетворкінгу. Деякі почали взагалі розширюватися», — каже 

власниця консалтингової агенції Альона Сафонова.  

Ділилися досвідом й представники університету. «У своїй роботі ми 

багато аналізуємо процесів, пов’язаних із перспективами розвитку малого 

бізнесу у сучасних економічних умовах. Тобто сьогодні ще раз підкреслив на 

форумі, що малий бізнес допоможе розвитку нашої держави в умовах, у яких 

нині ми перебуваємо. Ба більше, за підрахунками, кількість малих підприємців 

збільшується, і це є великим кроком уперед у стабілізації нашої економічної 

системи. У нас представлена спеціальність: підприємництво та торгівля, де 

навчається 250 осіб й для них особливо важливо бувати на таких форумах», — 

зауважив Костянтин Жадько, завідувач кафедри підприємництва та економіки 

підприємства Університету митної справи та фінансів. 

За словами ректора Університету митної справи та фінансів Дмитра 

Бочарова, подібний форум — унікальна подія. «На такому рівні форум у нас 

відбувається вперше, тому що сьогодні нашим партнером в організації та 

супроводі цієї  події є міська рада. На мою думку, це значною мірою формує 

фундамент, економічну основу для нашого регіону й України загалом». 

 «На таких зустрічах ми  інформуємо молодих підприємців, студентів, 

які у подальшому хочуть започаткувати власну справу, що  є грантові 

програми від держави. Міська влада, зі свого боку, в рамах наших програм 

надає компенсацію підприємцям за кредитами. Ми прагнемо залучити молодь 

до підприємництва. Так у Дніпрі буде більше зареєстрованих підприємців й 

збільшиться кількість сплачених податків до місцевого бюджету. За період 

повномасштабного вторгнення багато підприємців з тимчасово окупованих 

територій релокували бізнес до нашого міста. Уже 1 500 підприємців ВПО 

зареєструвалися й сплачують податки до бюджету громади Дніпра. Лише з 

початку цього року сплачено єдиного податку підприємцями 2,5 млрд грн до 

місцевого бюджету», — підсумував Артем Павлов. 

 

*** 

 

28.11.2024 

Дніпропетровська обласна військова адміністрація 

https://adm.dp.gov.ua/news/obhovoryly-vzaiemodiiu-mizh-radamy-vpo-

dlia-efektyvnoi-pidtrymky-pereselentsiv-na-dnipropetrovshchyni-vidbuvsia-

rehionalnyi-forum 
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Обговорили взаємодію між Радами ВПО для ефективної підтримки 

переселенців: на Дніпропетровщині відбувся Регіональний форум 

На Дніпропетровщині провели Регіональний форум «Єдність та 

підтримка Рад ВПО територіальних громад області». До заходу офлайн та 

онлайн долучилися півтори сотні учасників. Зокрема, бізнес, що співпрацює з 

переселенцями. Громадські та благодійні організації, які підтримують ВПО. 

Вони презентували свою діяльність. Про це повідомили в ОВА. 

«Рада ВПО при Дніпропетровській ОВА працює трохи більше року. Не 

так давно обрали оновлений склад. Я хочу подякувати попередньому складу. І 

кожному, хто долучився. Завдяки нашим спільним зусиллям створені нові 

місця тимчасового проживання, покращені умови в наявних. Запущена гаряча 

лінія «Прихисток». Зараз впроваджується картка підтримки ВПО. Вона 

передбачає знижки від соціально відповідального бізнесу», – зазначила 

заступник очільника області Надія Задорожна. 

Вона додала, що загалом у регіоні разом з обласною вже працюють 

понад півсотні Рад ВПО. З них сім районні. 

Заступник начальника Донецької ОВА Олександр Шевченко наголосив, 

що Дніпропетровщина – лідер за кількістю прийнятих переселенців з його 

рідної області. Це близько 170 тис людей. 

«У нашому регіоні і зараз продовжується обов’язкова евакуація. А з 

деяких населених пунктів – примусова. Найперше, вона стосуються родин із 

дітьми, – розповів Олександр Шевченко. – По Україні створили вже 89 наших 

хабів. Вони охоплюють понад 220 тис мешканців Донецької області. 

Найбільше таких осередків відкрили на Дніпропетровщині – понад 30. Дякую 

громадам за можливість облаштувати такі локації».  

Заступник начальника Луганської ОВА Катерина Безгинська додала, що 

луганчани добре знають, що таке війна. 

«У 2020-му ми створили Раду ВПО. І були ініціаторами запровадження 

таких по всій країні. Там, де можемо допомогти переселенцям, завжди будемо 

це робити», – запевнила Катерина Безгинська. 

«Сьогодні тут представники вже трьох рідних мені областей. На 

Луганщині я народився, на Донеччині довгий час працював, ну а 

Дніпропетровщина гостинно прихистила, стала новим домом. Я радий 

очолювати Раду ВПО. Вона об’єднала однодумців, які разом можуть 

вирішувати багато питань», – сказав голова Координаційної ради з питань 

переселенців при Дніпропетровській ОВА Костянтин Жалдаков.  

Під час форуму присутні говорили про взаємодію Координаційних рад з 

місцевими та регіональними органами влади. Торкнулися викликів, з якими 

стикається релокований бізнес. Окрему дискусійну панель присвятили 

інтеграції переселенців у громади. 

Наприкінці провели інтерактив, де працювали у групах над різними 

напрямами. Серед яких, зокрема, забезпечення ВПО тимчасовим житлом, 

спільні проєкти. 
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*** 

 

26.11.2024 

Волинська обласна державна адміністрація 

https://www.voladm.gov.ua/new/diagnostichni-obstezhennya-rannogo-

viyavlennya-novoutvoren-bezoplatni-dlya-vnutrishno-peremischenih-osib/ 

Діагностичні обстеження раннього виявлення новоутворень 

безоплатні для внутрішньо переміщених осіб 

На ранніх стадіях рак виліковний. Своєчасна діагностика 

онкозахворювань за допомогою інструментальних досліджень дозволяє 

вчасно виявляти  хворобу, підвищує шанси на успішне лікування та рятує 

життя. Програма медичних гарантій дає можливість кожному громадянину 

України безоплатно проходити профілактичні обстеження на онкологічні 

захворювання, незалежно від місця свого проживання чи реєстрації.   

Рання діагностика найпоширеніших онкозахворювань є пріоритетним 

напрямком у Програмі медичних гарантій і включає безоплатні послуги з 

досліджень на рак за шістьма пакетами:  

 “Мамографія” - обстеження молочних залоз рентгенівським методом 

задля виявлення патологічних змін у молочних залозах 

 “Гістероскопія” - обстеження порожнини матки та цервікального 

каналу допомагає виявити внутрішньоматкові патології на ранніх 

етапах, коли їх ще не видно на УЗД. 

 “Езофагогастродуоденоскопія” - обстеження стравоходу, порожнини 

шлунка та дванадцятипалої кишки. Дозволяє виявити запальні 

процеси, структурні аномалії верхніх відділів ШКТ. Також можливо 

побачити новоутворення на ранніх етапах до появи специфічних 

симптомів, а також за необхідності взяти матеріал для біопсії. 

 “Колоноскопія” - обстеження слизової оболонки прямої,  товстої та 

частини кінцевого відділу тонкої кишки, виявлення запальних 

процесів та новоутворень за необхідністю проведення біопсії. 

 “Цистоскопія” - обстеження уретри та сечового міхура, з 

можливістю забрати матеріал для біопсії та здійснити візуалізацію 

новоутворень. 

 “Бронхоскопія” - обстеження трахеї та бронхів, яке дозволяє виявити 

захворювання слизових оболонок, за необхідністю взяти зразки 

тканини на біопсію або ж видалити інородні тіла, які потрапили в 

дихальні шляхи. 

Внутрішньо переміщені особи можуть отримати послуги з ранньої 

діагностики новоутворень у будь-якому з 840 медичних  закладів, які мають 

укладені договори з НСЗУ на відповідні пакети послуг: 

 Мамографія: 270 медичних закладів 

 Гістероскопія: 503 медичні заклади 

 Езофагогастродуоденоскопія: 717 медичних закладів 

 Колоноскопія: 600 медичних закладів 
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 Цистоскопія: 407 медичних закладів 

 Бронхоскопія: 294 медичні заклади 

Як отримати послугу з  раннього виявлення новоутворень  

 Електронне направлення - його видає сімейний або лікуючий лікар. 

З електронним направленням пацієнт звертається до медичного 

закладу, який надає послугу за відповідним пакетом.  

 Підставою для проходження діагностичних досліджень з метою 

профілактики є також досягнення пацієнтами певного віку. Для 

мамографії та колоноскопії - це вік від 40 років, а для цистоскопії, 

езофагогастродуоденоскопії, гістероскопії, бронхоскопії - від  50 

років. 

Внутрішньо переміщеним особам, як і іншим громадянам, в межах 

обраних пакетів доступні безоплатні послуги: 

 Консультація лікаря перед дослідженням 

 Проведення дослідження  

 Консультація анестезіолога перед анестезіологічним забезпеченням 

(за потреби) 

 Проведення місцевої або загальної анестезії (за потреби) 

 Забір та направлення біологічного матеріалу для проведення 

гістологічного дослідження (за потреби) 

 Опис результатів досліджень, оформлення заключення та протоколу 

втручання  

 За необхідності направлення пацієнта/-ки для отримання 

спеціалізованої медичної допомоги або інших медичних послуг 

 Надання результатів обстеження на плівці та/або запис на цифровий 

носій пацієнтів (за бажанням) тощо 

Ознайомитися з повним обсягом кожного діагностичного обстеження 

можна  на сайті НСЗУ в розділі Вимоги ПМГ 2024, обравши потрібний пункт, 

або за посиланням: https://cutt.ly/ieIPVARP . 

Як знайти заклад, який надає послуги з діагностичного обстеження 

раннього виявлення новоутворень 

 Зателефонувати до контакт-центру НСЗУ 16-77: оператор підкаже, 

які медичні заклади поруч мають договір з НСЗУ на надання тієї чи 

іншої послуги з дослідження.  

 На сайті  НСЗУ: аналітична панель/дашборд “Електронна карта місць 

надання послуг за програмою медичних гарантій”. У полі фільтрів 

обрати потрібну область, населений пункт та  “Напрям допомоги” і 

потрібний “Пакет послуг”. Карта залишаться заклади з контактами. 

Перейти до дашборду можна за посиланням: https://cutt.ly/keDoF37u 

Куди і як поскаржитись, якщо відмовляють у наданні послуги або 

вимагають сплатити за неї? 

Якщо під час звернення до закладу внутрішньо переміщеній особі 

відмовляють у наданні послуги, вимагають оплатити послугу, яку покриває 
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Програма медичних гарантій, чи зробити благодійний внесок  - це порушення 

прав пацієнта та умов договору НСЗУ з медичним закладом. У такому випадку 

потрібно подати звернення щодо порушення: 

 

 зателефонувати до контакт-центру НСЗУ за номером 16-77, оператор 

допоможе зафіксувати скаргу. 

 подати скаргу через електронну форму на сайті НСЗУ: обрати в меню 

зверху розділ “Громадянам”, далі  - “Зворотній зв’язок. Тут можете 

залишати свої запитання, зауваження, пропозиції, заяви та скарги”. 

Або перейти за посиланням: https://cutt.ly/5eb9XKbN 

 

*** 

 

27.11.2024 

Волинська обласна державна адміністрація 

https://www.voladm.gov.ua/new/zhitlo-pracevlashtuvannya-ta-

gumanitarna-dopomoga-vpo-volini-rozpovili-pro-svoyi-problemi-nachalniku-

ova/ 

Житло, працевлаштування та гуманітарна допомога: ВПО Волині 

розповіли про свої проблеми начальнику ОВА 

Учора, 26 листопада, начальник обласної військової адміністрації Іван 

Рудницький зустрівся з членами Ради ВПО, що діє при Волинській ОДА. 

Це консультативно-дорадчий орган, який об’єднує внутрішньо 

переміщених осіб з проактивною громадянською позицією, відповідними 

досвідом і знаннями, аби ефективніше захищати права та інтереси ВПО в 

регіоні. Загалом на Волині створено 20 рад ВПО. 

Для початку очільник області наголосив, що одним із пріоритетних 

напрямків його роботи є підтримка та адаптація внутрішньо переміщених осіб. 

Між іншим, відповідне завдання ставить Президент України Володимир 

Зеленський перед усіма областями, які знаходяться у відносній безпеці. 

«Сьогодні почнемо спілкуватися і визначимо формат подальших 

зустрічей, аби обговорювати проблемні питання і спільно їх вирішувати. Тому 

дуже важливо, щоб між нами була комунікація і діалог», – зазначив Іван 

Рудницький. 

Голова Ради з питань внутрішньо переміщених осіб при Волинській 

облдержадміністрації Ірина Пилипенко, яка у 2022 році через початок 

повномасштабного вторгнення приїхала до Луцька з Вугледару, окреслила 

головні проблеми, з яким стикається кожен ВПО. 

Насамперед – це житло. Його практично не будують для потреб 

внутрішньо-переміщених осіб, а оренда досить дороговартісна. Окрім того, 

працевлаштування. Адже люди приїхали зі східних регіонів, де в основному 

працювали на великих заводах і підприємствах. Натомість Волинь все ж таки 

аграрна область. Тож і рівень зарплат досить відрізняється. 
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Тим не менше, чимало переселенців скористалися послугами Служби 

зайнятості: отримали ваучери на навчання та перекваліфікувалися, або ж 

виграли грант та відкрили власну справу. 

Зі свого боку, начальник ОВА пообіцяв пропрацювати це питання з 

підприємцями області під час чергової онлайн-зустріч «Діалог влади та 

бізнесу». 

Що ж стосується житла для ВПО, то його потрібно будувати і для цього 

слід налагодити тісну співпрацю з міжнародними донорами. Наразі вони 

проводять лише відновлення або ремонт соціального житла. Однак, в громадах 

досі не створені житлові фонди, які могли б використовувати для потреб 

внутрішньо переміщених осіб. А щоб стати на квартирну чергу, зі слів Ірини 

Пилипенко, потрібно пройти «10 кіл пекла». 

Відтак, ці питання детальніше обговорять на щотижневій оперативній 

нараді за участі голів тергромад. 

Своєю чергою, голова Ради з питань внутрішньо переміщених осіб при 

Ковельській райдержадміністрації Марина Сичова, переселенка з 

Краматорська, також розповіла про потребу в дровах. Це питання особливо 

актуальне для людей, що проживають в негазифікованих районах області. Іван 

Рудницький доручив директорці департаменту соціальної та ветеранської 

політики ОДА Оксані Гобод скласти список переселенців, що потребують 

такої допомоги. Оцінивши її, питання опрацьовуватимуть спільно з головами 

громад та ДП «Ліси Волині». 

Також учасники зустрічі розповіли, що цього року благодійні фонди не 

надають гуманітарну допомогу для переселенців, що проживають на Волині. 

Мова йде про продукти харчування та побутову хімію. В основному її 

спрямовують для людей, що проживають у більш небезпечних регіонах 

країни. Однак, зважаючи на те, що в область приїхало понад 11 тисяч дітей та 

майже 7 тисяч пенсіонерів, ця допомога їм надзвичайно потрібна. Тому 

начальник ОВА планує провести нараду з представниками різних 

міжнародних благодійних фондів та обговорити це питання. 

Під час бесіди, що тривала понад годину, внутрішньо переміщені особи 

озвучили чимало проблем. А насамкінець подякували новому голові за зустріч 

та висловили сподівання на подальшу плідну співпрацю. 

«Потрібно, аби люди були повністю адаптовані до регіону, мали хорошу 

роботу та достойну заробітну плату. Спільними зусиллями маємо організувати 

нормальні умови для проживання людей на Волині. Тому такі зустрічі з 

внутрішньо переміщеними особами будемо проводити систематично», – додав 

Іван Рудницький. 
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*** 

 

29.11.2024 

Донецька обласна державна адміністрація 

https://dn.gov.ua/news/informacijni-zahodi-sluzhbi-zajnyatosti-v-

gumanitarnih-habah 

Інформаційні заходи служби зайнятості в гуманітарних хабах 

Донецька обласна служба зайнятості продовжує роботу з налагодження 

та підтримки комунікаційних зв’язків з мешканцями Донеччини, які  переїхали 

у більш безпечні регіони. Фахівці активно долучаються до роботи на 

площадках гуманітарних хабів, проводять для пошукачів виїзні зустрічі та 

заходи.  

Нещодавно начальник Добропільсько-Мирноградського управління 

Покровської філії Донецького обласного центру зайнятості Галина 

Головченко провела інформаційний захід для внутрішньо переміщених осіб 

Покровської громади у Центрі підтримки ВПО у м. Дніпро. Також була 

проведена зустріч з переселенцями з Курахівської громади у  новоствореному 

гуманітарному хабі «Щире серце» в селищі Слобожанське. 

Під час заходів учасники дізналися про послуги та сучасні сервіси 

служби зайнятості. Особливу увагу було приділено мобільному застосунку 

Державної служби зайнятості – зручному інструменту для пошуку роботи. 

Крім того, переселенці отримали інформацію про порядок реєстрації та 

можливості отримання послуг в дистанційному форматі, отримання ваучера 

для здобуття додаткової освіти або перекваліфікації, започаткування власної 

справи, навчання УБД тощо.  

Під час заходів фахівці служби зайнятості проводили консультації та 

практичні заняття, допомагаючи учасникам освоїти навички пошуку вакансій, 

у тому числі за допомогою гаджетів. 

 

*** 

 

29.11.2024 

Донецька обласна державна адміністрація 

https://dn.gov.ua/news/gumanitarna-dopomoga-dlya-pereselenciv-z-

pokrovska-u-dnipri-vidali-720-produktovih-naboriv 

Гуманітарна допомога для переселенців з Покровська: у Дніпрі 

видали 720 продуктових наборів 

У Дніпрі спеціалісти гуманітарного хабу «Ми - Донеччина» 

продовжують активно допомагати переселенцям, які постраждали через 

воєнні дії в Україні. 

Завдяки співпраці з благодійною організацією Global Empowerment 

Mission Ukraine хаб днями отримав нову партію продуктових наборів. 
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Цього разу для переселенців передали 720 наборів із харчовими 

продуктами. Їх отримали жителі Покровської громади, які наразі проживають 

у Дніпрі. 

Про це повідомляє Покровська міська військова адміністрація. 

Дмитро Єрмолович, начальник гуманітарного штабу Покровської МВА 

подякував благодійникам за підтримку кожної людини з громади, яка 

вимушено покинула свій дім. 

«Завдяки підтримці наших партнерів та небайдужих людей, ми можемо 

гарантувати, що ті, хто опинився у скрутних умовах, отримають допомогу. Ми 

вдячні організації Global Empowerment Mission Ukraine за їхню участь у нашій 

спільній справі. Це дуже важливо для всіх покровчан», – додав Дмитро 

Єрмолович. 

Гуманітарні набори включали базові харчові продукти, необхідні для 

забезпечення повноцінного харчування. Переселенці висловлювали щиру 

подяку за підтримку, яка для багатьох із них стала важливою опорою в 

складний час. 

 

*** 

 

28.11.2024 

Донецька обласна державна адміністрація 

https://dn.gov.ua/news/vlada-ta-biznes-donechchini-obgovorili-pitannya-

pracevlashtuvannya-vpo-ta-veteraniv 

Влада та бізнес Донеччини обговорили питання працевлаштування 

ВПО та ветеранів 

Під час чергової зустрічі в рамках регіональної онлайн-платформи 

«Діалог влади та бізнесу» підприємці області та представники Донецької 

облдержадміністрації обговорили питання працевлаштування, прав та 

державних гарантій ВПО та ветеранів. До зустрічі в онлайновому форматі 

долучились близько 150 підприємців. 

Онлайн-платформа створена за дорученням Президента Україна 

Володимира Зеленського для оперативного вирішення поточних проблемних 

питань підприємців. 

Зустріч відбулась під головуванням директора департаменту економіки 

облдержадміністрації Геннадія Мар’яненка. Він наголосив, що на Донеччині 

діє Регіональна програма підтримки та інтеграції внутрішньо переміщених 

осіб на 2024-2025 роки. Цей комплекс заходів сприяє підтримці безробітних з 

числа ВПО, їхньому працевлаштуванню, професійному навчанню, підтримці 

підприємницької діяльності й сприянню самозайнятості. 

Детальніше про те, як представникам бізнесу допомагають в 

працевлаштуванні переміщених осіб розповіла в. о. директора Донецького 

обласного центру зайнятості Наталя Адамова. 

«З початку року нам вдалося працевлаштувати 2500 переміщених осіб. 

Сьогодні Служба зайнятості Донеччини представлена в багатьох регіонах 
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України. Зокрема, через функціонування 89 гуманітарних хабів для 

переселенців. У більшості хабів працюють наші фахівці, які надають 

консультації громадянам, допомагають їм у працевлаштуванні, професійному 

навчанні, отриманні грантів, ваучерів на навчання та участі в різних програмах 

з компенсацій. Громадяни отримують навчання, яке відповідає вимогам 

працедавців та потребам бізнесу. Курси тривають до 10 місяців, однак можуть 

бути і такі курси, які тривають 3 - 5 місяців відповідно до обраної професії. До 

нас може звернутися підприємець, і ми підберемо для нього майбутніх 

працівників з того кола осіб, які згодні навчатися новим професіям. 

Переміщені особи активно користуються можливістю отримання ваучерів на 

отримання освіти. Його максимальна вартість становить 30280 грн і 

скористатися цією послугою тепер також можуть ВПО та ветерани, учасники 

бойових дій. Загалом ваучери на навчання охоплюють 155 різних професій»,  

- повідомила Наталя Адамова.  

Також до діалогу з представниками бізнесу приєднався начальник 

управління з питань ветеранської політики ДонОДА Артур Насібян. Він 

розповів учасникам зустрічі про заходи щодо адаптації та заходи з заохочення 

роботодавців до працевлаштування ветеранів. 

На завершення зустрічі підприємці мали певні запитання щодо 

особливостей працевлаштування ВПО, на які їм було надано вичерпні 

відповіді. 

 

*** 

 

26.11.2024 

Івано-Франківська обласна державна адміністрація 

https://www.if.gov.ua/news/v-ivano-frankivsku-startuie-proiekt-iz-

psykholohichnoi-pidtrymky-pereselentsiv 

В Івано-Франківську стартує проєкт із психологічної підтримки 

переселенців 

В Україні стартує новий проєкт, спрямований на надання комплексної 

психологічної допомоги ВПО із Донецької області, які нині проживають у 

західних регіонах країни. Реалізація ініціативи відбуватиметься на базі трьох 

центрів «ЯМаріуполь»: у Рівному, Тернополі й Івано-Франківську. 

Мета проєкту – покращити психоемоційний стан переселенців, сприяти 

їхній адаптації у нових громадах і забезпечити: 

 емоційну підтримку та роботу з травмами, спричиненими війною; 

 соціалізацію й інтеграцію через культурно-освітні заходи; 

 розвиток навичок емоційної стійкості. 

Учасники матимуть змогу відвідувати групові сесії, заняття з арттерапії 

та музикотерапії, брати участь у виїздах на природу. Крім того, для них 

проводитимуть культурно-освітні заходи й практичні майстер-класи з технік 

саморегуляції та розвитку емоційної стійкості. Планується, що проєкт охопить 

понад 10 тисяч людей різного віку. 
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Ініціатива реалізується благодійним фондом «ЯМаріуполь» у межах 

проєкту «Допомога ВПО в Західному регіоні через місцеві партнерства» 

спільно з БФ «Крила надії» й за підтримки Міністерства внутрішніх справ 

Чехії та програми «Допомога на місці». 

 

*** 

 

26.11.2024 

Івано-Франківська обласна державна адміністрація 

https://www.if.gov.ua/news/pry-oblashtuvanni-mtp-v-ivano-frankivskii-

oblasti-budut-peredbacheni-mistsia-dlia-malomobilnykh-liudei 

При облаштуванні МТП в Івано-Франківській області будуть 

передбачені місця для маломобільних людей 

Міжнародні партнери продовжують облаштовувати тимчасове житло 

для ВПО. Незабаром в Україні планують створити понад 5500 додаткових 

місць для внутрішньо переміщених осіб у близько 200 місцях тимчасового 

проживання (МТП). Про це повідомило Міністерство з питань реінтеграції 

тимчасово окупованих територій України. 

При облаштуванні МТП, які вже діють, буде передбачена певна кількість 

місць для маломобільних людей. Зокрема в Харківській, Дніпропетровській, 

Запорізькій, Кіровоградській, Полтавській, Черкаській, Вінницькій, Івано-

Франківській, Львівській, Тернопільській, Закарпатській, Рівненській і 

Волинській областях. 

Надання меблів для облаштування кімнат та загальних просторів, а 

також, за потреби, дрібних ремонтів буде профінансовано Українським 

гуманітарним фондом. Проєкт буде реалізовуватися такими організаціями, як: 

ГО «Проліска», БФ «Рокада», БФ «Право на Захист», ГО «Десяте квітня», БФ 

«Посмішка ЮА», БФ «Схід СОС». 

Передбачається, що нові місця для тимчасового проживання ВПО 

почнуть облаштовувати в грудні поточного року. 

 

*** 

 

28.11.2024 

Тернопільська обласна військова адміністрація 

https://oda.te.gov.ua/news/viacheslav-nehoda-ohlianuv-prymishchennia-

knp-terebovlianskoi-miskoi-likarni 

В’ячеслав Негода оглянув приміщення КНП «Теребовлянської міської 

лікарні» 

В КНП «Теребовлянська міська лікарня», яка є важливим медичним 

центром регіону та надає високоспеціалізовану допомогу, під час свого візиту 

начальник Тернопільської ОВА В’ячеслав Негода приділив особливу увагу 

підтримці внутрішньо переміщених осіб та військовослужбовців.  
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З початку року за амбулаторною допомогою до лікарні звернулися 674 

внутрішньо переміщених особи, а 162 ВПО отримали стаціонарне лікування. 

Крім того, заклад надав допомогу 158 військовослужбовцям, двоє з яких були 

скеровані на подальше реабілітаційне лікування за кордон. Загалом за 10 

місяців 2024 року стаціонарно тут проліковано 5 860 пацієнтів, а амбулаторно 

– 85 387. 

Також під час візиту обговорювалися питання подальшого розвитку 

лікарні, поліпшення устаткування та забезпечення сучасного обладнання, яке 

дозволить покращити якість медичних послуг і зробити їх більш доступними 

для пацієнтів. 

 

*** 

 

28.11.2024 

Тернопільська обласна військова адміністрація 

https://oda.te.gov.ua/news/u-ternopoli-vidbulasia-zustrich-dlia-vpo-z-

pytan-biznesu-ta-pratsevlashtuvannia 

У Тернополі відбулася зустріч для ВПО з питань бізнесу та 

працевлаштування 

Сьогодні в межах регіональної платформи „Діалог влади і бізнесу” 

відбулася сьома тематична зустріч, присвячена створенню та розвитку бізнесу, 

а також можливостям працевлаштування для внутрішньо переміщених осіб. 

Учасники заходу отримали практичну інформацію про алгоритм 

відкриття власної справи, розглянули особливості оподаткування підприємств 

та дізналися про послуги, які пропонує служба зайнятості. 

Спікерами виступили представники Тернопільського обласного центру 

зайнятості, Головного управління ДПС у Тернопільській області та експертка 

з маркетингу й побудови бізнес-процесів Оксана Кулеба. Вони надали корисні 

поради щодо розробки бізнес-стратегії, управління фінансами та розвитку 

підприємницької діяльності в умовах сучасних викликів. 

Зустріч стала платформою для обміну досвідом, отримання 

консультацій і натхнення для тих, хто шукає можливості для професійного та 

фінансового зростання. Захід ще раз підтвердив важливість підтримки ВПО у 

їхній інтеграції в економічне життя регіону. 

 

*** 

 

28.11.2024 

Тернопільська обласна військова адміністрація 

https://oda.te.gov.ua/news/pid-chas-robochoi-poizdky-v-terebovliansku-

hromadu-pospilkuvavsia-z-vpo 

Під час робочої поїздки в Теребовлянську громаду В’ячеслав Негода 

поспілкувався з ВПО 
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Від початку повномасштабного вторгнення Теребовлянський фаховий 

коледж культури і мистецтва виконує гуманітарну місію, надаючи прихисток 

для ВПО. В гуртожитку закладу за весь період від 2022 року знайшли 

тимчасовий дім понад 1 700 людей. 

Гуртожиток на 450 місць облаштовано для тривалого проживання. 

Завдяки співпраці з міжнародними організаціями та благодійниками за останні 

два роки на оновлення витрачено понад 5 млн грн. Створено кімнати для 

психологічного відновлення, спортивний простір, зони відпочинку для людей 

з особливими потребами, а також закуплено побутову техніку й встановлено 

електричний пандус. 

Під час візиту В’ячеслав Негода також поспілкувався із переселенцями. 

Вони поділилися своїми потребами, серед яких першочерговою є забезпечення 

медичного обслуговування. Мешканці гуртожитку наголосили на 

необхідності присутності сімейного лікаря, який міг би періодично навідувати 

їх або працювати на постійній основі в облаштованому медичному пункті. 

 

 

ОГЛЯД ПУБЛІКАЦІЙ ЗМІ 

Центральні 

28.11.2024 

ЕСПРЕСО 

https://espreso.tv/ekonomika-oon-vidilyae-dodatkovi-36-mln-na-pidtrimku-

prifrontovikh-teritoriy 

ООН виділяє додаткові $3,6 млн на підтримку прифронтових 

територій 

Агентство ООН у справах біженців (УВКБ ООН) виділило додаткові 

$3,6 млн на фінансування програми грошової допомоги окремим категоріям 

населення для підготовки до зимового періоду 

Про це повідомляє Міністерство з питань реінтеграції тимчасово 

окупованих територій України. 

Там зазначили, що це вже друге збільшення бюджету програми 

міжнародним донором. Раніше її загальний бюджет було підвищено з $30 млн 

до $37 млн, що дало змогу допомогти приблизно 71 тис. домогосподарств. 

У зв'язку зі значною кількістю поданих заявок від вразливих родин 

УВКБ ООН ухвалило рішення збільшити бюджет до $40,6 млн. У Міністерстві 

зазначили, що це дозволить допомогти ще 7 тис. домогосподарств на 

прифронтових територіях. 

У Мінреінтеграції нагадали, що програма передбачає одноразові 

виплати у розмірі 21 тис. грн на придбання твердого палива для вразливих 

домогосподарств у Чернігівській, Сумській, Харківській, Луганській, 
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Донецькій, Запорізькій, Дніпропетровській, Херсонській і Миколаївській 

областях. 

Відповідний меморандум про підтримку прифронтових громад під час 

зимового періоду 2024/2025 підписали 21 серпня 2024 року між 

Мінреінтеграції та УВКБ ООН. 

*** 

 

27.11.2024 

24 канал 

https://24tv.ua/zakordon24/viza-veliku-britaniyu-dlya-ukrayintsiv-2025-

yak-prodovzhiti_n2694928 

Велика Британія продовжила візи для українських біженців, однак є 

нюанс 

Уряд Великої Британії продовжив візи українським біженцям, які 

перебувають на території країни за програмою спонсорства. Проте не все так 

просто. 

Продовження візи не буде автоматичним. Про це повідомляє 24 Канал, 

посилаючись на нові імміграційні правила уряду Великої Британії, які 

опублікували 26 листопада. 

До якого періоду українцям продовжили візи 

Українцям, які перебувають на території Британії за програмою 

спонсорства, продовжили візи ще на 18 місяців. 

Однак автоматично цю візу не продовжуватимуть. Тобто для того, щоб 

мати можливість залишитися в країні, потрібно буде самостійно подати заявку 

на продовження візи. 

Заявки почнуть приймати від 4 лютого 2025 року. 

Як подати заявку на продовження візи у Британії 

Заяву на продовження візи необхідно буде подати за 28 днів до 

закінчення її терміну дії. 

Зауважте, що податися на продовження візи можна лише на території 

Великої Британії, і під час розгляду заявки залишати країну заборонено. 

Рішення прийматимуть близько 8 тижнів, тож якщо маєте справи за 

межами Британії, їх потрібно вирішити до подачі заяви. 

До слова, під час очікування продовження візи зберігатиметься 

легальний статус і всі права. Однак перебування в країні за цією схемою не 

зарахується до 10-річного періоду для подання на право постійного 

проживання. 

 

*** 

 

26.11.2024 

ZN.UA 

https://zn.ua/ukr/ECONOMICS/perelik-teritorij-minreintehratsiji-chi-

vplivaje-vin-na-viplatu-dopomohi-vpo.html 
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Перелік територій Мінреінтеграції: чи впливає він на виплату 

допомоги ВПО 

Попри війну, яку розпочала Росія, багато українців покинули свої 

домівки та стали внутрішньо переміщеними особами. Отримати допомогу від 

держави можуть особи, які перемістилися з територій , які включені в Перелік 

територій, на яких ведуться (велися) бойові дії або тимчасово окупованих РФ 

(далі - Перелік). Це єдине уніфіковане джерело інформації про території, на 

яких ведуться (велися) бойові дії або тимчасово окупованих РФ. 

Фахівці «Юридичного порадника для ВПО» пояснили, як він впливає на 

призначення грошової допомоги. Вони спростували найпоширеніші міфи. 

Перелік має значення лише для довідки і виплат ВПО 

Це не так. Окрім довідки і допомоги на проживання ВПО, Перелік 

впливає на питання приватизації державного майна, спрощеного вступу до 

закладів освіти, обмеження та відновлення доступу до публічних електронних 

реєстрів, податкових пільг тощо. 

На всі території внесені до Переліку поширюються однакові 

можливості 

Це не так. 

Загалом Перелік складається з кількох розділів: 

 території, на яких ведуться (велися) бойові дії; 

 території можливих бойових дій; 

 території активних бойових дій; 

 території активних бойових дій, на яких функціонують державні 

електронні інформаційні ресурси 

 тимчасово окуповані Російською Федерацією території України. 

Залежно від того, до якого розділу належить населений пункт, в якому 

ви проживає чи з якого перемістилися, такі й «можливості» має цей населений 

пункт. 

Наприклад, якщо місто / село включене до територій можливих бойових 

дій, в ньому, як правило, функціонують всі органи державної влади, місцевого 

самоврядування, є доступ до всіх послуг. 

Але довідку ВПО і допомогу на проживання ВПО можуть отримати 

люди, які перемістилися з будь-якої з цих територій за умови, що не визначена 

дата завершення бойових дій або тимчасової окупації . 

Наявність території в Переліку автоматично означає бойові дії, їх 

можливість чи тимчасову окупацію цих територій 

Ні, це не так. 

Перелік містить дві колонки з датами: «Дата виникнення…» та «Дата 

припинення…», тому варто брати до уваги і колонку «Дата припинення…». 

Якщо для населеного пункту визначена дата закінчення бойових дій / їх 

можливості чи тимчасової окупації - територія вже не вважається такою на 

якій ведуться бойові дії чи які є окупованими (наприклад, м. Київ, населені 

пункти Київської області - для них визначена дати припинення бойових дій / 
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тимчасової окупації). Відповідно, переміщення з таких територій не дає права 

на довідку ВПО. 

На територіях, які включені до Переліку, діють податкові пільги 

Так, але «воєнні» пільги (як от звільнення від земельного, екологічного 

податків, податку на нерухоме майно) поширюються лише на території 

активних бойових дій та тимчасово окуповані території. Стосовно територій 

можливих бойових дій, то рішення про надання таких пільг в частині місцевих 

податків може прийматися органами місцевого самоврядування / військовими 

адміністраціями. 

Перелік територій означає території, де заклади освіти працюють в 

дистанційному режимі 

Ні. Дистанційний режим роботи закладів освіти залежить виключно від 

можливості забезпечити безпечний освітній процес: тут йдеться і про 

наближеність територій до лінії зіткнення, і про наявність укриттів в 

навчальних закладах. 

 

*** 

 

30.11.2024 

ZN.UA 

https://zn.ua/ukr/ECONOMICS/zrujnovane-zhitlo-u-jakomu-vipadku-

mozhut-vidmoviti-u-viplati-vpo.html 

Зруйноване житло: у якому випадку можуть відмовити у виплаті 

ВПО 

Через війну, яку розпочала Росія, житло багатьох українців було 

пошкоджено чи навіть зруйновано.  Згідно з українським законодавством, 

право на допомогу на проживання ВПО мають, зокрема, особи у яких 

внаслідок бойових дій житло знищене або пошкоджене до ступеня 

непридатного для проживання та інформація про яке внесена до Реєстру 

такого майна або щодо якого подано документальне підтвердження органом 

місцевого самоврядування або місцевою ОВА. 

Фахівці «Юридичного порадника для ВПО» розповіли, у яких випадках 

допомога не буде призначена. 

Відповідно до абз. 4 п. 8 Порядку надання допомоги на проживання ВПО 

(далі - Порядок) допомога не призначається уповноваженій особі або 

отримувачу, які зареєстрували/задекларували місце свого проживання у 

житловому приміщенні/частині житлового приміщення, що зруйновані або 

пошкоджені внаслідок після факту їх пошкодження чи руйнування. 

Винятком є призначення допомоги малолітнім та неповнолітнім дітям, 

місце проживання яких зареєстроване в такому житлі після його знищення / 

пошкодження. 

Щоб пояснити цей юридичний момент, експерти змоделювали кілька 

ситуацій. 
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Наприклад, в сім'ї ВПО народилася дитина. Батьки зареєстровані в 

своєму житлі, яке, на жаль, зруйноване, а територія - тимчасово окупована. 

Такі батьки мають право «прописати» дитину в цьому житлі, а факт 

реєстрації місця проживання пізніше дати знищення житла не буде 

перешкодою для призначення допомоги на проживання дитині. 

Або в сім'ї є дитина, яка свого часу з різних причин не була «прописана». 

Житло батьків суттєво пошкоджене. Батьки намагаються підтвердити 

проживання дитини в цьому житлі і «прописують» її. У цьому випадку факт 

реєстрації місця проживання пізніше дати знищення житла також не буде 

перешкодою для призначення допомоги на проживання дитині. 

Тобто, в ситуаціях з малолітніми / неповнолітніми дітьми найвищим 

вважається інтерес дитини (а саме - право на визначення місця проживання). 

 

*** 

 

25.11.2024 

Європейська правда 

https://www.eurointegration.com.ua/news/2024/11/25/7199172/ 

У Литві погіршилося ставлення до мігрантів, але українців 

сприймають найкраще 

Незважаючи на те, що ставлення до мігрантів у Литві стає все більш 

негативним, українці залишаються найбільш привабливою групою. 

Про це свідчать результати опитування, проведеного на замовлення 

Вільнюського представництва Міжнародної організації з міграції (МОМ), 

повідомляє "Європейська правда" з посиланням на LRT. 

Ейтвідас Бінгеліс, голова представництва МОМ у Литві, заявив, що 

нещодавно опубліковані результати опитування показують, що українців 

сприймають найбільш прихильно порівняно з мігрантами з інших країн. 

Респонденти поставили українцям середній бал сприятливості майже 7 з 

10. 

Білоруські мігранти є другою найбільш привабливою групою (5/10), на 

третьому місці – трудові мігранти з Центральної Азії (4,83/10). Мігранти з 

Близького Сходу (4,13/10) і ті, хто в'їхав до Литви через білоруський кордон у 

2021 році (3,73/10), отримали менш сприятливі оцінки. 

"Хоча ставлення до мігрантів загалом погіршилося, українців все ще 

сприймають позитивно, що свідчить про те, що вони добре інтегруються в 

литовське суспільство, вивчаючи мову, працюючи найманими працівниками 

або відкриваючи власний бізнес", – сказав Бінгеліс. 

Опитування також показало, що респонденти вважають курси 

литовської мови найважливішим заходом інтеграції для українців – 65% 

респондентів назвали його пріоритетним. 

Інші заходи включають допомогу в оформленні документів (40%), 

організацію освітніх та позашкільних заходів для дітей (31%), а також надання 

послуг на ринку праці, професійну підготовку та оцінку навичок (29%). 
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Половина опитаних вважають, що українським біженцям, які вивчили 

мову і знайшли роботу, слід дозволити залишитися в Литві після війни. Ще 

34% не заперечували б проти того, щоб українці залишилися, якщо вони цього 

захочуть. Водночас кожен десятий респондент вважає, що українці повинні 

покинути Литву після закінчення війни. 

Наразі в Литві проживає понад 74 тисячі українців. Більшість з них 

приїхали після того, як Росія почала повномасштабне вторгнення в їхню 

країну в 2022 році. 

У жовтні Spinter Tyrimai опитав 1 тисячу осіб. Результати 

репрезентативного опитування мають похибку 3,1%. 

 

*** 

 

26.11.2024 

Європейська правда 

https://www.eurointegration.com.ua/news/2024/12/1/7199643/ 

Парламент Данії продовжив статус українських біженців до березня 

2026 року 

Парламент Данії у вівторок, 26 листопада, переважною більшістю 

голосів продовжив дію спеціального закону про статус українських біженців 

до березня 2026 року. 

Про це повідомляє "Європейська правда" з посиланням на Ritzau. 

Спеціальний закон про статус українців, які втекли до Данії після 

повномасштабного вторгнення Росії в Україну в лютому 2022 року, 

підтримали всі партії, окрім зеленої "Альтернативи", що утрималась. 

Закон, ухвалений у березні 2022 року, дозволяє українським біженцям 

працювати і ходити до школи в Данії, а також користуватися послугами 

охорони здоров'я. Він був розрахований на два роки, потім його дію 

продовжили на рік. 

За оцінками станом на початок 2024 року, в Данії зареєструвалась понад 

41 тисяча українців, що виїхали з України після початку повномасштабного 

вторгнення Росії. 

У данському уряді раніше заявили, що очікують на повернення українців 

із Данії додому тоді, коли на їхній батьківщині "настане мир". 

 

*** 

 

01.12.2024 

Радіо Свобода 

https://www.radiosvoboda.org/a/ty-iak-mify-bizhentsi-biznes-stereotypy-

polska-ekonomika/33221621.html 

«Польська економіка виграла від напливу біженців з України». 

Експерти розвінчують міфи про українців 
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Біженці та український бізнес – теми, навколо яких найчастіше у Польщі 

створюють стереотипи і поширюють фейки. Після початку повномасштабного 

вторгнення Росії в Україну багато представників українського бізнесу почали 

освоювати польський ринок – відкривати у Польщі свої представництва, 

релокувати підприємства чи створювати компанії з нуля. Серед них – і воєнні 

біженці, які знайшли прихисток в країні. 

На кінець вересня 2024-го, за даними Євростату, у країні перебуває 

близько 980 тисяч українських воєнних мігрантів. За даними експертів та 

проведених досліджень, українці посилили польську економіку, але водночас 

це породило певні стереотипи. Проєкт Радіо Свобода «Ти як?» дослідив тези, 

які найчастіше поширюються у польському суспільстві про українців. Які 

існують найпопулярніші міфи і як їх спростовують експерти? 

Міфи про біженців 

Міф №1. Українські біженці живуть за кошти польських платників 

податків 

Це – один з найпоширеніших міфів про втікачів від війни, каже 

Александр Лашек, експерт компанії Deloitte. Це міжнародна корпорація, яка 

надає послуги у сфері аудиту та консалтингу. А також проводить дослідження, 

зокрема, які стосуються українських біженців та їхнього впливу на польську 

економіку. 

Результати досліджень, які провела компанія і оприлюднила навесні 

2024 року, показують, що вже після півтора року перебування в Польщі 

більшість українських біженців утримувала себе самостійно. Мова і про 

найманих працівників, і про підприємців. 80% воєнних мігрантів мали роботу 

в Польщі або дистанційно працювали в Україні – йдеться у дослідженні. 

«Ступінь економічної інтеграції був дуже швидкий. Цьому сприяло те, 

що середньостатистичний біженець, який приїхав до Польщі, був 

висококваліфікований, зокрема, у порівнянні з попередньою хвилею міграції. 

Але на початку вони (біженці – ред.) були змушені працювати на позиціях, 

нижчих від рівня своєї кваліфікації», – каже експерт Александр Лашек. 

Міф №2. Біженці з України дорого обходяться польській економіці 

За даними Євростату, на кінець вересня 2024 року у Польщі перебувало 

майже 980 тисяч українських біженців. За словами Лашека, податки, які 

платять воєнні мігранти в країні, перевищують початкову допомогу, яку вони 

отримали від держави. 

Тож, на переконання експерта, переселенці покращили фінансову 

ситуацію в країні: «Ми оцінили, що наплив воєнних мігрантів збільшив 

польське ВВП на 0,7–1,1%. Цей наплив біженців допоміг польській економіці. 

Звичайно, не можна узагальнювати, бо є особи, які і далі потребують 

підтримки і роботи над тим, щоб їх залучити до праці. Але якщо цілісно 

говоримо про біженців, то однозначно від їхньої появи на польському ринку 

виграли: польська економіка, польські платники податків і польські 

підприємці». 

Міф №3. Українці забирають у поляків роботу 
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У спілці український підприємців кажуть, Польща – країна з найменшим 

у Європі безробіттям. За даними Головного управління статистики держави, 

на кінець серпня 2024 року рівень безробіття становив 5%, у центрах 

зайнятості є запити на майже 80 тисяч вакансій. 

Міфи про український бізнес у Польщі 

Міф №1. Українська продукція низької якості 

Українська продукція, яка потрапляє на європейські ринки, має 

відповідні сертифікати якості. Щоб їх отримати, виробники проходять аудити 

і отримують сертифікати виробництв, каже виконавча директорка Спілки 

українських підприємців (СУП) Катерина Глазкова. 

Спілка українських підприємців (СУП) – бізнес-асоціація в Україні, що 

об’єднує понад 1200 компаній малого, середнього та великого бізнесу, не 

пов’язаного з олігархами і державною власністю. Місія СУП – створення та 

розвиток сприятливого бізнес-клімату в Україні. У червні 2024 року 

об’єднання відкрило у Варшаві своє європейське представництво – і тепер є 

голосом українських підприємців у ЄС. 

Катерина Глазкова виключає ймовірність потрапляння з України на 

територію ЄС продукції низької якості. 

«Український агросектор, як і більшість європейських секторів, працює 

за високими європейськими стандартами, тому що ми дуже багато 

експортуємо. І, не маючи цих сертифікатів, не маючи дозволу експортувати 

агропродукцію, ми би ніколи не могли її вивозити з України, це очевидно. А 

якщо потрапляє, скажімо, якась контрабанда, то це питання до польських 

митників, вони мають це викривати, карати тих виробників чи експортерів, чи 

імпортерів – це питання до них. Фітосанітарний контроль (перевірка товарів, 

які ввозять на територію країни або транзитом – ред.), будь ласка, якщо є 

претензії – давайте говорити фактами, а не загалом, що українська продукція 

низької якості», – зазначає підприємиця. 

Керівник аналітичного центру СУП Геннадій Радченко вважає, що 

необґрунтовані закиди польських фермерів про нібито сумнівну якість 

української продукції і порушення вимог вирощування можна пояснити 

конкуренцією, яка для них виникла на ринках Євросоюзу. 

«Україна ніколи би не стала лідером на світовому ринку з постачання 

олії, кукурудзи і таке інше, якщо би якість не відповідала стандартам. Тому що 

не Україна продає, а імпортер купує – і купує лише хороший товар. Україна 

ніколи не втече від чудесних чорноземів, і сільське господарство в Україні 

завжди буде лідером, але хотілося би, щоб ще була переробка», – зазначає 

Радченко. 

У спілці підприємців додають, ЄС завжди ставився прискіпливо до 

оцінки продукції, яка надходила на його ринки. Саме ці вимоги свого часу 

стимулювали український бізнес покращувати якість товарів і послуг. 

Міф №2. Україна забере у Польщі ринок 



44 

 

Ще від початку зернової кризи в польських медіа, зокрема, устами їхніх 

фермерів, почали озвучуватися тези про те, що на місцевий ринок заходять 

українські олігархи і нищать локального виробника. 

Ми – ефективні, і це буде нормальна, здорова конкуренція 

Катерина Глазкова 

Це – теж не так, каже Катерина Глазкова: «Агроринок Польщі і 

агроринок України дуже різний, але в нас великих холдингів не так багато, 

здебільшого приблизно 70% – це фермери. Українські фермери ефективні, бо 

вони не живуть на дотації, їх не дофінансовують, вони змушені бути 

ефективни, обробляють землю так, щоб з кожного гектара мати максимальну 

прибутковість. Тому так, ми – ефективні, і це буде нормальна, здорова 

конкуренція». 

За словами експертки, другий рік поспіль Польща експортує рекордну 

кількість продукції в Україну. 

«Згідно з офіційними даними Центрального статистичного управління 

Польщі, зовнішньоторговельний оборот у січні–серпні 2024 року склав 991,9 

мільярда злотих польського експорту до України та 981,2 мільярда злотих 

імпорту з України. Тобто позитивне сальдо для Польщі склало 10,7 млрд 

злотих. Це означає, що Україна є важливим торговельним партнером для 

Польщі, як і Польща для України», – наголошує вона. 

Крім того, підкреслює директорка української спілки підприємців, через 

Польщу багато товарів з України йде транзитом, передусім – в інші країни 

Європи. Тож, на її переконання, українська продукція не захоплює польський 

ринок. 

Міф №3. Український бізнес пересиджує війну в Польщі – з ним не 

варто укладати довгострокові контракти 

Ведення бізнесу сьогодні в Україні – це демонстрація стійкості, вміння 

адаптуватися, працювати та розвиватися в умовах війни, каже Катерина 

Глазкова. 

«У мене шведська асоціація бізнесу питала: «Ми навіть не знаємо, як це 

правильно запитати, але поясніть, як ви, в принципі, можете працювати в 

таких умовах? Бо якби у нас почалася війна, то ми б, напевно, все закрили і 

сиділи по хатах чи підвалах». У нас банківська система ні на день не 

зупинялася. Нещодавно я запізнилася на зустріч у Варшаві – не через 

«Укрзалізницю», бо вона під нальотами аеробалістичної нової російської 

ракети працювала хвилина в хвилину. А запізнився польський потяг», – 

розповідає експертка. 

Виконавча директорка Спілки український підприємців вважає, що з 

точки зору здорового глузду і правил ведення бізнесу нелогічно 

пересиджувати війну чи інше стихійно лихо. 

«Майже 100% українських компаній, крім тих, які були змушені 

припинити діяльність, залишаються працювати в Україні, – каже вона. – Інші 

ринки, зокрема польський, для них це – швидше про диверсифікацію ризиків, 

масштабування, спробувати себе в експорті, що це означає – працювати за 
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європейськими правилами, на європейському ринку за високими стандартами. 

Я не вірю в те, що українські фірми після перемоги, завершення війни складуть 

всі речі і повернуться назад в Україну. Я думаю, що навпаки, вони будуть ще 

більше розвиватися». 

Підприємницька діяльність громадян України в Польщі у цифрах 

Після 12 березня 2022 року всім українцям, які перебувають на території 

Польщі, уряд надав можливість легально вести бізнес за тих же умов, що й 

громадянам Польщі. У тому числі – створювати одноосібну підприємницьку 

діяльність, на зразок українського ФОПу. І українці охоче цим користуються, 

каже спеціаліст відділу адвокації Українського дому Олександр Пестриков. 

«У червні 2024 року активно працювало майже 60 тисяч таких 

одноосібних підприємств, і темпи реєстрації не зменшуються. Утім, за даними 

польського інституту економіки, лише 6% з них не належать до 

мікропідприємств, тобто вони беруть на роботу 10 або більше осіб. Решта – це 

малі підприємства, в яких працює 1–2 людини», – пояснює експерт. 

Найбільше, як вказують статистики польського інституту, українські 

одноосібні підприємства працюють у галузі будівництва (23%), інформації і 

комунікації (19%) та у сфері обслуговування (12%). 

Посилаючись на дані Центру економічної інформації, Пестриков каже, 

що нині в Польщі діє понад 28 тисяч товариств, де єдиним або одним із 

власників є громадянин України. Ведення такої діяльності, за його словами, є 

складнішим, бо для цього потрібен базовий капітал, допомога бухгалтера, бо 

загалом система оподаткування – складніша. 

Тенденції ведення українського бізнесу в Польщі 

Найчастіше, за даними Українського дому на основі офіційних 

статистик, бізнес у Польщі ведуть українські чоловіки. Серед підприємців – 

лише 35% жінок. За словами Олександра Пестрикова, ця тенденція дуже 

подібна до польської, але не схожа на українську – в Україні вже понад 50% 

ФОПів і малих підприємств відкрили жінки. На це, вважає експерт, могла 

вплинути війна і мобілізація чоловіків. 

Пестриков додає, що тільки 15% українських підприємств у Польщі 

беруть на роботу поляків, а 85% наймають українців. «З одного боку, це добра 

тенденція, бо українці підтримують українців, але в перспективі це може 

призвести до «гетоїзації», тобто створюються бізнеси, якими займаються 

українці, орієнтовані тільки на українців, і українець, який живе у Польщі, 

через це може слабо інтегруватися в польське середовище», – ділиться думкою 

спеціаліст відділу адвокації Українського дому Олександр Пестриков. 

 

*** 

 

27.11.2024 

Radio Prague International 

https://ukraina.radio.cz/chehiyu-hvalyat-za-stvorennya-inklyuzyvnogo-

seredovyshcha-dlya-ukrayinskyh-ditey-8835706 
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Чехію хвалять за створення інклюзивного середовища для 

українських дітей 

Після повномасштабного нападу Росії на Україну понад тисячу днів 

тому Чехія прийняла більше українських біженців порівняно з власним 

населенням, ніж будь-яка інша країна. Серед них були тисячі й тисячі дітей, 

які потребували освіти. Виходячи з висновків Ради Європи, країна 

попрацювала добре. 

«Дослідження доступу дітей України до освіти» містить детальний 

аналіз того, як країни-члени Європейського союзу підтримували освітні 

потреби українських дітей-біженців із початку повномасштабної війни. Серед 

цих країн Чехія досягла значних успіхів у забезпеченні доступу до освіти за 

допомогою підходу, який поєднує практичність із наголосом на 

інклюзивність. 

Підхід Чехії до освіти біженців 

У Чехії найбільше в Європі співвідношення числа українських біженців 

і кількості власного населення — 32,9 біженця на кожні 1000 жителів. Це 

створило значний тиск на систему освіти. Незважаючи на це, країна 

запровадила політику, спрямовану на забезпечення доступу українських дітей 

до освіти й інтеграції в чеське суспільство. 

Одним із наріжних каменів стратегії Чехії є спрощений процес 

зарахування. Українські діти можуть реєструватися в школах без повного 

набору документів, таких, як свідоцтво про народження або документи з 

попередніх шкіл, і прийом можливий протягом усього навчального року, 

мовиться в дослідженні. Ці заходи гарантують, що навіть сім’ї, які 

перебувають у складних життєвих обставинах, зможуть знайти місце для своїх 

дітей у школі. 

Іще одна ключова ініціатива — працевлаштування понад 700 

українськомовних асистентів педагога в чеських школах. Міністерство освіти 

Чехії оплачувало їхню роботу до кінця 2023—24 навчального року, нині 

школи можуть отримувати дотації Міносвіти на їхню оплату. Ці асистенти не 

тільки допомагають подолати мовні й культурні відмінності, але й надають 

важливу підтримку учням в орієнтації в новій освітній системі. Цей захід є 

прикладом визнання Чехією важливості збереження зв’язку з культурною і 

мовною спадщиною дітей. 

Подолання перешкод і викликів 

Опанування мови залишається значною перешкодою для багатьох 

українських учнів. Щоб вирішити цю проблему, чеські школи пропонують 

додаткові мовні курси і використовують такі ресурси, як цифрова платформа 

дистанційної освіти Learning Passport, яка пропонує навчальні матеріали 

чеською й українською мовами. Ці зусилля спрямовані на те, щоб допомогти 

учням оволодіти чеською мовою, що дозволить їм повноцінно брати участь у 

їхніх нових шкільних спільнотах. 

Чехія також надала пріоритет психологічному добробутові українських 

учнів. Школи пропонують психосоціальну підтримку завдяки навченому 
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персоналові, індивідуальним планам підтримки і програмам підготовки 

вчителів, розробленим, щоб допомогти педагогам визначити і подолати 

психічну травму. Ці програми відображають розуміння ширших потреб дітей-

біженців, крім самого лише успіху в навчанні. 

Проблемою залишається практика «подвійного навчання», коли учні 

відвідують місцеві школи, продовжуючи онлайн-заняття з України. Такий 

підхід, хоча й допомагає сім’ям залишатися на зв’язку з навчальною 

програмою рідної країни, може перешкоджати повній інтеграції в освітню 

систему країни перебування. Чехія співпрацює з Міністерством освіти 

України для вирішення цієї проблеми, заохочуючи батьків віддавати пріоритет 

місцевій школі і забезпечуючи визнання навчальних досягнень у різних 

системах. 

Побудова інклюзивного середовища 

Зусилля Чехії щодо створення інклюзивного й доброзичливого 

середовища для українських учнів засвідчують її відданість принципові 

інтеграції. Школи наголошують на таких підходах до співпраці, як навчання 

за підтримки однолітків, що заохочує спілкування й культурний обмін між 

учнями. Програми також включають спільні позашкільні заходи й ініціативи 

щодо залучення сімей, зміцнення зв’язків між родинами біженців і місцевими 

громадами. 

Працевлаштування українськомовного персоналу і надання 

індивідуальних планів підтримки підкреслюють націленість Чехії на 

задоволення конкретних потреб українських учнів. Ці заходи також сприяють 

більшій інклюзивності шкільного середовища, що йде на користь усім учням, 

сприяє толерантності і взаєморозумінню. 

Збалансований шлях уперед 

Хоча проблеми залишаються, реакція Чехії дає цінну інформацію про те, 

як системи освіти можуть адаптуватися до криз. Зосередившись на 

доступності, інклюзивності й підтримці, країна заклала основу для ефективної 

інтеграції, одночасно задовольняючи нагальні потреби українських дітей-

біженців. 

Досвід Чехії показує, що інклюзивна освіта не тільки можлива в часи 

кризи, але й необхідна. Віддаючи пріоритет співробітництву й 

довгостроковому плануванню, країна запропонувала модель, яку інші країни 

можуть використати як натхнення для себе, врівноважуючи прагматичні 

відповіді з прагненням сприяти спільному навчанню і згуртованості 

суспільства, мовиться в дослідженні Ради Європи. 

 

*** 

 

27.11.2024 

Radio Prague International 

https://ukraina.radio.cz/tysyachi-ditey-iz-ukrayiny-ne-potrapyly-do-shkil-

nema-misc-naygirsha-sytuaciya-v-8835751 
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Тисячі дітей із України не потрапили до шкіл — нема місць. 

Найгірша ситуація в Празі 

Чеська столиця звертається до новоприбулих біженців із закликом 

обрати інше місце для життя, якщо вони мають дітей — потрапити до основної 

школи в Празі стає дедалі важче. 

Точних даних про те, скільки саме дітей біженців порушують вимогу 

обов’язкового відвідування школи, немає. Але, пише інтернет-видання Seznam 

Zprávy, цю проблематику досліджує спеціальна міжвідомча робоча група. І, за 

її оцінками, лише в Празі таких дітей близько 700, а загалом у Чехії — близько 

6 тисяч. 

Громадська організація Meta, яка виступає за рівний доступ до освіти 

для всіх, іще навесні говорила про більш ніж 14 тисяч дітей біженців, що не 

відвідують школу. Відтоді нових оцінок вона не оприлюднювала, та й ту 

оцінку заперечило чеське Міносвіти. 

Тим часом за питання про відвідування школи дітьми-біженцями 

взялося й Міністерство внутрішніх справ під час весняної реєстрації для 

продовження тимчасового захисту. Про дітей запитували, яку школу вони 

відвідують. 

«Невиконання вимоги про обов’язкове відвідування школи було 

підтверджено приблизно в 17 відсотків перевірених дітей, тобто в менш ніж 

1300 дітей, але з них майже половина принаймні навчається онлайн в 

українській школі», — повідомила речниця МВС Гана Мала. 

Іще 20 відсотків дітей, які не ходили до школи, як з’ясувалося, вже не 

перебували в Чехії. Але майже в 40 відсотках випадків про дітей не вдалося 

дізнатися ніякої інформації навіть за результатом перевірок адміністрацій 

територіальних громад, тож тепер ці випадки перевіряє поліція у справах 

іноземців. Проте, додала Мала, є підстави припускати, що більша частина 

таких дітей теж уже не перебуває в Чехії. 

А тим часом до Чехії прибувають усе нові біженці. І, як сказав член 

магістрату (мерії) Праги, відповідальний за шкільну освіту, Антонін Клецанда, 

90 відсотків нових біженців прямує саме до Праги — тобто, «парадоксально, 

до місць, де школи вже тотально повні». 

Тому, каже заступник старости міського району Прага-3 Філіп Малек, 

який також відповідає в районі за шкільну освіту, там новоприбулим батькам 

відразу рекомендують обрати для життя інше місце, а не Прагу — адже навіть 

у більших містах-центрах країв, хіба що за винятком Брна, в школах іще 

вистачає місць, там можна знайти дешевшу оренду житла і роботу для батьків. 

Нині у Празі-3 до основних шкіл ходить 5155 дітей, із них 568 — діти біженців 

із України. 

Міністерство освіти Чехії теж усвідомлює проблему. У ті регіони, де 

відомо про нестачу місць у школах для дітей біженців, буде їздити мобільна 

група міністерства, щоб працювати там із засновниками шкіл, окремими 

школами, органами соціально-правового захисту дітей та іншими партнерами 

для пошуку оптимальних рішень для забезпечення доступу цих дітей до 
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освіти, сказав виданню керівник відділу зв’язків із громадськістю Міносвіти 

Патрік Кубас. 

А тим часом, розповіла міжкультурна асистентка Наталія Сиваченко, 

якщо дитину не приймають до так званої територіальної школи [spadová škola, 

яка зобов’язана приймати дітей, зареєстрованих на території, віднесеної до 

цього закладу (spadový obvod)], батьки мають вимагати від школи письмового 

підтвердження про відмову з печаткою. «Якщо ви не будете його мати, то 

може статися, що одного дня може прийти OSPOD (орган соціально-правового 

захисту дітей) і буде мати багато питань», — наводить її слова видання Seznam 

Zprávy. 

З таким письмовим підтвердженням, що територіальна школа не змогла 

прийняти учня через заповненість, треба йти до відділу освіти місцевої 

адміністрації — в Празі це адміністрації міських частин (районів). І, каже 

Сиваченко, «в більшості випадків вам лише висловлять співчуття і попросять 

дати знати, якщо щось зміниться». 

 

*** 

 

30.11.2024 

Radio Prague International 

https://ukraina.radio.cz/yedyna-shkola-v-prazi-z-ukrayinskoyu-

akredytaciyeyu-shcho-pracyuye-z-ponedilka-8835986 

Єдина школа в Празі з українською акредитацією, що працює з 

понеділка до п’ятниці: патріотичний елемент та обов’язкове вивчення 

чеської 

Благодійний фонд School from my Friends займається адаптацією дітей-

іноземців, зокрема, через можливість отримати освіту в Чехії. На базі фонду 

функціонують два дитячі садки та дві школи, а також терапевтичний центр. 

Редакторка Чеського радіо Олександра Сімочко побувала в школі Friends 

School, де від понеділка до п’ятниці навчаються діти з 1-го до 9-го класу. 

Директорка школи Ольга Воячкова розповіла, що заснувати фонд та 

відкрити на базі цього школу її надихнув блаженніший Святослав, глава 

Української греко-католицької церкви. 

«Однієї неділі я відкрила фейсбук: блаженніший Святослав, старший 

Греко-католицької церкви, мав казання, де він звертався, що до нього 

підходять діти, які вже три роки не вчаться у школі. То був 2022 рік. Тобто два 

роки був Covid-19, а потім відразу почалася війна. Він звертався, хто має 

можливість, хто може навчати дітей, будь-яким стилем, будь-яким способом, 

хай це робить». 

Навчання в цій школі відбувається за українськими програмами, що 

затверджені Міністерством освіти і науки України. Метою насамперед було 

надання освіти українським дітям у Чехії, але важливо також, щоби вони 

могли продовжувати навчання або в Україні, або в Чехії, розповідає Світлана 

Костик, заступниця директорки школи. 
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«Ми співпрацюємо з Міжнародною українською школою. Це 

організація, яка була створена Міністерством освіти і науки України задля 

того, щоб охопити всіх дітей, що перебувають за кордоном, саме системою 

української освіти. Тобто ми наразі налагоджуємо співпрацю, і наші учні після 

завершення навчального року зможуть отримувати свідоцтво досягнень 

державного українського зразка. Це дасть їм змогу продовжити навчатися як 

в школах України, так і після складання НМТ вони зможуть продовжувати 

навчатися у вищих навчальних закладах в Україні. Якщо діти хочуть вступати 

до вищих навчальних закладів у Чехії або до чеських шкіл чи гімназій, то в нас 

є курси для цього, де вони можуть готуватися до вступу». 

Обов’язкове вивчення чеської мови 

Окрему увагу в школі звертають на вивчення чеської мови, щоби 

допомогти дітям інтегруватися в чеське суспільство. Уроки чеської проводять 

носії мови. 

«Якщо ми говоримо про дітей 1—4 класів, тобто про початкову ланку, 

— у 1-му класі два уроки чеської на тиждень, плюс факультативні чеської мови 

після обіду; учні 2—4 класів мають три години чеської мови на тиждень; учні 

5—9 класів мають п’ять уроків чеської мови на тиждень». 

Школа також пропонує дітям і великий вибір позашкільних занять для 

всебічного розвитку. Наприклад, гуртки образотворчого чи музичного 

мистецтва, дизайну, хорового та сольного співу тощо. 

Патріотичний елемент та безплатна суботня школа 

Серед іншого, частиною освіти є патріотичне виховання. Для цього 

створили безплатну суботню школу, де у дітей є можливість вивчати 

українську мову, історію, географію та знайомитися з українськими 

традиціями. 

«Ми не могли не охопити ту верству учнівства, які наразі навчаються в 

чеських школах, тому що ми знаємо, що є дуже величезна кількість дітей у 

Празі, які вчаться у чеських закладах. Вони там адаптувалися, вони 

навчаються за чеською програмою, але не хотілося б, щоби вони втрачали 

зв’язок з Україною. Саме тому ми на базі нашої школи відкрили ще й суботню 

школу для дітей, які навчаються в чеських закладах, а також для дітей 

діаспори, тобто тих діток, які приїхали з України раніше, або навіть тут 

народилися. Вони мають можливість навчатися українознавчому компоненту, 

відзначати українські свята, як вертеп, колядки, Андріївські вечорниці. Все це 

ми плануємо, впроваджуємо і намагаємося якомога більше дітей залучити. 

Вчителі з радістю хочуть їм допомогти, хочуть їх навчати і зробити так, щоби 

вони не забували свою мову, свою культуру, свої традиції, щоб, незважаючи 

на те, що перебуваємо далеко від України, все одно мали з Україною постійний 

зв’язок». 

На момент запису розмови українська школа Friends School перебувала 

в процесі отримання акредитації. Як згодом повідомило керівництво 

навчального закладу, вони вже отримали акредитацію від Міністерства освіти 

та науки України. Це означає, що дітям наприкінці навчального року 
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видаватимуть свідоцтва державного українського зразка, що уможливлює 

подальше навчання в українських закладах освіти. 

Відповідно до чеського законодавства, шкільна освіта в 1—9 класах 

чеської основної школи (základní škola) обов’язкова для всіх. Усі діти 

іноземців відповідного віку зобов’язані почати відвідувати чеську школу не 

пізніше як протягом 90 днів від отримання дозволу на перебування в Чехії 

(зокрема, тимчасового захисту), незалежно від того, чи навчаються вони також 

іще за якоюсь іншою освітньою системою. 

 

*** 

 

29.11.2024 

LB.ua 

https://lb.ua/news/2024/11/29/647681_nardepi_pratsyuyut_nad_tim_abi_zr

obiti.html 

Нардепи працюють над тим, аби зробити критерії отримання 

допомоги ВПО лояльнішими 

Парламент працює з урядом над тим, щоб зробити більш лояльними 

критерії, за якими внутрішньо переміщені особи можуть отримати державну 

підтримку. З року в рік у бюджетах знижували підтримку ВПО. Спершу 

виплати були для всіх: 2000 грн для дорослих і 3000 категорій для дітей і 

деяких інших категорій.  

Про це в коментарі у програмі "Дорослий погляд" на LB live розповіла 

народна депутатка Леся Забуранна. Зараз Кабмін встановив систему 

верифікації, зокрема, щодо майнового стану переселенців і наявності чи 

ненаявності нерухомості.  

"Це дало можливість уряду зменшити кількість осіб, які мають право і 

розраховують на цю допомогу. Що власне і викликало подібний резонанс", – 

прокоментувала вона. 

З 1 січня уряд запровадить програму компенсації оренди житла для 

людей, які переїхали через бойові дії. Якщо сукупний дохід родини ВПО 

покаже, що вона витрачає понад 30 % на оренду житла, то уряд 

докомпенсовуватиме. 

 

*** 

 

26.11.2024 

РБК-Україна 

https://www.rbc.ua/rus/news/granti-biznes-vpo-k-otrimati-groshi-

vidkrittya-1732632724.html 

Гранти на бізнес для ВПО: як отримати гроші на відкриття власної 

справи 

Українці можуть отримати державні гранти на відкриття бізнесу. 

Зокрема, це стосується і внутрішніх переселенців. 
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Про це повідомляє РБК-Україна з посиланням на пресслужбу 

Міністерства економіки. 

Державна програма "Власна справа" була створена у липні 2022 року. 

Україні можуть отримати мікрогранти на створення бізнесу. Оформити грант 

можуть і внутрішньо переміщені особи. 

Сума грантів коливається від 50 до 250 тисяч гривень. Сума кредиту 

залежить від умов: 

 до 75 тисяч гривень (виключно для фізичних осіб, з подальшою 

необхідністю зареєструватись як ФОП); 

 до 150 тисяч гривень (необхідно створити 1 робоче місце); 

 до 250 тисяч гривень (необхідно створити 2 робочих місця). 

Кошти можна витратити на придбання обладнання, закупівлю сировини, 

сплату оренди, послуги маркетингу та реклами, комерційної концесії, лізингу. 

Грант може отримати фізична та юридична особа, а також ФОП. 

Крім того, потрібно представити бізнес-план для отримання гранту на 

власну справу. Детальніше про це - за посиланням. 

Станом на серпень 2024 року українці отримали понад 17,3 тисячі 

грантів у межах програми "Власна справа". Загальна сума становить майже 4,2 

млрд гривень. 

За даними Мінекономіки, найчастіше підприємці отримували кошти на 

бізнес у сферах оптової та роздрібної торгівлі, ремонту автомобілів та 

мотоциклів, тимчасового розміщення й організації харчування, переробної 

промисловості. 

Найбільше бізнесів відкривали у Львівській області, на другому місці - 

Київ. 

 

*** 

 

27.11.2024 

РБК-Україна 

https://www.rbc.ua/rus/news/shcho-mayut-zrobiti-derzhava-ta-biznes-

shchob-1732718995.html 

Що мають зробити держава та бізнес, щоб повернути українців 

додому: результати дослідження 

Працевлаштування - одна з трьох базових потреб, задоволення яких 

сприятиме поверненню додому українських біженців. Саме тому держава і 

приватний сектор мають створити дорожню мапу кроків та змін, що 

допоможуть створити нові робочі місця, а також підвищити мотивацію 

співробітників та оплату праці. 

Про це повідомляє РБК-Україна з посиланням на коментар голови 

комітету ВР з питань організації державної влади, місцевого самоврядування, 

регіонального розвитку і містобудування Олени Шуляк, посилаючись на 

результати дослідження ринку праці України, проведеного Європейською 

Бізнес Асоціацією (ЕВА). 
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За її словами, від лютого 2022 року за межі нашої держави виїхало майже 

7,5 млн українців і тільки 64% біженців планують повернутися в Україну. За 

кордон виїжджає найбільш працездатна частина населення, так би мовити, 

драйвер економіки, тому повернення українців додому – глобальний виклик 

для держави. 

Вирішальний для повернення фактор - звісно, безпека, зазначає Шуляк, 

але на другому місці - наявність житла і можливість працевлаштування. 

"Ще влітку проводились дослідження міграційних настроїв українців в 

Україні та за кордоном. І згідно з їх результатами, гарантоване стабільне 

працевлаштування – один з найбільш вирішальних факторів до повернення 

для 41% респондентів. Найбільше прагнуть повернутися ті мігранти, які 

працюють віддалено на українські компанії. Про це повідомили 70% опитаних. 

Також прагнуть повернутися ті українці, які нині тимчасово 

непрацевлаштовані – 68%", - зазначила Шуляк. 

Вона додала, що стабільне працевлаштування в Україні, яке стане 

запорукою повернення українців, можливе за умови розвитку підприємництва, 

що у свою чергу буде означати нові робочі місця. Для цього останнім часом 

пропонується багато законодавчих змін. Остання – прийняття законопроєкту 

№7331, який дозволяє розпочати господарську діяльність без отримання 

ліцензій та дозволів до кінця воєнного стану. Цей крок спрямований на 

дерегуляцію бізнесу та підтримку економіки країни під час війни. 

Крім цього, зауважила нардепка, наразі для створення нових робочих 

місць, Уряд запроваджує дієві програми підтримки бізнесу. Це насамперед 

пільгове кредитування та надання грантів на власну справу. 

За словами Шуляк, намагається і не залишатися осторонь проблеми і 

приватний бізнес. Як свідчать результати опитування, проведеного ЕВА, у 

2024 році 71% опитаних відчули значний дефіцит кваліфікованих кадрів. 

Відтак, 56% інвестували у розвиток персоналу. 

"Як свідчать результати опитування ЕВА, на 2025 рік компанії планують 

продовжувати цей курс. Так, 46% розраховують збільшити кількість 

працівників, 33% - збільшити бюджети на навчання та розвиток і 24% - 

збільшити рівень заробітної плати на 10-15%”, - наголосила Шуляк. 

Вона також підкреслила, що окремий вектор роботи на ринку 

працевлаштування - робота жінок. Україні у цьому напрямку слід запозичити 

деякі дієві європейські практики. Так, в Україні, як і в інших країнах, є значний 

розрив між зайнятістю жінок і чоловіків. 

Сьогодні в світі працює 50% жінок і 80% чоловіків. В Україні до війни – 

47,8% жінок і 62,9% чоловіків. На працевлаштування жінок суттєво впливає 

саме народження дитини. При тому, що на працевлаштування чоловіків – 

майже не впливає. І чим більше дітей, тим менший рівень повернень жінок до 

професійного життя, а відтак і економічного розвитку країни, оскільки вони 

взаємоповʼязані. 

"40% жінок у європейських країнах стверджують, що наявність дітей 

впливає на їхню кар’єру. Після другої дитини 47% жінок скорочують кількість 
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робочих годин, а після третьої 70% кидають роботу. Тобто вибір жінки 

народжувати другу чи третю дитину – це потенційно вибір, що значно 

ускладнить кар’єрний розвиток", – розповіла парламентарка. 

Позитивним також є фокус на здобуття конкурентних професій, які 

часто вважаються "чоловічими". Навчання жінок технічним професіям, 

сприяння отриманню першого досвіду в цих сферах до народження дитини 

буде підвищувати їхні шанси повертатися до отриманих професій, адже вони 

передбачають і фінансову мотивацію, і готовність роботодавців адаптуватися 

під потреби висококваліфікованих працівниць. 

 

*** 

 

27.11.2024 

РБК-Україна 

https://www.rbc.ua/rus/news/novi-termini-otrimannya-vodiyskih-prav-

ukrayintsiv-1732708683.html 

Нові терміни отримання водійських прав для українців у Польщі: 

процедуру пришвидшили 

У Польщі вирішили спростити процес отримання польського 

водійського посвідчення для іноземців. Це рішення також стосується 

українських біженців. 

Про це повідомляє РБК-Україна з посиланням на inPoland. 

Зазначається, що проєкт змін до Закону про дорожній рух представило 

Міністерство інфраструктури Польщі. 

Згідно із чинними нормами, іноземці, у тому числі українці, можуть 

подавати документи на отримання польського посвідчення водія, якщо 

легально перебувають на території Польщі 185 днів. 

Водночас законодавство ЄС дозволяє видавати права іноземцям, які 

перебувають у країнах Євросоюзу менше, ніж 185 днів. 

Таким чином, згідно з новими положеннями, іноземці у Польщі зможуть 

забрати вже готові водійські права, коли термін їх перебування в Польщі 

становитиме 185 днів. 

Для того, щоб подати необхідний перелік документів на отримання 

польського посвідчення водія тепер не треба чекати 185 днів. Це робить 

процес набагато швидшим. 

Повідомляється, що такі зміни набудуть чинності вже незабаром - з 2025 

року. 

 

*** 

 

27.11.2024 

РБК-Україна 

https://www.rbc.ua/rus/news/ukrayintsi-nimechchini-bilshe-planuyut-

povertatisya-1732719786.html 
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Українці у Німеччині все більше планують не повертатися додому: у 

чому причина окрім війни 

Українські біженці у Німеччині дедалі більше планують не повертатися 

додому, в Україну. Це також підтвердив нещодавнє опитування у Берліні, де 

близько 65% українців заявили про своє бажання залишитися в місті на 

постійній основі. 

Про це заявив Марк Зайберт, президент Державного управління у 

справах біженців (LAF), повідомляє РБК-Україна з посиланням на Süddeutsche 

Zeitung. 

Також за результатами опитувань у притулку для надзвичайних ситуацій 

у Тегелі, настрої українських біженців також змінилися. Якщо півтора року 

тому більшість людей хотіла повернутися додому, то зараз вони хочуть 

залишитися у Німеччині. 

Зазначається, що на бажання українців залишитися у Німеччині вказує і 

те, що вони активніше почали відвідувати курси німецької мови, а також 

дедалі більше беруть участь у ярмарках вакансій. Своєю чергою це свідчить 

про їхній інтерес до інтеграції та працевлаштування. 

Наприклад, нещодавній ярмарок вакансій у Тегелі зібрав значну 

кількість учасників, які шукають роботу. 

За оцінками німецької влади, у Берліні проживає 50-60 тисяч українців. 

Також повідомляється, що у притулках для біженців Державного 

управління у справах біженців наразі перебуває близько 9 тисяч українців, з 

яких 3 тисячі - у Тегелі. 

Зазначається, що багато українських біженців орендують житло або 

проживають у місцевих жителів. 

Окрім цього, українці мають інший статус, ніж шукачі притулку, що 

дозволяє їм працювати та користуватися соціальними пільгами. Вони мають 

доступ до медичного обслуговування та різних програм підтримки. 

 

*** 

 

29.11.2024 

Суспільне Медіа 

https://suspilne.media/888973-avstria-gotova-prijnati-novih-bizenciv-u-

razi-pogirsenna-situacii-v-ukraini-posol-avstrii-v-ukraini/ 

Австрія готова прийняти нових біженців у разі погіршення ситуації 

в Україні — посол Австрії в Україні 

В Австрії перебувають близько 90 тисяч українських біженців, 80% з 

яких — жінки з дітьми. У разі погіршення ситуації в Україні Австрія буде 

готова прийняти нових біженців. 

Про це у коментарі Суспільному заявив посол Австрії в Україні Арад 

Бенкьо. 

Він наголосив, що завдяки активному бажанню українців інтегруватися 

та вивчати мову, їхній прихисток не створює значних труднощів для Австрії. 
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"Інтегрувати, прийняти українських біженців відносно не проблема, 

тому що українці дуже хочуть вивчати мову. Вони з радістю інтегруються в 

ринок. Звичайно, 80% біженців — це жінки з дітьми, тому це трохи складніше. 

Але я думаю, що якщо є потреба, Австрія — гостинна країна, і я не бачу 

жодних проблем, що якщо буде нова хвиля, то австрійці мають велике серце і 

будуть вітати українців", — підкреслив Бенкьо. 

 

*** 

 

25.11.2024 

ТРИБУН 

https://tribun.com.ua/uk/116034-bezrobittja-sered-pereselentsiv-riven-

majzhe-na-tretinu-vischij-za-serednij-po-ukraini 

Безробіття серед переселенців: рівень майже на третину вищий за 

середній по Україні 

Рівень безробіття серед внутрішньо переміщених осіб працездатного 

віку сягає 15%, що суттєво перевищує середній показник по країні, який 

становить 11%. 

Про це свідчать дані звіту Міжнародної організації з міграції. 

Серед переселенців також зафіксовано високий відсоток тих, хто 

активно шукає роботу — 61%. Цей показник перевищує відповідний рівень як 

серед осіб, що повернулися після переміщення, так і серед тих, хто ніколи не 

змінював місце проживання. Особливо складна ситуація спостерігається серед 

недавно переміщених осіб: їхній рівень безробіття сягає 24%, тоді як серед 

тих, хто перебуває у статусі ВПО понад рік, цей показник становить 13%. 

На українському ринку праці в цілому рівень зайнятості серед 

працездатного населення віком від 18 до 60 років становить 67%. Однак це на 

6% нижче, ніж до початку повномасштабного вторгнення у лютому 2022 року. 

Серед головних перешкод для працевлаштування в Україні респонденти 

називають обмежену кількість вакансій і низький рівень заробітних плат. За 

словами голови представництва МОМ в Україні Алессії Скіавон, наслідки 

війни непропорційно вплинули на ВПО, жінок та найбільш вразливі категорії 

населення. 

У звіті також наголошується, що жінки, які частіше працюють у 

державному секторі, зокрема в освіті та охороні здоров’я, отримують значно 

нижчі зарплати, які часто виплачуються із затримками. 

 

*** 

 

25.11.2024 

ТРИБУН 

https://tribun.com.ua/uk/116047-zakonoproekt-pro-kompensatsiju-za-

zhitlo-na-okupovanix-teritorijax-mozhe-buti-vnesenij-do-porjadku-dennogo-do-

kintsja-roku 
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Законопроєкт про компенсацію за житло на окупованих територіях 

може бути внесений до порядку денного до кінця року 

Асоціація молодих ВПО України активізувала адвокаційну діяльність 

щодо просування законопроєкту №11161, який передбачає компенсацію за 

житло на тимчасово окупованих територіях. Після ухвалення у першому 

читанні, документ чекає на внесення до порядку денного Верховної Ради для 

розгляду у другому читанні. 

За словами голови асоціації Аркадія Петросяна в коментарі для видання 

"Бахмут IN.UA", завдяки акціям переселенців вдалося налагодити 

комунікацію з депутатами. Хоча планувалося, що законопроєкт внесуть до 

порядку денного 20 листопада, цього не сталося. Однак є підстави сподіватися, 

що це відбудеться до нового року. 

Законопроєкт передбачає компенсацію за житло на ТОТ з міжнародних 

джерел, однак для цього необхідно створити відповідний механізм. Перш ніж 

його внесуть у порядок денний, у Києві планується провести громадське 

обговорення. Захід відбудеться наступного тижня у форматі офлайн та онлайн. 

Серед ключових правок до законопроєкту — вимога проживання в 

Україні протягом останніх двох років. До проживання зараховується не лише 

фізична присутність у межах України, а й перебування у складі Збройних сил, 

в дипломатичних установах, на полярній станції чи на судні під прапором 

України. 

Метою законопроєкту є прирівняння житла на ТОТ до знищеного, що 

дозволить власникам отримати компенсацію за умови наявності 

підтверджувальних документів. Якщо закон буде ухвалений, це стане 

важливим кроком для підтримки переселенців, які втратили житло через 

окупацію. 

 

*** 

 

29.11.2024 

ТРИБУН 

https://tribun.com.ua/uk/116157-narodnij-deputat-povidomiv-pro-vitratu-

72-mln-griven-na-majzhe-porozhnij-tabir-dlja-vpo 

В ТСК захисту ВПО повідомили про витрату 72 млн гривень на 

"майже порожній табір для ВПО" 

Посадовців Лисичанської міської військової адміністрації підозрюють у 

розтраті бюджетних коштів на суму 72 мільйони гривень. Зазначається, що з 

квітня поточного року ця сума була витрачена на облаштування табору 

"Дружба", який мав стати прихистком для 150 внутрішньо переміщених осіб.  

Про це повідомили в тимчасовій спеціальній комісії з захисту ВПО. 

Там зазначили, що в реальності об’єкт перетворився на символ 

неефективності.  
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Попри обіцянки забезпечити житлом понад сотню внутрішньо 

переміщених осіб, на території табору нині проживає лише 69 мешканців, і то 

лише за офіційними даними. 

Парламентська тимчасова слідча комісія з питань захисту прав ВПО 

провела виїзне засідання на об’єкті, де виявила низку порушень. Значна 

частина приміщень залишається непридатною для проживання через 

відсутність ремонту, а опалення у жовтні так і не підключили. Доступ до 

табору ускладнений через розбиті дороги, що створює додаткові незручності 

для переселенців. 

За даними Фонду держмайна, оцінка нерухомості також була проведена 

з порушеннями, через що відкрито адміністративне провадження щодо 

оцінювачів. Тим часом триває розслідування проти посадовців Лисичанської 

міської військової адміністрації, яких підозрюють у розтраті бюджетних 

коштів. 

Представники Лисичанської міської військової адміністрації 

відреагували на критику щодо використання табору "Дружба". Вони 

наголосили, що заклад створює належні умови для проживання соціально 

вразливих категорій населення, включно з переселенцями з Луганщини. 

Наразі тут мешкають вихованці малого групового будинку "Світанок", 

дитячий будинок сімейного типу "Курпас" та інші ВПО. 

Посадовці підкреслюють, що табір здатний прийняти до 150 людей після 

завершення всіх необхідних робіт. Наразі третій корпус закладу 

законсервований, але його планують відремонтувати та облаштувати для 

проживання осіб з інвалідністю. Також на прилеглій території заплановано 

створення зон відпочинку. 

"Неодноразово надходили пропозиції щодо оренди приміщень. Але щоб 

розселити навіть таку кількість людей, необхідно виділяти до мільйона 

гривень на місяць. В такому випадку ці кошти були би витрачені 

безповоротно. Натомість придбані приміщення залишаться у власності 

Лисичанської громади", — прокоментував це рішення виконувач обов'язків 

начальника Лисичанської МВА Руслан Садовський. 

 

*** 

 

27.11.2024 

Суспільне Медіа 

https://suspilne.media/donbas/880601-lgota-na-orendu-zitla-dla-

pereselenciv-hto-zmoze-otrimati-koli-bude-poasnenna-urista/ 

Субсидія на оренду житла переселенцям: хто зможе претендувати 

на державну допомогу та як її отримати — пояснення юриста Важливо 

Вимушені переселенці зможуть скористатися субсидією на оренду 

житла у січні 2025 року. Відповідна постанова вже прийнята, на її втілення 

урядовці мають три місяці. Як скористатися, куди звертатися та що для того 
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потрібно — Суспільне Донбас роз'яснила юристка громадської організації 

"Донбас SOS" Наталія Юрлова. 

Наталія Юрлова пояснила, що три місяці постановою передбачені для 

того, щоб Міністерство соціальної політики та Пенсійний фонд мали час 

опрацювати технічну складову запровадження субсидії на оренду житла для 

переселенців, яка йтиме через управління ПФУ. 

"Станом на сьогодні — це експериментальний проєкт, який планується 

запровадити в дев'яти областях — це Чернігівська, Сумська, Харківська, 

Запорізька, Миколаївська, Дніпропетровська, Луганська, Донецька, 

Херсонська. Крім територій, на яких ведуться, велися бойові дії, або 

тимчасово окуповані території", — пояснює юристка. 

Та додає, що до постанови вже є зміни, ними передбачається поширення 

експериментального проєкту по всій території України. 

Наразі переселенці можуть отримувати лише допомогу на проживання, 

а власники житла — компенсацію за безкоштовне розміщення ВПО за 

програмою "Прихисток". 

"Програма "Прихисток", ймовірно, діятиме лише зимовий період. Ми 

знаємо, що в жовтні багатьом внутрішньо переміщеним особам вже 

припинили цю допомогу. Її також оформити не можуть ті люди, які переїхали 

з 2014 року. За дослідженнями, саме гроші, які люди отримують як допомогу 

на проживання, вони витрачають на оренду житла", — зазначає Наталія. 

Нова постанова обмежень до дати переміщення немає. Натомість обрати 

людина може лише одну державну допомогу на житло, зазначає вона. 

Який механізм призначення субсидії на оренду житла та хто має 

право на виплату 

Субсидія надаватиметься на оренду житла. Людям, які винаймають 

квартиру чи будинок і платять гроші їхнім власникам, держава повертатиме 

певну суму, пояснює механізм державної програми юристка. За постановою, 

субсидія призначатиметься на шість місяців, але не більше ніж на двох 

шестимісячних строків поспіль. 

"Загалом експериментальний проєкт поки що передбачається на 2 роки. 

Однак, все залежатиме від його успішності", — зауважує Наталя. 

Претендувати на таку субсидію можуть: 

 внутрішні переселенці, які перемістилися, зокрема, й повторно з 

територій активних бойових дій або з тимчасово окупованих 

територій і не мають власного житла; 

 ВПО, у яких житло знищене чи пошкоджене на підконтрольній 

українському уряду території. Цей факт має бути внесений до 

реєстру пошкодженого і знищеного майна, або має бути складений 

відповідний акт обстеження від комісії. 

"У склад родини, домогосподарства враховуватимуть не лише людей, 

яких пов'язують сімейні відносини, а тих, хто спільно проживає в одному 

приміщенні і мають спільний побут. Наприклад, чоловік, дружина, діти, 

зокрема студенти до 23 років, які навчаються за денною, дуальною формою 
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навчання. Це можуть бути старші батьки-пенсіонери, онуки — всі, хто 

проживає на одній площі", — розповіла юристка. 

Натомість вона зауважує, що до складу родини не включатимуться ті, 

хто не проживають разом — члени родини, що виїхали за кордон, зникли 

безвісті, депортовані за межі України, перебувають у полоні, 

військовослужбовці, які проходять службу понад 30 днів на момент 

призначення субсидії. 

Договір оренди на житло обов'язковий 

Як пояснює Наталія, для спрощення процедури укладання договору — 

постановою передбачений зразок такої угоди. 

Власник, який здає квартиру чи дім в оренду, має сплачувати податки, 

зокрема на прибуток і військовий збір. 

"У теперішній редакції постанови передбачено, що компенсуватися буде 

лише частина податку. У змінах до неї є пропозиція компенсувати всю суму. 

Якщо податки не будуть сплачуватися орендодавцем, відповідно, йому і 

компенсація не буде нараховуватись. Якщо в Пенсійного фонду буде 

інформація про те, що орендар не сплачує податки, а компенсація йому була 

нарахована, то його зобов'яжуть повернути гроші. На переселенців, які 

винаймають таке житло, це не впливатиме — орендодавець вибуває з 

експериментального проєкту, але субсидія на оренду ВПО продовжуватиме 

нараховуватися", — розповіла юристка ГО "Донбас СОС". 

Подати документи можна буде: 

 через органи пенсійного фонду: звернутися особисто, через 

електронний портал або мобільний додаток пенсійного фонду; 

 ЦНАП; 

 через установи уповноважених банків. Перелік ще розробляється. 

Соціальний вебпортал електронних послуг мінсоцполітики — ця 

ініціатива також в розробці. 

Документи, які необхідні для отримання субсидії на оренду житла: 

 заява за встановленою формою; 

 договір (при подачі документів він має бути підписаний); 

 копії документів, що підтверджують повноваження законного 

представника власника на це житло; 

 інші документи, які підтверджують обставини, які мають значення 

для призначення субсидії. 

Скільки грошей компенсуватиме держава ВПО за оренду житла 

Субсидія буде надаватися людям, які витрачають на оренду житла понад 

30% сукупних доходів, зазначає юристка. 

"Якщо родина має доходи менші, ніж два прожиткових мінімуми на 

одного — станом на 2024 рік це 5840 гривень — то субсидія покриватиме 

вищий відсоток вартості найму оренди. У постанові не передбачено, що 

відсоток — 30% сталий. Він може бути відкоригований залежно від доходів 

сім'ї. Можливо, створять калькулятор для обрахунку", — каже юристка. 
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"Для кожного домогосподарства, для кожної сім'ї ця сума буде різною і 

залежатиме від їхніх доходів і від тієї суми, яку родина витрачає на оренду 

цього житла", — додає Юрлова. 

Вона також зауважує, що у 2025 році прожитковий мінімум зміниться. 

До того ж середню вартість найму оренди однокімнатної квартири, наприклад, 

встановлює Держстат, де передбачені коефіцієнти. 

У Луганській та Донецькій областях їх застосовуватимуть тільки для 

територій, де не ведуться активні бойові дії та які не перебувають під 

тимчасовою окупацією. 

"Вартість субсидії буде розраховуватися так: визначається шляхом 

множення середньої вартості найму одного квадратного метра на відповідний 

коригувальний коефіцієнт і на соціальну норму площі, яка враховує кількість 

людей у складі домогосподарства. Зараз соціальна норма житла становить 

13,65 квадратні метри на кожного члена сім'ї, але не менше 35,22 квадратні 

метри для домогосподарства", — пояснює юристка. 

"Постанова достатньо складна, передбачено багато моментів — 

життєвих ситуацій, є чимало винятків та індивідуальних особливостей, які 

вирішуватимуться на місцях", — додає Юрлова. 

Зокрема вона розповідає, що серед винятків — майнові критерії. 

Наприклад, субсидія не призначається, якщо родина придбала новий 

транспортний засіб, були покупки на суму 100 тисяч гривень, сім'я має 

депозит, є борги по аліментах чи родинний зв'язок із власником орендованого 

житла. 

Терміни розгляду заяви — 10 робочих днів, від дати отримання 

необхідних документів для прийняття рішення. 

Власник житла зобов'язаний підтверджувати сплату податків 

щоквартально або щорічно, залежно від групи оподаткування. Орендар своєю 

чергою — вчасно вносити платежі за винайм квартири. 

 

*** 

 

27.11.2024 

Суспільне Медіа 

https://suspilne.media/zhytomyr/889407-aki-poslugi-proponue-vnutrisno-

peremisenim-ukraincam-sluzba-zajnatosti-na-zitomirsini/ 

Які послуги пропонує внутрішньо переміщеним українцям служба 

зайнятості на Житомирщині 

Служба зайнятості на Житомирщині пропонує внутрішньо переміщеним 

українцям низку послуг, зокрема, з працевлаштування, надання ваучерів, 

грантів для створення або розвитку власної справи, з організації суспільно 

корисних робіт в рамках проєкту "Армія відновлення". 

Про це Суспільному розповіла заступниця директорки Житомирського 

обласного центру зайнятості Тетяна Касімцева. 



62 

 

За її словами, з початку повномасштабного вторгнення Росії за 

сприянням у працевлаштуванні до обласної служби зайнятості звернулися 

майже 4500 переселенців, 1600 з яких влаштували на роботу. 

"Цьогоріч послугами служби зайнятості на Житомирщині скористалися 

близько 1850 внутрішньо переміщених українців, з них 84% — жінки. Роботу 

вдалося віднайти для майже 600 переселенців з небезпечних регіонів країни. 

Вони працюють на підприємствах переробної промисловості, в аграрному 

секторі, у комунальному господарстві, в сферах торгівлі й охорони здоров'я, 

державному управлінні та інших структурах", — розповіла Тетяна Касімцева. 

За її словами, станом на 26 листопада продовжують пошук роботи 

близько 550 переселенців. Серед них найбільше працівників сфери торгівлі та 

послуг, технічних службовців, робітників з обслуговування й експлуатації 

технологічного устаткування та машин, керівників середньої ланки. 

Державна служба зайнятості пропонує внутрішньо переміщеним особам 

низку сервісів та послуг. 

Послуги з працевлаштування 

"Люди, зацікавлені в пошуку роботи, можуть здійснювати її пошук як зі 

службою зайнятості, так і самостійно через Єдиний портал вакансій або 

підписку на вакансії у чат-ботах Служби зайнятості в Telegram та Viber. Але 

звернення до служби зайнятості може значно прискорити процес 

працевлаштування, оскільки фахівці центру часто здійснюють підбір 

кандидатів під конкретні замовлення роботодавців, зокрема, з організацією 

професійної підготовки безробітних безпосередньо на майбутньому робочому 

місці", — повідомила Тетяна Касімцева. 

Професійне навчання та надання ваучерів 

За словами Тетяни Касімцевої, обласна служба зайнятості організовує 

професійне навчання безробітних за робітничими професіями, які 

користуються попитом на ринку праці. Таке навчання здійснюється на 

замовлення роботодавця або для самозайнятості людини, коли безробітний 

планує започаткувати власну справу. 

"Професійне навчання зареєстрованих безробітних здійснюється за 

кошти Фонду загальнообов'язкового державного соціального страхування 

України на випадок безробіття. Служба має власну систему сучасних центрів 

професійно-технічної освіти, які навчають доросле населення за 95-ма 

робітничими професіями та 400 освітніми програмами. Після успішного 

завершення навчання слухачі отримують документ державного зразка про 

присвоєння відповідної кваліфікації. Цьогоріч професійне навчання 

проходили майже 1500 жителів області, зокрема, 87 внутрішньо переміщених 

осіб", — розповіла заступниця директорки Житомирського обласного центру 

зайнятості. 

Жителі області, які мають професійно-технічну чи вищу освіту і не 

зареєстровані як безробітні, можуть безоплатно отримати від служби 

зайнятості ваучер на навчання та підвищити свій професійний рівень. 
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"Вартість ваучера не може перевищувати 10-кратного розміру 

прожиткового мінімуму для працездатних осіб, на сьогодні це — 30 280 

гривень. Ваучери видаються окремим категоріям громадян, зокрема і 

внутрішнім переселенцям. Можливістю отримати ваучер для підвищення 

свого професійного рівня скористалися цьогоріч 645 жителів Житомирщини 

на загальну суму понад 11 мільйонів гривень. Серед отримувачів ваучерів — 

8 внутрішньо переміщених осіб", — повідомила Тетяна Касімцева. 

Надання грантів для створення або розвитку власної справи 

У рамках реалізації урядового проєкту єРобота служба зайнятості 

супроводжує дві грантові програми, якими можуть скористатись і переселенці. 

Це: 

 "Власна справа" — розмір мікрогрантів становить від 50 до 250 тисяч 

гривень; 

 Грант для ветеранів — передбачає три варіанти надання грантів на 

суми, які не можуть перевищувати 250 тисяч гривень, 500 тисяч 

гривень та 1 мільйон гривень відповідно. 

"Цього року 504 жителі Житомирщини отримали позитивні рішення про 

надання їм мікрогрантів на загальну суму 120 мільйонів гривень. Також в 

області видано вже 60 "ветеранських" грантів на загальну суму 29 мільйонів 

гривень. Серед грантоотримувачів — 30 внутрішньо переміщених осіб. Бізнес-

ідеї, які реалізують за допомогою мікрогрантів внутрішні переселенці дуже 

різняться: відкриття салону краси, магазинів чи кав'ярень, дитячого 

розважального центру, чебуречної, косметологічної студії, салону з надання 

грумінг-послуг, створення пасіки, фабрики з виготовлення туалетного паперу 

та інші", — сказала Тетяна Касімцева. 

Надання роботодавцям компенсації за працевлаштування ВПО 

внаслідок проведення бойових дій під час воєнного стану в Україні 

За словами Тетяни Касімцевої, на сьогодні діють різні компенсаційні 

програми для роботодавців, які працевлаштовують внутрішньо переміщених 

осіб. 

"Тривалість виплат може бути 3 чи 6 місяців, або ж 6 місяців упродовж 

року. Суми компенсацій одному роботодавцю можуть бути: 24 тисячі гривень 

за працевлаштовану людину, 48 тисяч гривень або ж 96 тисяч гривень. У 2024 

році такими програмами скористалися понад 220 роботодавців, які 

працевлаштували 310 переселенців. Загальна сума виплат станом на 27 

листопада становить близько 6 мільйонів гривень", — повідомила 

представниця служби зайнятості. 

Суспільно корисні роботи в рамках проєкту "Армія відновлення" 

Переселенці, як і інші зареєстровані безробітні, можуть долучитися до 

ремонтно-відновлювальних робіт, відбудови житлових будинків, 

облаштування укриттів та захисних споруд цивільного захисту, заготівлі дров 

та інших видів робіт. 

"Цьогоріч у суспільно корисних роботах на Житомирщині взяли участь 

понад 2600 безробітних, на заробітну плату яких профінансовано загалом 
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майже 23 мільйони гривень. Серед учасників проєкту — 337 внутрішньо 

переміщених осіб", — розповіла Тетяна Касімцева. 

Також Житомирська обласна служба зайнятості організовує і проводить 

близько 40 різних форм та видів семінарів, тренінгів. 

"З метою сприяння формуванню активної життєвої позиції для 

успішного працевлаштування, пошуку нових сенсів і мотивації до професійної 

реалізації в мирному житті, інтеграції на ринок праці 1165 внутрішньо 

переміщених осіб відвідали тренінги з розвитку навичок "Soft skills", 

"Побудови кар'єри та професійного розвитку" та техніки пошуку роботи. Для 

плекання психічного здоров'я і психологічної стійкості 336 переселенців 

відвідали тренінги "Ментальне здоров'я", — поінформувала Тетяна Касімцева. 

 

*** 

 

27.11.2024 

Суспільне Медіа 

https://suspilne.media/uzhhorod/889727-v-uzgorodi-pereselaut-vimusenih-

pereselenciv-cerez-reorganizaciu-kolisnogo-derzpidpriemstva-reabilitacia/ 

В Ужгороді переселяють вимушених переселенців через 

реорганізацію колишнього держпідприємства "Реабілітація" 

В Ужгороді переселяють вимушених переселенців через реорганізацію 

колишнього держпідприємства "Реабілітація". Люди жили там протягом двох 

років. 

Із скаргою на порушення своїх прав жителі колишньої «Реабілітації» 

звернулися до Уповноваженого Верховної Ради України з прав людини 

Дмитра Лубінця. Як вирішується питання із переселенням людей, які місця 

проживання їм запропонували та чи всі погодилися на переїзд — читайте у 

матеріалі "Суспільне Ужгород". 

До осені 2024-го року ця установа в Ужгороді називалася Державним 

підприємством "Науково-практичний медичний центр "Реабілітація". Із 

початку повномасштабного вторгнення тут розмістили вимушених 

переселенців. 

"За рішенням Дніпропетровської ОДА розпочалася евакуація і 

розселення жителів Дніпропетровської, Донецької та Запорізької областей. 

Всього евакуювали 107 людей", — розповіла Суспільному директорка 

департаменту соціального захисту населення Закарпатської ОВА Ольга 

Травіна. 

За її словами, в "Реабілітацію" поселяли зокрема мам із дітьми та людей 

з інвалідністю. "У 2024-му році ми отримали офіційне повідомлення про те, 

що розпочато процес реорганізації установи шляхом приєднання її до 

Харківського фармакологічного інституту", — розповіла Травіна. Також їм 

повідомили, що військова адміністрація "має вжити всіх заходів для 

переселення внутрішньо-переміщених осіб, які проживають зараз там". 
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У вересні до Уповноваженого Верховної Ради України з прав людини 

Дмитра Лубінця надійшло колективне звернення від 93-х переселенців про те, 

що їх змушують покинути місце проживання, розповів представник 

омбудсмана в області Андрій Крючков. 

"Гарячої води немає". Що кажуть люди про умови проживання 

"Ми подавали документи у Верховну раду. Відповіли, що до березня 

2025-го року нас ніхто чіпати не буде", — розповіла Суспільному вимушена 

переселенка з Нікополя Раїса Аленіна. "Потім сказали, що підготують 

приміщення якесь, що 50 мільйонів виділили на це. Але бачите, нас навіть до 

нового року тримати не хочуть", — каже жінка. 

Представник омбудсмана на Закарпатті Андрій Крючков каже: були 

обіцянки, що нікого виселяти не будуть протягом пів року. "Під час наради 

керівництво МОЗ взяло на себе зобов’язання, що протягом найближчих 6-ти 

місяців примусово із держустанови "Реабілітація" виселяти не будуть до того 

часу, поки не запропонують їм інше місце тимчасового проживання, яке буде 

відремонтоване і буде задовільняти мінімальні потреби". 

За словами Ольги Травіної, частині людей запропонували оселитися у 

гуртожитку у Хусті. Близько десяти людей погодилися. 

"Там поверхи…Мені хоча б на другий, важко підніматися…А там все 

зайнято", — каже переселенка з Нікополя Раїса Аленіна. "Ремонт там і меблі 

нові. Але у нас є причини залишатися в Ужгороді", — розповів переселенець 

Костянтин Фучкін. 

Гуртожиток Закарпатського інституту післядипломної педагогічної 

освіти в Ужгороді став ще одним місцем, куди, за словами Ольги Травіної, 

запропонували переселитися частині жителів, які проживали у приміщенні 

"Реабілітації". 

"Саме родини з дітками і з людьми із інвалідністю змогли переїхати 

сюди. Найменш травматичний шлях переселення насамперед для дітей, які так 

само будуть продовжувати навчатися в школах Ужгорода", — каже Травіна. 

За словами вимушених переселенців, інших варіантів в Ужгороді просто 

не було. "Нам запропонували цей гуртожиток, ми змушені були на нього 

зголоситися, бо інших варіантів немає", — каже вимушена переселенка з 

Нікополя Христина Бтюткіна. "Оскільки у мене троє дітей і 82-річна бабуся 

під моєю опікою, то у нас будуть дві кімнати". 

"Нас четверо Три тумбочки, два стільці. Оце і все, що можна сказати. У 

кімнаті тепло. Гарячої води немає", — коментує вимушена переселенка з 

Марганця Надія Майєр. 

"Ми гріємо воду і якось обмиваємося. Труби холодні", каже вимушена 

переселенка з Нікополя Олена Пучіна. 

Натомість у коментарі Суспільному директор Закарпатського інституту 

післядипломної освіти Ярослав Сивохоп запевняє, що вода таки є. "Там є 

бойлер на 400 літрів і, звичайно, у пікові навантаження зранку чи увечері, коли 

люди приходять з роботи і всі одночасно хочуть піти в душ, то ті, хто перші 
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пішли, гарячу воду випустили, бойлер наповнюється холодною водою, а інші 

не чекають, щоб вона нагрілася". 

Ярослав Сивохоп каже: "Цей гуртожиток із самого початку не був 

спроектований для довготривалого проживання. Оскільки ми заклад освіти, 

який займається підвищенням кваліфікації педагогів, то він використовувався 

для короткотермінового проживання". 

Представник омбудсмана на Закарпатті Андрій Крючок повідомив, що 

умови у гуртожитку не відповідають вимогам. "Наразі не облаштоване місце 

для прання, пральними і сушильними машинами, не облаштовано місце для 

приготування їжі", — додає Крючков. 

"Спочатку був великий тиск, у "Реаблітації" сказали, щоб ми і за два дні 

забиралися звідти, і щоб заяви писали, що ми тільки на два тижні залишимося. 

Що тут все нам повідключають. І світло, і воду, і ніхто нам не буде тепло 

вмикати", — розповіла переселенка із Нікополя Олена Пучіна. 

За словами Андрія Крючкова, вони отримали друге колективне 

звернення, саме щодо психологічного тиску. "Ми здійснили три моніторингові 

візити до держустанови "Реабілітація". Виявили, що опалення не увімкнули і 

температура повітря у кімнатах, де проживали сім’ї з дітьми, в день була лише 

13 градусів. Ми встановили, що адміністрація вимкненула один бойлер на 

гарячу воду. Ми перевірили приміщення, де знаходяться котли і встановили, 

що бойлер був примусово вимкнений, хоча, зі слів людей, адміністрація 

повідомляла, що він несправний". 

Після звернення до МОЗ, уже вони керівництво міністерства впливало 

на очільників Харківського фармацевтичного університету з вимогою 

увімкнути опалення та забезпечити людям гарячу воду. 

12 листопада "Суспільне Ужгород" відправило запит до МОЗ, щоб 

дізнатися причину реорганізації і як вирішують питання із переселенням 

людей, які проживали в "Реабілітації". Відповідь наразі очікуємо чекаємо. 

Наразі у гуртожитку Закарпатського інституту післядипломної 

педагогічної освіти живе 33 людей із числа тих, хто до цього мешкав у 

державному підприємстві "Реабілітація". 

"Ми спільно із представниками військової адміністрації і з 

представниками гуманітарної місії "Проліска" обстежили гуртожиток. 

Визначили основні критичні вузли, які потребують втручання. Це душові, 

кухонний простір. Прийняли рішення у 2025-му році провести ремонт", каже 

директор Ярослав Сивохоп. "Першочергово будемо розширяти кухонну 

площу. Буде створена спеціальна зона, де розмістимо пральні та сушильні 

машини, а також будуть відремонтовані душові". 

"Заселення теж дасть додаткові за орієнтовними оцінками від 150 до 200 

додаткових місць для поселення внутрішньо-переміщених осіб", розповів 

керівник гуманітарної місії "Проліска" Євген Каплін. 

За словами Ольги Травіної, у приміщенні колишньої "Реабілітації" 

залишаються 14 вимушених переселенців. Вони відмовилися переїжджати у 

згадані гуртожитки Хуста та Ужгорода, а також в інші запропоновані місця 
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тимчасового проживання для вимушених переселенців на території 

Закарпаття. Наразі місце проживання для них ще шукають. 

 

*** 

 

27.11.2024 

Суспільне Медіа 

https://suspilne.media/poltava/890157-u-poltavi-spramuvali-grosi-na-

pridbanna-zitla-dla-ditacih-budinkiv-simejnogo-tipu/ 

У Полтаві спрямували гроші на придбання житла для дитячих 

будинків сімейного типу 

У Полтаві під час сесії міської ради затвердили Програму придбання 

житла для функціонування дитячих будинків сімейного типу. Рішення 

підтримали усі присутні депутати. 

Про це стало відомо з онлайн-трансляції сесії. 

Згідно з Програмою, протягом 2024-го мають придбати житло для двох 

дитячих будинків сімейного типу. На це спрямують 12 мільйонів 700 тисяч 

гривень державної субвенції, а також 2 мільйони гривень з бюджету громади. 

"Комісія активно працює над придбанням двох будинків для родин із 

Луганщини та Донеччини, чиє житло було зруйноване російською агресією. 

Важливо, що остаточне рішення щодо вибору будинків приймають самі 

родини, враховуючи їхні потреби та бажання", – написала у своєму Telegram-

каналі секретар міської ради Катерина Ямщикова. 

Згідно з проєктом рішення, за рахунок грошей з бюджету громади 

покриють витрати, пов’язані з перевищенням граничної вартості житла, 

видатки, пов’язані з фінансуванням оформлення права власності, земельну 

ділянку та сплату податків, зборів та платежів та оформлення іншої 

документації. 

 

*** 

 

25.11.2024 

Укрінформ 

https://www.ukrinform.ua/rubric-tymchasovo-okupovani/3930844-

pereselenci-povertautsa-na-tot-cerez-nedostatnu-dopomogu-z-boku-derzavi-

deputat.html 

Переселенці повертаються на ТОТ через недостатню допомогу з 

боку держави - депутат 

Серед основних причин повернення переселенців на тимчасово 

окуповані території - недостатня допомога з боку держави, проблеми з 

роботою та житлом. 

Про це повідомив народний депутат, член Комітету Верховної Ради з 

питань прав людини, деокупації та реінтеграції тимчасово окупованих 
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територій України, національних меншин і міжнаціональних відносин Максим 

Ткаченко в інтерв’ю Укрінформу. 

«Головною причиною повернення вимушених переселенців на ТОТ є те, 

що вони на підконтрольній Україні території не змогли почати нове життя, не 

отримали належної допомоги від держави — ані житла, ані соціальної 

підтримки, компенсацій, роботи, тощо», - зазначив він. 

За його словами, велика кількість переселенців не змогли знайти роботу 

через скептичне ставлення до них роботодавців, а також через низьку 

зарплату. 

«Можна навіть говорити про певну дискримінацію переселенців на 

ринку праці. Заробітна плата часто не перевищує 8-12 тисяч грн, в той час, 

коли вартість оренди житла в умовно безпечних регіонах України стартує від 

10 тисяч», - підкреслив Ткаченко. 

Водночас народний депутат наголосив, що коли переселенці починають 

працювати — вони втрачають право на виплати від держави для компенсації 

витрат на оренду житла, які становлять близько 2000 грн в місяць на особу та 

3000 грн на дітей та осіб з інвалідністю. 

Окрім того, він заявив, що однією з основних проблем для ВПО є житло. 

 

*** 

 

25.11.2024 

Суспільне Медіа 

https://suspilne.media/889021-veresuk-sprostuvala-zaavi-pro-povernenna-

pereselenciv-na-okupovani-teritorii/ 

Верещук спростувала заяви про повернення переселенців на окуповані 

території Ексклюзивно 

Заступниця керівника Офісу президента України Ірина Верещук 

категорично спростувала інформацію про нібито масове повернення 

внутрішньо переміщених осіб (ВПО) на тимчасово окуповані території. За її 

словами, жодних даних про це у держави немає і бути не може. 

Про це Ірина Верещув розповіла в коментарі суспільному. 

Верещук прокоментувала заяву народного депутата Максима Ткаченка, 

який напередодні повідомив про повернення близько 150 тисяч переселенців 

на окуповані Росією території. Пізніше депутат назвав ці слова емоційним 

припущенням. Верещук наголосила, що після цієї заяви в Офісі президента 

було скликано нараду за участі силових органів, які підтвердили відсутність 

такої інформації. 

"У нас закриті кордони з Росією і Білоруссю. Люди можуть в'їжджати з 

окупованих територій, але зворотний рух фактично неможливий", – зазначила 

Верещук, додавши, що заяви про повернення переселенців є маніпуляцією. 

Також вона пояснила зменшення кількості зареєстрованих ВПО, яке за 

останні місяці скоротилося на 250 тисяч осіб. За її словами, частина людей 
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виїхала за кордон, втративши статус ВПО, інші повернулися до звільнених 

територій, таких як Харківщина та Херсонщина. 

Верещук застерегла громадян від шантажу Росії, яка примушує людей 

повертатися на окуповані території під приводом переоформлення майна. 

Вона наголосила, що такі дії можуть призвести до примусової мобілізації або 

затримання. 

"Не піддавайтеся на шантаж і не їдьте до окупантів. Це точно не вихід", 

– закликала Верещук. 

Вона також звернула увагу на значну державну підтримку для ВПО, 

зазначивши, що за останні три роки було виділено 150 мільярдів гривень на 

їхню допомогу, що є другою за обсягом статтею бюджету після оборони. 

 

*** 

 

26.11.2024 

LB.ua 

https://lb.ua/blog/violeta_artemchuk/647052_150_tisyach_ukraintsiv_pove

rnulis.html 

150 тисяч українців повернулись на тимчасово окуповані території. 

Правда чи маніпуляція? 

Цими вихідними в інформаційному просторі з’явилися тексти від людей, 

так чи інакше дотичних до проблеми постраждалих від війни громадян 

України. Тема цих повідомлень – повернення внутрішньо переміщених осіб на 

постійне проживання на тимчасово окуповані території. У кожному з цих 

дописів говорилося про факт масовості повернення в окупацію. 

Ексзаступник міністра з питань тимчасово окупованих територій та 

внутрішньо переміщених осіб Георгій Тука написав: «Майже 99% біженців, з 

якими я спілкувався, повертаються на окуповані території». Велике питання, 

чому колишній посадовець називає громадян, які виїхали з окупації на 

підконтрольну територію Україні «біженці», але зараз не про це. 

Також в інформаційному просторі з’явився допис народного депутата 

України Максима Ткаченко про те, що близько 150 тисяч внутрішньо 

переміщених осіб повернулися на тимчасово окуповані території. В окремих 

публікаціях називалася цифра 400 тисяч. 

Як реакція на ці публікації з’явилися статті із вже традиційними 

заголовками: “ті хто виїжджає є жертвами обставин чи зрадниками?» Цієї теми 

я торкнулася в попередній публікації. Наразі хотіла поговорити про 

оприлюднену статистику тих, хто повертається в окупацію. 

Мене, яка вже 10 років працює в організації, яка надає допомогу 

постраждалим від війни та приймає звернення на гарячу лінію турбує питання 

– звідки взялася така цифра? Хто та як проводив підрахунок? Кого опитували? 

З досвіду нашої роботи протягом тривалого періоду можемо сказати наступне 

– заявляти про свій виїзд в окупацію (якщо він таки планується) люди бояться 

та не хочуть. Питання щодо повернення викладаються ними у вкрай 
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завуальованій формі. Ніхто не говорить про це прямо. Важко уявити як 150 

тисяч (або 400 тисяч) людей розповіли, що вже повернулися в окупацію. Було 

проведене опитування? Чи, як це відбувалося? Коли походження інформації 

декларується і не вказується першоджерело – це одразу викликає недовіру та 

звучить декларативно. Як у даному випадку. 

Про захищеність цифр може говорити і шлях, який має подолати 

людина, щоб виїхати з підконтрольної території в окупацію. 

Уявімо собі людину (внутрішньо переміщену особу), яка виїхала з 

тимчасово окупованого регіону та проживає на підконтрольній території. У неї 

не вистачає грошей на оренду квартири, вона не може знайти роботу. Отримує 

виплати допомоги на проживання від держави (або не отримує їх, як це часто 

буває). На певному етапі через нестачу грошей вона вирішила все - таки 

виїхати на окуповану територію (повернутися додому). Який шлях вона має 

подолати? Наразі ЄДИНИЙ шлях в’їзду на окуповані території через рф 

(іншого шляху немає). Зараз єдиний спосіб потрапити на територію росії 

громадянам України – через аеропорт Шереметьєво (москва). Аби дістатися 

до цього аеропорту людина має подолати складний шлях - виїхати з України 

через територію третьої країни (переважно обирають Польщу). З Польщі 

літаки на москву також не літають, тому потрібно їхати до Мінська (саме з 

аеропорту Мінська летять літаки до Шереметьєво). По прильоті до вказаного 

аеропорту громадяни України проходять наджорстку «фільтрацію» 

спецслужбами рф. Перевіряється все - переписки в телефоні (навіть видалені), 

ставляться провокаційні питання. З досвіду нашої гарячої лінії, зі 100 громадян 

України, які проходили фільтрацію в московському аеропорту 80 – не 

пройшли її та повернулися назад. Ба більше, уся поїздка обійдеться в значну 

суму, яка для багатьох людей, що опинилися в складних матеріальних умовах, 

є недоступною. Чи зможуть вони доїхати? На нашу думку, ні. А якщо іхати 

разом із сім'єю, то сума витрат стане ще більшою. Крім того, враховуючи 

жорсткість фільтраційних заходів, для того, щоб повернулися 150 тисяч людей 

– потрібно роки. 

Як була нарахована така кількість – залишається великим питанням. 

 

*** 

 

28.11.2024 

LB.ua 

https://lb.ua/blog/petro_andriushchenko/647272_povernennya_ukraintsiv

_okupatsiyu.html 

Повернення українців в окупацію: заперечення замість пошуку рішень 

Це просто показова ситуація тотальної інформаційної амнезії та 

подальших перекручень навколо кількості переселенців, які повернулись в 

окупацію. Через раптовий резонанс після заяви про 150 тисяч від депутата 

Ткаченка пані ексвіцепрем'єрка з питань реінтеграції вийшла нарешті сама в 

публічний простір із дивними спростуваннями. Але на останок виставила 
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“артилерію" давно наближеного до офіційних структур громадського сектора 

для спростування інформації. 

В підсумку, почало губитись головне: коли, звідки та чому з’явилась 

інформація про десятки / сотні тисяч українців, які повертаються на окуповані 

території. Тому що саме першоджерела та перша справжня реакція (її 

відсутність) дають багато відповідей на питання: хто та чому каже правду. А 

хто стандартно намагається відвести увагу від причин. 

Отже перша інформація про 130 тисяч українців, що повернулись в 

окупацію, з’явилася в серпні 2024 року від депутата ВР Ткаченка. Без будь-

якої реакції ані від Уряду, ані від інших гілок влади. 

Невдовзі омбудсмен Дмитро Лубінець наголосив на негативних 

тенденціях щодо повернення людей як в окупацію, так і на прифронтові 

території та вперше назвав причину – погана робота держави щодо таких 

людей. 

Потім була низка заяв та інформації від депутатки та очільниці партії 

“Слуга народу” пані Шуляк щодо численних проблем стосовно ВПО. Та 

озвучено, що головна проблема для ВПО – відсутність житла та відсутність 

реальних програм держави щодо забезпечення житлом. 

Цифри та статистика щодо можливого повернення українців в окупацію 

прозвучала на асоціації міст України від мерів окупованих міст і вже 

наостанок від експертного та громадського середовища, що відслідковує та 

аналізує окупацію. 

А потім – понеслось. Завершилось все резонансною заявою Ткаченка 

про 150 тисяч людей. 

А тепер, коли розібрались хто й коли “сказав “Гав!”, має постати низка 

питань. Чому перші заяви залишились без уваги влади? Чому саме зараз такий 

вибух обурення від влади? Думаю, тут теж нескладний ланцюг подій від 

перепризначення очільників уряду до призначення нових заступників членів 

ОП. 

Але. Те що відбувається зараз навколо історії з ВПО має увійти в історію 

класичного провалу комунікації та зворотного результату у наслідках. 

Класичний приклад “як не треба”. 

Чому? Тому що можна до нескінченності через коліна ламати спікерів, 

аби вони спростовували власні заяви чи виходили з набагато пом’якшеним 

варіантом. 

Можна випускати придворні громадські організації зі спростуванням 

будь-чого. 

Можна маніпулювати, відвертати увагу, жонглювати мільярдними 

сумами якоїсь допомоги. 

Можна навіть цинічно виставити ВПО та ветеранів. 

Проте залишаються мільйони людей. Людей – внутрішніх біженців зі 

своїми історіями та болючою реальністю. Реальністю, яку вони несуть 

журналістам та в коментарі політикам в такій кількості, що стає дедалі 

складніше звинувачувати їх в прокремлівської позиції чи називати ботами. Цю 
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реальність не просто побороти. В цій реальності вся спроба боротьби з тими, 

хто назвав речі своїми іменами, в очах людей перетворюється на боротьбу з 

ВПО. Та підкреслює відсутність навіть спроби подолати причини. Все це 

призведе до зворотної реакції суспільства. До повного розчарування, а з часом 

– до повного виправдання повернення. 

Тому досить шукати хто сказав “Гав!”, влаштовувати полювання на 

відьом та просто намагатися закрити всі незручні джерела. Пора перейти вже 

до пошуку рішень, а не виправдовуватися. До спільного пошуку без огляду на 

наближеність, зручність та контрольованість. Тому що саме рішення на часі, а 

їх відсутність і є причиною кризи. Як би хто не хотів цього не помічати. 

 

*** 

 

29.11.2024 

ТРИБУН 

https://tribun.com.ua/uk/116161-chi-e-masove-povernennja-vpo-v-

okupatsiju-detalne-rozjasnennja 

Чи є масове повернення ВПО в окупацію: детальне роз’яснення 

Основною проблемою ВПО вже довгі роки залишається житло. Попри 

існування державних програм підтримки та компенсацій, різні перешкоди не 

дають внутрішньо переміщеним особам жити у власних квартирах. Люди, які 

втекли від війни, змушені значну частину або й всю заробітну плату віддавати 

за оренду житла. До того ж нещодавня відміна для більшості виплат ВПО, які 

частково чи повністю покривали оренду житла, спричинило те, що люди 

почали повертатися додому - на лінію фронту чи в окупацію. 

Координаторка правозахисної організації “Донбас СОС” Віолета 

Артемчук пояснює, що масового повернення на окуповані території немає: 

«Я не можу сказати, що є якесь масове повернення в окупацію. Може, у 

нас дані не зовсім релевантні, але релевантних даних вам ніхто не дасть.» 

Запити на інформацію та роз’яснення від українців, які мають майно на 

окупованій території, змінилися з початком незаконного процесу 

націоналізації. Про це далі Віолета Артемчук: 

«Якщо казати про пік звернень, то багато питань з цього приводу було  

десь в травні-червні, коли люди дізналися про можливу націоналізацію їх 

житла на окупованих територіях. Зараз їх менше: і час пройшов, і люди дещо 

розібралися. Ще раз повторюю: я не можу сказати, що зростає бажання людей 

повернутись на окуповану територію. Люди до нас звертаються і для виїзду з 

окупації. Ми маємо на місяць до 5 тисяч звернень, і десь 300-400 з них - з 

окупації.» 

В той же час суспільство підігріває конфлікт. Так, народна депутатка 

Мар'яна Безугла заявила, що всі, хто повернувся в окупацію, – зрадники. А 

ексзаступник міністра з питань тимчасово окупованих територій Тука заявив, 

що майже 99% людей повертаються через те, що не змогли облаштувати 
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нормальне життя на підконтрольних Україні територіях, а не з ідеологічних 

міркувань.  

«До нас звертаються з різних питань. Прямо сказати, що ти виїжджаєш 

в окупацію, особливо після того, як народна депутатка сказала, що вони 

зрадники, майже ніхто не наважується. Тому питання, як виїхати в окупацію, 

- вони є. Але я думаю, що після з'ясування інформації та зважування всіх 

ризиків - ті зникають. До того ж повернення в окупацію - це дуже дорого», - 

каже пані Віолета. 

Повернення в окупацію – складний шлях. Через ретельні перевірки ФСБ 

в аеропорту Шереметьєво, більшість не може потрапити на окуповані 

території навіть за бажання.  

«Для громадян України, в яких залишились родичі або житло на 

окупованих територіях і немає паспорту РФ, єдиний шлях виїзду - через 

аеропорт Шереметьєво. Тобто людина має якимось чином дістатися до 

Москви через треті країни, наприклад, через Білорусь... Це довгий і дорогий 

шлях. І тільки в аеропорту Шереметьєво її можуть впустити на територію РФ, 

щоб вона потім слідувала далі на окуповані території. В аеропорту фільтрація 

досить жорстка. Нещодавно нам телефонувала жінка, яка розповіла, що з 80 

громадян України - пасажирів рейсу, який летів з Мінська, - жодну людину не 

впустили на територію РФ. На фільтрації відбувається перевірка телефонів. І 

виключень немає: чи ти дорослий, чи дитина, чи жінка. Більшості дають 

заборону на в'їзд на територію РФ», - пояснила координаторка «Донбас СОС». 

Вона додала, що за таких умов казати про масове повернення неможливо 

технічно. 

Аркадій Петросян, голова асоціації молодих ВПО України, вважає, що 

відтік людей в окупацію може мати негативні наслідки, тому потрібно 

боротися за кожну людину.  

“Треба бути чесними: люди їдуть на тимчасово окуповані території. Про 

це потрібно не те що говорити, - про це потрібно кричати! І треба робити 

кроки, щоб цього не відбувалося, бо насправді це - питання національної 

безпеки. Вже були окремі новини, що на тимчасово окупованих територіях 

Запорізької та Херсонської областей є перші мобілізовані молоді чоловіки. І 

ми розуміємо, що якщо люди поїдуть туди, то їхніх дітей або їх самих можуть 

там мобілізувати, і вони прийдуть до нас вже зі зброю. Сучасна війна триває 

не тільки за територію -  вона триває за життя кожної людини”, - пояснив 

Аркадій Петросян. 

Доктор філософських наук, головний науковий співробітник, директор 

Інституту соціології НАН України Євген Головаха вважає, що навіть якщо такі 

дії (повернення на окуповану територію) простежуються, то це не є 

масштабною проблемою: 

“Сказати, що це - масштабна проблема, не можна. Хоча б через те, що 

фіксувати її доволі складно, якщо взагалі можливо. Адже якщо люди й 

повертаються на тимчасово окуповані території, - вони це роблять не через 
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лінію фронту, а через треті країни. І тому жодної реальної статистики, яка 

показала б цю інформацію, не існує”. 

 

*** 

 

25.11.2024 

Укрінформ 

https://www.ukrinform.ua/rubric-society/3930887-u-budzeti2025-

zakladeni-blizko-50-milardiv-na-viplati-pereselencam.html 

У бюджеті-2025 закладені близько ₴50 мільярдів на виплати 

переселенцям 

На 2025 рік в держбюджеті закладено близько 48,6 млрд грн на виплати 

ВПО - це менше ніж в попередні роки. Народним депутатам вдалося 

переконати уряд збільшити цю суму до 50 млрд грн. 

Про це повідомив народний депутат України, член Комітету Верховної 

Ради з питань прав людини Максим Ткаченко в інтерв’ю Укрінформу. 

«На наступний рік урядом було закладено біля 48,6 млрд грн на виплати 

ВПО, йдеться про допомогу на проживання», - зазначив він. 

Водночас Ткаченко підкреслив, що у 2022 році ця сума була близько 73 

млрд грн, у 2023 році - 57 млрд. 

«Як бачимо, кожного року, на жаль, вона зменшується. Тому наше 

міжфракційне депутатське об’єднання «ВПО України» підняло це питання, ми 

змогли переконати уряд виділити додатково ще 1,5 млрд», - поінформував 

політик. 

За його словами, під час зустрічі з депутатами Прем’єр-міністр Денис 

Шмигаль запевнив: якщо наступного року не вистачить виділених коштів на 

виплати, Міністерство фінансів їх знайде. 

 

*** 

 

26.11.2024 

Укрінформ 

https://www.ukrinform.ua/rubric-regions/3931448-na-poltavsini-

pereselencam-u-64-miscah-prozivanna-dopomagaut-miznarodni-j-miscevi-

blagodijniki.html 

На Полтавщині переселенцям у 64 місцях проживання допомагають 

міжнародні й місцеві благодійники 

У Полтавській області внутрішньо переміщені особи мешкають у 64 

місцях тимчасового проживання, їм допомагають міжнародні та місцеві 

благодійники. 

Про це у коментарі на запит кореспондента Укрінформу повідомив 

начальник Полтавської ОВА Філіп Пронін. 

"У Полтавській області 64 МТП допомагали міжнародні партнери, 

благодійні та громадські організації. Зокрема УВКБ ООН, Міжнародна 
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організація з міграції (МОМ), ГО "Світло надії", ГО "Проліска", ГО "Людина 

в біді", БО "БФ "Право на захист", БФ "Повір у себе", Товариство Червоного 

Хреста та інші", - йдеться у повідомленні. 

Як повідомляв Укрінформ, внутрішньо переміщені особи можуть знайти 

прихисток на Полтавщині. Наразі тут проживають понад 160 тисяч ВПО. В 

області є 64 місця тимчасового проживання на базі державних, комунальних 

та приватних закладів і установ. У місцях тимчасового проживання загалом 

3825 місць для внутрішньо переміщених осіб. Нині наявне 201 вільне місце. 

За індивідуальним запитом у МТП за кошти партнерських організацій 

проводили ремонти будівель, облаштували кімнати меблями, приміщення 

інвентарем, побутовою технікою. Надавали холодильники, мікрохвильові 

печі, електроплити, електрочайники, генератори, бойлери, роутери, 

водонагрівачі. Підтримка ВПО і допомога у МТП триває постійно. 

 

*** 

 

27.11.2024 

Укрінформ 

https://www.ukrinform.ua/rubric-society/3931254-v-ukraini-pocinae-diati-

gromadska-organizacia-kongres-rad-vpo.html 

В Україні починає діяти громадська організація «Конгрес Рад ВПО» 

Організація координуватиме діяльність Рад ВПО по всій країні 

У жовтні 2024 року Міністерство юстиції України підтвердило 

реєстрацію громадської організації «Конгрес Рад ВПО». Створення організації 

ініціював благодійний фонд «Стабілізейшен Суппорт Сервісез», який активно 

співпрацює з Радами ВПО з 2019 року. Її ключова мета — об’єднати понад 800 

Рад ВПО, які створені в Україні станом на жовтень 2024 року задля 

відстоювання своїх прав та інтересів на національному рівні, розробити 

спільний план дій і посилити їхній вплив. 

Радам ВПО важливо розуміти свій функціонал, обмінюватися 

найкращими практиками, разом розробляти пропозиції до місцевих програм й 

політик, а також до національного законодавства, мати єдину методологію 

роботи та взаємодіяти між собою. Допомагати Радам розвʼязувати ці питання 

— одне із завдань нової організації. «Конгрес Рад ВПО» надаватиме 

консультативну підтримку, залучатиме партнерів до співпраці та проводитиме 

навчання. Із запланованого на найближчий рік — розробка тренінгової 

програми та інформаційно-навчального вебпорталу.  

Створення такої організації є логічним розвитком мережі Рад ВПО. 

Наразі вони діють автономно, вирішують локальні завдання для своєї громади 

та майже не взаємодіють між собою. Досі не існувало єдиного органу, який 

об’єднував би Ради та пропонував спільний план розвитку та дій. Останні два 

роки БФ «ССС» активно брав на себе цю роль: проводив регулярні навчання 

для Рад, займався їхнім мапуванням, організовував міжрегіональні та 

всеукраїнські форуми Рад ВПО. Команді фонду вдалося провести 8 таких 
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форумів, які об’єднали близько 2 тисячі учасниць і учасників та стали 

рушійною силою для розвитку Рад. На II Всеукраїнському форумі Рад ВПО, 

що відбувся у серпні в Києві, фонд офіційно оголосив про створення ГО 

«Конгрес Рад ВПО» та підписав її установчі документи. Засновниками стали 

голови та членкині й члени обласних Рад ВПО, разом з тим організація 

відкрита до вступу представниць та представників Рад інших рівнів. 

Для створення установчих документів нової організації БФ «ССС» 

протягом року проводив консультації з громадськістю й Радами ВПО, на 

основі яких був розроблений Статут «Конгресу Рад ВПО». Ці зустрічі 

проводилися, щоби забезпечити якісну підготовку документа й врахувати 

думки Рад. Новостворена організація об'єднає Ради ВПО, посилить їхній вплив 

на місцеві політики та програми, як наслідок — зміцнить голос переселенок і 

переселенців та ініціює необхідні зміни для інтеграції внутрішньо 

переміщених людей у нові громади. 

 

*** 

 

27.11.2024 

Укрінформ 

https://www.ukrinform.ua/rubric-economy/3931818-ponad-880-rodin-

pereselenciv-pridbali-zitlo-za-najnizcou-kreditnou-stavkou-derzmolodzitlo.html 

Понад 880 родин переселенців придбали житло за найнижчою 

кредитною ставкою - Держмолодьжитло 

Із липня 2021 року понад 880 родин внутрішньо переміщених осіб 

придбали власне житло за програмою пільгового кредитування "Житло для 

ВПО" під 3% річних. 

Про це Укрінформу повідомила пресслужба Держмолодьжитла за 

результатами міжнародної конференції «Забезпечення доступу до 

фінансування житла для ВПО. Стійкі рішення». 

Зазначається, що завдяки програмі "Житло для ВПО", яку реалізують 

Держмолодьжитло і Мінреінтеграції за кошти гранту уряду Німеччини через 

німецький державний банк розвитку (KfW), понад 880 родин переселенців уже 

придбали власне житло. 

За умова програми, внутрішньо переміщені особи мають змогу придбати 

житло в кредит за найнижчою в Україні ставкою в 3% річних на строк до 30 

років із початковим внеском 6% від вартості житла. 

Крім того, у грудні цього року проводитиметься черговий рандомний 

відбір отримувачів пільгового кредиту серед зареєстрованих кандидатів. 

Очікується, що до кінця цього року – початку наступного ще не менше 200 

сімей придбають житло. 

«Проєкт з KfW став основою для домовленостей із Банком розвитку 

Ради Європи щодо фінансування аналогічної програми на 50 млн євро вже 

2025 року», - наголосила заступниця міністра розвитку громад та територій 

України Наталія Козловська. 
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*** 

 

 

27.11.2024 

Укрінформ 

https://www.ukrinform.ua/rubric-regions/3931853-na-mikolaivsini-

stvorili-fond-socialnogo-zitla-dla-vpo-akij-nalicue-ponad-100-obektiv.html 

На Миколаївщині створили фонд соціального житла для ВПО, який 

налічує понад 100 об’єктів 

У громадах Миколаївщини створено фонд соціального житла для 

внутрішньо переміщених осіб (ВПО), який налічує понад 100 об’єктів, також 

існує п’ять місць тимчасового поселення. 

Про це під час брифінгу повідомила директорка Департаменту 

соціального захисту населення Миколаївської ОВА Оксана Єльчієва, передає 

кореспондент Укрінформу. 

«У громадах Миколаївщині створено фонд соціального житла для 

внутрішньо переміщених осіб, який налічує понад 100 об’єктів - там проживає 

217 осіб. Також існує п’ять місць тимчасового поселення, де мешкає 281 

людина. Ми продовжуємо працювати з міжнародними партнерами з тим, щоб 

вони проводили ремонти і допомагали покращувати місця, де проживають 

ВПО», - сказала Єльчієва. 

Крім того, за її словами, 334 ВПО, які потребують постійного догляду, 

нині проживають в інтернатах області – це люди похилого віку та особи з 

інвалідністю. Йдеться про мешканців Миколаївської та Херсонської областей. 

Єльчієва також повідомила, що продовжує працювати з державною 

програмою «Прихисток». Завдяки їй, 136 тисяч 271 власник житла прихистили 

346 тисяч ВПО, за що отримали 197 млн грн компенсації від держави. 

 

*** 

 

30.11.2024 

Укрінформ 

https://www.ukrinform.ua/rubric-vidbudova/3932532-vpo-ta-zitlova-kriza-

v-ukraini.html 

ВПО та житлова криза в Україні 

Доступність осель для українців, криза житлового фонду, державна 

політику стосовно соціального житла - у подкасті «Відбудова» з Іваном 

Вербицьким. 

У гостях у подкасту «Відбудова», представленого "Вокс Україна", – Іван 

Вербицький, директор аналітичного центру Cedos. З ним велася мова про 

доступність осель для українців, кризу житлового фонду, потребу в допомозі 

ВПО із пошуком помешкання, державну політику стосовно соціального житла 

та перспективи розвитку цієї сфери в Україні. 
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СОЦІАЛЬНЕ ЖИТЛО В УКРАЇНІ 

У Радянському Союзі приватної власності не було. Після його розпаду 

вона з’явилася, і відповідно житловий фонд, який перед цим перебував у 

державній чи спільній власності, був приватизований. Сьогодні людина також 

може приватизувати житло, яке вона отримала від держави. Адже певні 

категорії населення досі одержують житло від держави: військовослужбовці, 

судді, співробітники МВС та ін.  

У результаті приватизації понад 90% житлового фонду, який був у 

держави в 1991 році, перейшло у приватну власність. Відповідно у держави й 

муніципалітетів не залишилося фонду, який вони могли б використовувати, 

щоби поселяти людей, які опинилися у складних життєвих ситуаціях, зокрема 

ВПО.  

КУДИ ПЕРЕЇЖДЖАТИ ЛЮДЯМ, ЯКІ ВТРАТИЛИ ЖИТЛО? 

На початку повномасштабного вторгнення громади розміщували 

внутрішньо переміщених осіб у різних приміщеннях – шкіл, садочків, 

культурних закладів, гуртожитків тощо. Сьогодні багато закладів відновили 

свою звичайну роботу, але в частині цих приміщень досі живуть люди.  

Тут є кілька проблем. Одна – не завжди цих місць достатньо, а інша – 

жити кілька років у приміщенні, яке колись було класом, а тепер стало 

притулком для незнайомих людей, може бути важко. У гуртожитках чи 

модульних містечках також доволі спартанські умови проживання.  

У багатьох містах є проблема з пошуком вільного житла, переважно 

через велику кількість військових та ВПО. На ринку оренди пропозиція 

зменшилась, оселі подорожчали, і це впливає на доступність житла. Отже, 

дуже часто люди, які перемістилися з небезпечних зон, на жаль, не мають 

достатньо фінансових ресурсів, щоб оплачувати собі житло, не кажучи про те, 

щоб його придбати. 

Через недостатню підтримку, на жаль, сьогодні є випадки повернення 

людей на окуповані території, оскільки ті житлові рішення, які в них були, 

стали їм недоступними. Співчуття до ситуації, в якій опиняються ці люди, 

дуже важливе. Нам потрібно пропонувати їм умови, за яких вони не опинялися 

б у складних ситуаціях.  

Будь-яка країна, маючи таке велике переміщення, зіткнулася би з цією 

проблемою, адже неможливо мати кілька мільйонів порожніх квартир 

соціального житла. Але в нашому випадку проблема в тому, що соціальне 

житло в Україні – це радше виняток, ніж правило. У багатьох містах ідеться 

лише про кілька квартир. Немає систематичної роботи, немає визнання того, 

що завжди є певні категорії населення, які потребують цього житла. У багатьох 

містах донедавна воліли ігнорувати цю проблему й ігнорують тепер. Кажуть, 

у них нема звернень громадян, немає черги на таке житло, тому нібито в ньому 

нема потреби. А громадянам кажуть, що «у нас немає вільного соціального 

житла, тому ми не ведемо обліку». Виходить зачароване коло. 

СОЦІАЛЬНА ЖИТЛОВА ПОЛІТИКА В ІНШИХ КРАЇНАХ 
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У багатьох країнах ЄС у містах є 10–30% соціального житла. Це 

правильно з погляду гарантування житла для найменш забезпечених категорій 

населення. Якщо давати доступ до нього не лише тим, хто взагалі нічого не 

може заплатити, але і тим, хто спроможний заплатити частину ринкової 

вартості, вдалося б зміксувати ці групи мешканців. Отримуючи орендну плату 

від тих, хто може заплатити, є змога компенсувати витрати на проживання тих, 

хто не може заплатити нічого. 

За допомогою цього інструменту муніципалітет здатен також впливати 

на ринок оренди. Встановлюючи свою ціну, муніципалітет може зменшувати 

ціни в комерційному секторі нерухомості, де, наприклад, хтось починає 

спекулювати. Власник соціального житла може підвищити житлові стандарти 

й так стимулювати власників житла на приватному ринку оренди відповідати 

цим стандартам. 

Такий підхід слід розвивати в Україні. За опитуваннями, до 20% 

мешканців і мешканок великих міст уже живуть в орендованому житлі. 

Більшість людей в Україні кажуть, що вони хотіли би мати власне житло, 

проте значна частка – приблизно чверть – кажуть, що їм добре жити в 

орендованому житлі, головне – гідні умови, тобто без протертих диванів чи 

дивних власників, які приходять без попередження. 

У багатьох країнах будівництво соціального житла дешевше за 

будівництво комерційного, оскільки кредит на будівництво бере некомерційна 

організація, а не девелопери, які додатково закладають свій прибуток. До того 

ж міжнародні кредитні чи пенсійні фонди можуть на пільгових умовах дати 

некомерційній організації землю чи гроші. 

Сьогодні в Україні такий підхід не може працювати, оскільки в нас 

багато проблем із забудовниками, довірою і маніпуляціями на ринку житла. 

Але загалом система соціального житла, коли вона працює не лише для 

найбільш вразливих людей, може бути довгостроково економічно сталою й не 

обтяжувати місцевий бюджет. Для багатьох громад важливо залучати молодих 

фахівців, учителів чи лікарів до своїх закладів, тому наявність соціального 

житла, куди ви можете поселити цих людей, – це хороший ресурс, який можна 

використовувати. 

ЯК ДЕРЖАВІ «ЗНАЙТИ» СОЦІАЛЬНЕ ЖИТЛО? 

З 2000-х років в Україні є законодавство, яке стосується питань житла в 

публічній власності. До 2011-го була пайова участь забудовників у розвитку 

населених пунктів. Час від часу ця участь була в натуральній формі, тобто 

забудовники віддавали одну чи кілька квартир муніципалітету. Ці квартири 

або розподіляли між людьми у житловій черзі, або вони ставали соціальним 

житлом. Також з’явився фонд тимчасового житла для людей, яким житло 

потрібне на певний період, наприклад, для внутрішньо переміщених осіб. 

Після 2014 року гуртожитки чи інші будівлі в містах ближче до Сходу 

України почали надавати як тимчасове соціальне житло для ВПО. На 2021 рік 

в Україні до цих фондів належали близько 3000 квартир. Проте цього 
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недостатньо, зважаючи на кілька мільйонів внутрішньо переміщених осіб, 

яким це житло потрібне. 

НАСКІЛЬКИ УКРАЇНА ГОТОВА ЗАЙНЯТИСЯ ПИТАННЯМ 

СОЦІАЛЬНОГО ЖИТЛА, ВРАХОВУЮЧИ НИНІШНІЙ ДЕФІЦИТ 

БЮДЖЕТУ? 

Є програма Ukraine Facility з окремим фокусом на житлі (програма 

передбачає, що 450 млн євро будуть витрачені на надання житла для ВПО та 

їхніх сімей, військових, які воювали за Україну, та для сімей полеглих 

захисників. Іще 600 млн євро витратять на компенсацію людям, житло яких 

зруйнувала Росія, – ред.). Україна має вибрати: використати ці кошти на 

іпотеку чи на створення соціального житла. 

Ukraine Facility – програма фінансової підтримки України від 

Європейського Союзу протягом 2024–2027 років. Зокрема, 50 млрд євро буде 

спрямовано на фінансування державного бюджету, стимулювання інвестицій, 

а також технічну підтримку в реалізації програми. 

Іпотека – одна з програм, які сьогодні розвиваються. За програмою 

«єОселя» наразі видано 12000 кредитів, але ВПО отримали незначну частку 

від них (на 23 жовтня правом на отримання доступного іпотечного кредиту на 

житло скористалися 19 сімей ВПО. Кількість заявок від переселенців 

поступово зростає. Відповідно до умов Програми, ВПО мають змогу придбати 

житло на вигідних умовах – на строк до 20 років під фіксовану відсоткову 

ставку 7% річних у гривні на весь період кредиту, – ред.). Іпотекою більше 

користуються люди, які можуть собі дозволити її виплатити. Чи тепер 

пріоритизувати таких громадян, чи тих, у кого немає геть нічого, – це відкрите 

питання. Іпотекою займається Мінекономіки. Соціальним житлом – 

Міністерство інфраструктури й частково Міністерство соціальної політики. 

Імовірно, їхня політична вага менша, і це впливає на рішення. 

ЯКА РОЛЬ МІСЦЕВОЇ ВЛАДИ, І ЯКІ МАЮТЬ БУТИ ПІДХОДИ НА 

ЦЬОМУ РІВНІ? 

Соціальне житло – це насамперед відповідальність місцевої влади. Роль 

держави й національного уряду – створити законодавчу рамку. Однак потрібне 

місцеве лідерство.  

Досвід останніх двох років показує, що в багатьох громадах є вільні 

приміщення, де можна облаштувати тимчасове житло щонайменше для 

внутрішньо переміщених осіб. У цьому процесі є технічні, фінансові, 

адміністративні складнощі (наприклад, якщо це колишній заклад освіти, то 

наявні обмеження мети використання цієї будівлі), однак, у принципі, це 

можливо. Водночас є так звана відумерла спадщина – вже тепер один зі 

способів наповнення житлового фонду соціального призначення. 

Муніципалітети мають право брати собі на баланс приміщення, де немає 

живих власників чи спадкоємців, і облаштовувати там соціальне житло. 
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Регіональні 

26.11.2024 

ОстроВ 

https://www.ostro.org/news/pereselentsi-z-luganshhyny-otrymaly-

praktychni-porady-shhodo-osoblyvostej-pratsevlashtuvannya-vpo-i500823 

Переселенці з Луганщини отримали практичні поради щодо 

особливостей працевлаштування ВПО на Закарпатті 

Практичні поради щодо працевлаштування переселенців отримали ті, 

хто переїхав із Луганської області на Закарпаття й шукає роботу. Відповідний 

круглий стіл, організований ГО "ЦСР "Дієва громада" з Луганщини, відбувся 

в приміщенні Центру зайнятості у Сваляві Закарпатської області 25 листопада, 

повідомила журналістка "ОстроВа". 

"Ми зробили можливість долучитись до заходу й онлайн - адже декому 

з переселенців незручно їхати у Сваляву з сусідніх сіл. Крім того, були 

бажаючі долучитись із інших регіонів України", - повідомила "ОстроВу" 

керівниця ГО "ЦСР "Дієва громада" Оксана Очкурова. 

Фахівці Свалявського й Луганського центрів зайнятості надали 

присутнім консультації щодо доступних вакансій, програм підтримки від 

держави та громадських організацій, а також перепідготовки за рахунок 

ваучерів, які оплачує держава тощо. Стосовно можливості отримати гранти від 

міжнародних партнерів - власним досвідом поділилась Оксана Очкурова.  

У Луганській обласній службі зайнятості зазначили, що інформація про 

вакансії змінюється буквально щодня, й нагадали про можливість отримати 

послуги онлайн. Необхідну інформацію щодо того, як це зробити, можна 

знайти на сайті Луганської обласної служби зайнятості. Дехто з присутніх на 

заході переселенців з власного досвіду підтвердив, що, якщо на сайті лишити 

заявку, з тобою дійсно швидко зв'яжуться фахівці служби зайнятості й 

допоможуть. 

 

*** 

 

28.11.2024 

Східний Варіант 

https://v-variant.com.ua/naybilshe-pereselentsiv-z-luhanshchyny-

perebuvaiut-na-dnipropetrovshchyni/ 

Найбільше переселенців з Луганщини перебувають на 

Дніпропетровщині 

Регіоном, який прийняв найбільше мешканців Луганщини, є 

Дніпропетровська область, до якої перемістилось 42,5 тис. осіб. 

Про це повідомила заступниця голови Луганської обласної державної 

адміністрації Катерина Безгинська на регіональному форумі щодо підтримки 

ВПО у Дніпрі. 
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За її словами, на сьогодні в інших регіонах України перебувають 200,7 

тис. ВПО з Луганщини. Це — 162 тис. сімей. 

Серед зареєстрованих за новим місцем проживання ВПО найбільшою 

категорією є особи працездатного віку – 105,7 тис. осіб, пенсіонери – 38,2 тис. 

осіб, діти – 40,9 тис. осіб, особи з інвалідністю – 9,5 тис. осіб. 

 

*** 

 

29.11.2024 

Східний Варіант 

https://v-variant.com.ua/mayzhe-36-tysiach-vpo-z-luhanskoi-oblasti-

prozhyvaiut-na-kyivshchyni/ 

Майже 36 тисяч ВПО з Луганської області проживають на Київщині 

У Київській ОДА підписали колективний меморандум, спрямований на 

зміцнення взаємодії між військовими адміністраціями Луганської області та 

приймаючими громадами. Документ дозволить ефективніше координувати 

допомогу переселенцям. 

Про це повідомляє Луганська обласна державна адміністрація 

Наразі в цій області перебувають майже 36 тисяч осіб, які перемістились 

з Луганщини через бойові дії. 

Найбільша кількість ВПО оселилася в Ірпені, Броварах та Борисполі, 

повідомли в ОВА. 

Шляхи забезпечення житлом та працевлаштування людей, які вимушено 

покинули свої домівки, обговорили на зустрічі щодо покращення умов для 

ВПО. 

У заході взяли участь заступниця голови Київської обласної державної 

адміністрації Ірина Старенька, представники Ради ВПО при Київській ОДА та 

військових адміністрацій Луганщини, очільники приймаючих громад 

Київщини, а також громадські організації та благодійні фонди, які активно 

підтримують внутрішньо переміщених осіб. 

Учасникам презентували аналіз даних, який продемонстрував кількість 

внутрішньо переміщених осіб, що наразі перебувають на Київщині, а також 

їхні основні потреби. 

Крім цього, розповіли про вже існуючі рішення щодо забезпечення 

житлом і можливості працевлаштування для ВПО та представили різні 

програми, які працюють на місцях і допомагають у вирішенні цих питань. 

Учасники розглянули можливості залучення громадських організацій та 

благодійних фондів, а також використання міжбюджетних трансфертів для 

фінансування цих проєктів. 

Зокрема, йшлося про спільну роботу місцевих громад, органів влади та 

благодійних організацій для покращення умов життя ВПО. 
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*** 

 

29.11.2024 

ОстроВ 

https://www.ostro.org/news/u-nimechchyni-zrosla-kilkist-

pratsevlashtovanyh-ukrayintsiv-za-rik-majzhe-na-75-000-i501275 

У Німеччині зросла кількість працевлаштованих українців. За рік - 

майже на 75 000 

У Німеччині зростає кількість працевлаштованих українців. Це випливає 

з даних Федерального агентства праці (BA), - повідомляє Телеграм-канал 

«BILD н русском». 

«Сьогодні ймовірність того, що українці знайдуть роботу, значно вища, 

ніж до запуску програми прискорення працевлаштування», - заявив глава BA 

Даніель Терценбах в інтерв'ю редакційній мережі Німеччини (RND), 

посилаючись на програму уряду Німеччини з інтеграції біженців на ринок 

праці. 

Як повідомляє RND із посиланням на дані BA, кількість українців, які 

працюють, збільшилася: у серпні 2023 року агентство зафіксувало 197 660 

працевлаштованих українців, а в серпні 2024 року ця кількість зросла до 272 

400, включно із зайнятими на мінімальних умовах і тими, хто працює з 

обов'язковим соціальним страхуванням. 

 

*** 

 

25.11.2024 

Східний Варіант 

https://v-variant.com.ua/u-pokrovsku-obhovoryly-pytannia-

zabezpechennia-zhytlom-vpo-iaki-zakhyshchaly-ukrainu/ 

У Покровську обговорили питання забезпечення житлом ВПО, які 

захищали Україну 

Спеціалісти Покровського УСЗН продовжують прийом документів на 

отримання компенсації за жилі приміщення для військових з числа внутрішньо 

переміщених осіб.  

Про це повідомляє офіційний канал Покровської міської військової 

адміністрації. 

Днями під головуванням заступниці начальника Покровської МВА 

Наталії Іваньо відбулось чергове засідання комісії щодо призначення 

компенсації.  

На порядок денний було винесено  2 питання: призначення грошової 

компенсації та внесення змін до прийнятого раніше рішення, у зв'язку з 

новими обставинами. 

Згідно з Постановою №280 Кабміну України передбачено надання 

субвенції з державного бюджету місцевим на виплату грошової компенсації за 
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жилі приміщення для військових-ВПО, визнаних особами з інвалідністю 

внаслідок війни ІІІ групи. 

Після ретельного вивчення всіх наданих пакетів документів, з обох 

питань прийняті позитивні рішення. Членами комісії призначено грошову 

компенсацію у розмірі понад 4, 483 тис.гривень.  

Окрім того, розпорядженням Кабінету Міністрів України від 19 

листопада 2024 року № 1146-р затверджено перерозподіл субвенції з 

державного бюджету місцевим бюджетам на виплату компенсацій внутрішньо 

переміщеним особам за належні для отримання жилі приміщення.  

Відповідно до 280 Постанови на Покровську ТГ виділено фінансування 

на 71 особу з числа ВПО, зазначається у повідомленні. 

Розподіл коштів здійснюється за умови відкриття поточного рахунку 

отримувачем грошової компенсації. 

«Ми докладаємо максимум зусиль, щоб забезпечити належну підтримку 

кожному з наших захисників, які через війну вимушені були залишити свої 

домівки. Програма грошової компенсації дозволяє людям отримати 

можливість облаштувати новий дім і засвідчити, що держава дбає про інтереси 

громадян», — наголосила Наталія Іваньо. 

У найближчі місяці робота комісії триватиме з метою забезпечення 

максимально ефективного використання коштів та підтримки всіх, хто цього 

потребує, зазначили в адіністрації. 

 

 

МІЖНАРОДНІ ТА ВІТЧИЗНЯНІ НЕДЕРЖАВНІ 
ОРГАНІЗАЦІЇ 

 

25.11.2024 

Міністерство з питань реінтеграції тимчасово окупованих 

територій України 

https://minre.gov.ua/2024/11/25/za-pidtrymky-mizhnarodnykiv-u-dnipri-

vidkryvsya-medychnyj-czentr/ 

За підтримки міжнародників у Дніпрі відкрився медичний центр 

Днями в обласному центрі почав роботу новий медичний центр мережі 

«Карітас». Тут надають послуги первинної медичної допомоги як внутрішньо 

переміщеним особам, так і місцевим жителям. 

Про це повідомили на фейсбук-сторінці БФ «Карітас Україна». 

Центр оснащений сучасним лабораторним обладнанням, аналізаторами 

й іншими пристроями для проведення лікувально-профілактичних процедур. 

У закладі працюють кабінет лікаря, маніпуляційний кабінет і кабінет 

психолога. 
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Серед послуг, доступних для відвідувачів, — лікарські консультації, 

базові та функціональні обстеження. Допомога надається безоплатно після 

укладення декларації з лікарями центру. 

Заклад розрахований на прийом як дорослих, так і дітей віком від 3 років. 

Відвідати центр можна за адресою: м. Дніпро, вул. Гостомельська, 5. 

 

*** 

 

30.11.2024 

ZMINA 

https://zmina.ua/uncategorized/dity-14-17-rokiv-z-okupovanyh-terytorij-

shukayut-mozhlyvosti-vyyihaty-zvidty-na-kontrolvani-ukrayinoyu-tereny/ 

Діти 14-17 років з окупованих територій шукають можливості 

виїхати на контрольовані Україною терени 

Цим Альона Луньова, адвокаційна директорка Центру прав людини 

ZMINA, поділилась під час розмови в межах “Діалогів стійкості” проєкту 

Національної платформи стійкості і згуртованості . Вона наголосила на 

необхідності підтримки інформаційного, соціального та культурного зв’язку з 

тими громадянами України, які лишилися на тимчасово окупованих 

територіях. 

“По-перше ми могли би виважено комунікувати з мешканцями 

окупованих територій”, — розповіла Альона Луньова. “Видається, що у нас 

нема належних каналів комунікацій. Але вони на окупованих територіях 

чують усе, що говорить українська влада про них. І це важливо розуміти. Де 

про них говорять погано, це підхопить російська пропаганда, поширить і 

рознесе. Тому комунікація з боку України має бути максимально виважена. 

По-друге, комунікація має бути послідовною. Не може бути такого, коли один 

чиновник каже “беріть паспорт російський заради виживання”, а інший — “не 

беріть, це зрада”. 

Адвокаційна директорка ZMINA зазначила, що це безвідповідально з 

боку держави не розповідати людям в окупації, як їм жити надалі. 

“По-третє, потрібно організовувати канали підтримки для тих, хто 

виїжджає з окупації. Особливо це стосується підтримки молодих людей, які 

можуть виїхати з окупації, аби жити на контрольованих Україною територіях. 

Для нас було доволі несподівано, але колеги, які займаються евакуацією людей 

з ТОТ, звернулись до нас тому, що у них багато заявок на евакуацію від дітей. 

Підпільних заявок, від дітей віком від 14 до 17 років, які ще не є повнолітніми. 

Наша задача, шукати комунікацію із ними”, — розповіла Альона. 

У людей, які виїхали з окупації є проблеми із житлом на контрольованих 

Україною територіях і це примушує багатьох залишати країну і повертатись 

назад, або прямувати закордон. “Але тисячами це не відбувається, бо люди 

можуть повернутися на окуповані території тільки через один пункт – 

аеропорт Шереметьєво, де влаштований справжній фільтраційний пункт, де по 

кілька діб чекають на рішення і дуже часто отримують відмову із зобороною 
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в’їзду на територію Російської Федерації на 10-20-50 років”, — зазначила 

адвокаційна менеджерка ZMINA. 

Коментар представниці ZMINA прийшовся на час громадської дискусії, 

яку спровокував своєю заявою Укрінформу депутат Максим Ткаченко. Він 

сказав про те, що півтори сотні тисяч внутрішньо переміщених громадян 

повернулися на тимчасово окуповані території, 70 тисяч із них до Маріуполя. 

І хоч потім ці повідомлення автор спростував, це призвело до хвилі обурення, 

яку висловлювали користувачі різних публічних інтернет-сторінок і медіа. Не 

допомогли навіть згодом оприлюднена офіційна заява, яку зробив Максим 

Ткаченко: “Таких даних немає. Це було моє необґрунтоване та емоційне 

припущення”. 

Альона Луньова опублікувала і власний коментар, який став реакцією на 

публічні звинувачення мешканців тимчасово окупованих територій в 

схильності до колабораціонізму. У дописі на своїй сторінці у мережі Facebook  

представниця ZMINA зазначила: “Проживання в окупації — не злочин. Тому 

припиніть, будь ласка, звинувачувати людей, які залишилися в окупації/ іноді 

навідують свої будинки, рідних/або повертаються на окуповані території 

жити, тощо. Це їхня справа (ризикована і для багатьох дуже небажана, але як 

є). Втім, для побудови державної політики щодо внутрішнього переміщення 

варто було б поцікавитися, чому люди їдуть і куди (на ТОТ чи за кордон в інші 

країни), чи правда таких людей тисячі, чи вони повертаються/планують 

повертатися потім. Чи простіше сказати, що всі вони люблять Путіна?” 

“Національна платформа стійкості і згуртованості” надає можливість 

висловитися представникам українського громадянського суспільства та 

експертної спільноти. Проєкти платформи фінансується європейськими 

організаціями, включно з ЄС. 

*** 

 

25.11.2024 

ГО “Громадський холдинг “ГРУПА ВПЛИВУ” 

https://www.vplyv.org.ua/archives/9561 

Вебінар на тему важливих змін законодавства в сфері захисту прав 

ВПО в Україні (21.11.2024) 
21 листопада експертки Громадського холдингу «ГРУПА ВПЛИВУ» 

Тетяна Дурнєва та Олеся Ляшук провели вебінар на тему важливих змін 

законодавства в сфері захисту прав внутрішньо переміщених осіб в Україні. 

Головними питаннями було надання субсидії ВПО на оплату вартості або 

частини вартості найму (оренди) житлового приміщення та надання 

компенсації частини податку на доходи фізичних осіб та військового збору 

власникам приміщення, які здають в найм (оренду) житлові приміщення 

внутрішньо переміщеним особам.  

Серед ключового: 

 ВПО, які звертаються за отриманням субсидії на оренду житла, не 

повинні отримувати допомогу на проживання.  
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 Водночас, ВПО, які звертаються за отриманням субсидії на оренду 

житла можуть отримувати субсидію на оплату житлово-

комунальних послуг.  

 Власники житла, які здають в оренду житло внутрішньо 

переміщеним особам, не повинні отримувати компенсацію за 

безкоштовне проживання внутрішньо переміщених осіб в такому 

житлі.  

Завантажити презентацію за посиланням: https://www.vplyv.org.ua/wp-

content/uploads/2024/11/vebinar_presentation.pdf 

 

*** 

 

30.11.2024 

ГО “Громадський холдинг “ГРУПА ВПЛИВУ” 

https://www.vplyv.org.ua/archives/9577 

#ЗаконодавчаІніціатива № 12214 щодо забезпечення права 

внутрішньо переміщених осіб (ВПО) на отримання допомоги по 

безробіттю у випадку призупинення дії трудового договору з такими 

особами 
За ініціативи народних депутатів до Парламенту внесено законопроєкт 

щодо внесення змін до Законів України “Про загальнообов’язкове державне 

соціальне страхування на випадок безробіття”, “Про забезпечення прав і 

свобод внутрішньо переміщених осіб”, “Про зайнятість населення” 

(реєстраційний номер 12214). 

Метою проєкту визначається забезпечення права внутрішньо 

переміщених осіб (ВПО) на отримання допомоги по безробіттю у випадку 

призупинення дії трудового договору з такими особами. 

На думку авторів, враховуючи вразливе становище ВПО, призупинення 

трудового договору з такими особами та відсутність в законодавстві 

можливості реєстрації ВПО у службі зайнятості та отримання допомоги з 

безробіття в таких випадках залишає їх поза межами ринку праці без засобів 

до існування. 

Проєктом закону пропонується внести зміни до Законів України “Про 

загальнообов’язкове державне соціальне страхування на випадок безробіття”, 

“Про зайнятість населення”, “Про забезпечення прав і свобод внутрішньо 

переміщених осіб”, якими передбачається встановити можливість отримання 

допомоги по безробіттю застрахованими особами, які є ВПО, у випадку 

призупинення дії трудового договору з такими особами відповідно до статті 

13 Закону України “Про організацію трудових відносин в умовах воєнного 

стану”. 

ВПО безумовно належать до найбільш уразливих категорій населення, і 

ініціативи, спрямовані на їхній соціальний захист, є вкрай важливими. Проте 

слід зауважити, що окремі точкові зміни можуть лише частково покращити 

ситуацію. Для досягнення мети, заявленої народними депутатами, необхідний 
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комплексний підхід: внесення змін до Закону України “Про забезпечення прав 

і свобод внутрішньо переміщених осіб”, розробка програм зайнятості, 

вирішення житлового питання, а також пошук і залучення фінансових ресурсів 

для реалізації цих заходів. 

Щодо запропонованої ініціативи, то важливо відмітити, що 

законопроєкт 12214 не змінює норми, які визначають наступні правила 

виплати допомоги по безробіттю під час воєнного стану: 

 допомога по безробіттю виплачується не довше 90 календарних днів; 

 максимальний розмір допомоги не може перевищувати мінімальної 

заробітної плати, встановленої на 1 січня поточного року (7100,00 

грн. на 2024 рік). 

 

*** 

 

27.11.2024 

Благодійний фонд «ЯМаріуполь» 

https://mhelp.org.ua/novini_ta_istorii/news/kanisterapiya-dlya-

mariupoltsiv 

Каністерапія для маріупольців 

Продовжуємо розказувати про каністерапію, що є частиною заходів з 

психологічної допомоги маріупольцям, що реалізує Благодійний Фонд «Я-

Маріуполь» спільно з Маріупольською міською радою за фінансової 

підтримки King Baudouin Foundation.  

Ви вже знаєте, що каністерапія — це спосіб позитивного 

психосоціального і фізіореабілітаційного впливу на людину через спеціально 

керованих і навчених собак.  

Популярність цієї терапії набирає все більше популярності, тому не 

дивно, що на одному з занять були присутні журналісти японської 

телекомпанії «NHK Japan», що жваво цікавились самою методикою та 

відчуттями учасників.     

Кожен учасник окрім корисних навичок з підтримки ментального 

здоров’я отримує круті подарунки від організаторів – брендована футболка, 

шопер, еко-блокнот з ручкою та прикольний стікерпак.   

 

*** 

 

26.11.2024 

ГО «Донбас СОС» 

https://www.donbasssos.org/immigrants-in-a-new-community/ 

Громади та їхні нові мешканці — зближення чи віддалення? 

Про те, які процеси можна спостерігати у громадах, куди після початку 

повномасштабного вторгнення переселилися люди з різних регіонів, «Донбас 

СОС» розповіла кандидатка психологічних наук, конфліктологиня, 

дослідниця Центру дослідження медіації та діалогу НаУКМА Ірина 
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Ейгельсон. Вона прокоментувала причини певних негативних реакцій та 

порадила, як їх уникати — переселенцям та громадам, що їх приймають.  

Поки — тільки на шляху до інтеграції 

— Напевно, я б розділила поняття інтеграції та адаптації. Інтеграція — 

це більш стабільний процес, коли люди вже вирішили, що залишаються в цій 

громаді і будуть по-максимуму залучатися в різні сфери її життя. Це завжди 

шлях з двох боків — не можна інтегрувати когось кудись.  

Я не впевнена, що всі, хто їхав у 2022 році чи пізніше, вже прийняли для 

себе рішення остаточно залишатися в громаді. Тому вони перебувають на 

стадії адаптації, яка вимагає менше ресурсів від громади та від людей, бо це 

завжди  тимчасовий період. Йдеться про освіту, медичну допомогу, якісь інші 

соціальні послуги, що не вимагають від переселенців широкої громадянської 

участі і включення в життя громади.  

Погане трапляється з не такими, як я  

— На жаль, ставлення до тих немісцевих, які не в змозі миттєво 

інтегруватися в громаду, може погіршуватися з часом. Є таке когнітивне 

упередження про справедливий світ: зі мною нічого поганого не трапиться, 

якщо я буду правильно поводитися. Люди хапаються за нього і шукають 

підтверджень: от ми поводимо себе правильно, але є хтось, від кого ми 

відрізняємось, хто поводив себе якимось іншим чином і з ним сталося лихо… 

Наразі, ситуація на фронті складнішає, а такого мобілізованого ресурсу 

боротись, як у 2022, вже нема. Бо тоді ми, як суспільство, неймовірно потужно 

об’єдналися на боротьбу та підтримку. Але така мобілізація не може тривати 

довго, бо це процес, який потребує багато енергії. Відчуття невизначеності 

загострилося, і для когось, як порятунок, й запустився цей процес пошуку 

справедливості та того, хто винен. Навіть якщо люди розуміють, що в першу 

чергу, винна росія, путін, російська армія, але пошук зрозумілих причинно-

наслідкових зв’язків, які гарантували б власну безпеку, приводять до 

«інакших» — які поводилися не так, як ми, тому до них прийшов ворог.  

Мені здається, що збільшення напруженості в громадах пов’язано з 

втомою та незрозумілим майбутнім, а не через якійсь дії (чи їхню відсутність) 

переселенців.  

Криза гальмує багато процесів 

— Так, тригером знов стає мовне питання, здається, навіть більше, ніж 

на початку повномасштабного вторгнення. Переселенці зізнаються, що часто 

чують: а чого ви за 2,5 роки так й не перейшли з мови ворога повністю на 

українську! Мовляв, цей час, який людям «дали» на такі серйозні зміни, вже 

сплив. 

Але ми всі не знаходимося в ідеальній ситуації для адаптації, де можна 

було б говорити про терміни та якість змін. Ситуація війни — це серйозна 

криза, яку не варто порівнювати з, умовно кажучи, ситуацією людей, які 

виїжджали за кордон за своїм бажанням. Вони, наприклад, мали час вивчити 

мову країни, куди вони хотіли, ознайомитися з культурними особливостями, 

навіть знайти житло та роботу ще до факту міграції.   
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Коли люди виїжджали в стані стресу з-під обстрілів, не йшлося про 

планування та навіть бажання це робити. І так, в стані стресу, тривожності, 

депресії значно складніше навчатися чогось нового, здобувати нові навички, 

змінюватися. З мовою може статися саме так.  

Чужинці як загроза  

— Суттєвий фактор, який впливає на атмосферу в громаді, це кількість 

переселенців. Я знаю села, де у 2022 році переселенців було більше ніж, 

місцевих, які почали відчувати це як загрозу сталому стилю життя. Одна 

справа, коли у тебе 10 переселенців, умовно, на 1200 мешканців, інша, коли 

1600 переселенців на таку ж кількість місцевих. Напруженість в таких 

громадах може бути значно вища, ніж там, де корінні мешканці переважають.  

Регіональне питання  

— І це теж можемо спостерігати: люди по-різному ставляться, 

наприклад, до переселенців з Херсону та Донеччини. Це наслідки шкідливих 

політтехнологій. Існує образ херсонців, які демонстрували спротив, а у 

Донецьку, мовляв, всі поголовно чекали на путіна. Досі в головах людей живе 

й те штучне розділення на дві України, яке у 2004 році створили певні 

політтехнологи. Ті чи ті стереотипи щодо Донеччини та Луганщини, які 

активно підживлювалися в публічному дискурсі, на жаль, діють й досі. 

Зараз я вже менше чую, але перші місяці повномасштабного вторгнення 

було специфічне ставлення до киян. Навіть до тих, хто приїхав не на джипах, 

а просто з київськими номерами.   

Специфіка життя 

— Було б дивно не помічати й специфіки життя в різних регіонах 

України: як ми комунікуємо, розв’язуємо проблемні питання, які сталі 

навички маємо. Інколи справа не тільки в територіальному питанню, а й, 

наприклад, у ступені урбанізації тощо. Колежанка з Запоріжжя, яка у різний 

спосіб опікується підтримкою жінок — переселенок, розповіла мені якось про 

жінок з невеличкого містечка, що зараз окуповане. Для них провели курс з 

написання резюме і це для них виявилося чимось новим і космічним: у них 

ніхто не користувався такими практиками, роботу шукали через знайомих. 

Ми маємо багато природних відмінностей у побуті, мові, їжі релігії. 

Умовно, у Черкасах і на Закарпатті ми можемо бачити різні ритуали на одному 

православному святі. У когось це може викликати зацікавленість, а хтось 

відчує негатив та загрозу для власних традицій.  

«Дрібниці», які дратують  

— Напружена атмосфера може бути спровокована певними звичками, 

які, здавалося б, максимально нейтральні. Часто це відбувається, коли людина 

переїжджає у зовсім незвичну для неї реальність. Якось голова невеликої 

сільської громади поскаржився, що місцевих обурювала поведінка жінки, яка 

у робочий час вигулювала собачку по селу. А вона працювала онлайн й в 

перерву робила те, що звикла — турбувалася про свого улюбленця. Така 

поведінка не вписувалася в уявлення про життя, яке присвячене фізичній 

праці, тому часто переселенців звинувачують у тому, що вони ледачі, 
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незграбні, очікуючи від них того, що звично для переважної кількості 

корінного населення. 

Внутрішній комфорт може сильно залежати від того, звідки куди 

людина переїхала. Якщо, наприклад, вона приїхала з села в село, навіть якщо 

між ними тисячі кілометрів, усі практики життя для неї будуть знайомі й не 

тригерні. Бо інколи якась дрібниця, як-от вміння топити грубку, може стати 

ознакою «свій» чи «чужий». Той, хто все життя працював на великому заводі 

та жив у квартирі, в стані стресу буде змушений освоїти багато чого нового у 

побуті, не кажучи вже про те, що, скоріше за все, знайти роботу за фахом 

неможливо.  

Гострі питання  

— Запит на справедливість щодо мобілізації до армії теж може стати 

певним тригером для збільшення напруженості у громаді. Місцеві можуть 

закидати тим, хто приїхав, що вони не залишилися захищати свою малу 

Батьківщину. Переселенці часто скаржаться, що вони майже одразу стають 

кандидатами на мобілізацію — бо чужі, не шкода. Але направду це ширший 

тренд загострення полеміки щодо справедливості мобілізації, наприклад, 

певний професійних чи соціальних груп — спортсменів, депутатів тощо.  

Інше гостре питання стосується поховання загиблих бійців. Коли умовно 

на цвинтарі є багато могил місцевих і декілька — загиблих з інших регіонів, 

то може скластися враження, що ВПО менше воюють. Але це може статись 

через те, що, як правило, місцевих ховають в своїх громадах, тоді як, приміром, 

загиблих бахмутян можуть ховати в різних областях та громадах. Таким 

чином, ми робимо часто висновки за далеко не повної картини. 

Маятникова адаптація  

— Можна помітити, що з’явився певний процент людей, які живуть між 

2-3 містами. Як нещодавно мені казав один колега із Слов’янська, на питання 

«де ти живеш», я відповідаю «де сьогодні заснув», а «де твоє робоче місце» — 

«там, де сьогодні відкрив комп’ютер». Це також ті, хто їздять час від часу між 

дітьми, що на заході, та чоловіком, що на сході (зокрема в ЗСУ). І вони не те, 

що не адаптуються зовсім, але в них дуже специфічна ситуація маятникової 

міграції. Але люди з таким досвідом можуть бути дуже хорошим містком між 

регіонами.  

Зменшити напругу — можливо  

 Одна з прекрасних практик, про яку я почула ще у 2022-му році, 

полягає в запровадженні обміну культурного, соціального та 

побутового досвіду. Не тільки збирати переселенців, щоб розповісти, 

як у нас заведено, а й слухати про їхні традиції та звички. Щира 

зацікавленість і взаємопідтримка, а не повчання «дорослими» 

нерозумних «немовлят». 

 Дуже гарний приклад допомоги — підтримка місцевим 

самоврядуванням релокованих бізнесів. Знаю, що іноді проводять 

через юридичні процедури, допомагають з приміщенням чи 

рекламою, схвально реагують на ці процеси. Одна переселенка мені 
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сказала: навіть якщо в мене зараз нічого не складеться, я знаю, що 

все одно, в цій громаді підтримують. І їй була дуже важлива ця 

підтримка та повага.  

 Переселенцям, які все ж ухвалять рішення залишатися, варто 

розуміти, що рано чи пізно доведеться ставати частиною громади. І 

частину практик варто буде практикувати разом з усіма. На одній 

зустрічі чоловік з Покровська, який опинився в такій невеличкій 

громаді Тернопільської області, казав: я людина нерелігійна, але з 

усіма ходжу до церкви, бо це теж спілкування, мені важливо 

розуміти, що для них цінно. 

 Це може бути дуже важко, але доброю навичкою є вміння не 

переносити на себе, коли щось погане говорить про групу, до якої ти 

належиш. Бо у кожній групі, соціальній, етнічній чи регіональній, є 

різні люди. І ці претензії — не до вас конкретно.  

 Помічними можуть стати індивідуальні історії. Розповідайте про 

себе як ресурс — і в якийсь момент місцеві відчують радість від того, 

що тепер в них, наприклад, є свій гастроентеролог, комп’ютерник чи 

підприємець, який забезпечить роботою кількох людей.    

 Бажання ізолюватися, коли відчуваєш тиск та неприйняття, є 

природним. Але це вихід на короткий період, все ж варто спробувати 

долучатися до чогось, що роблять в громаді без з’ясування 

міжрегіональних стосунків:  плести сітки, організовувати дитячі 

свята тощо. Спільна дія допомагає порозумінню найкраще. 

 

*** 

 

26.11.2024 

БФ «Право на захист» 

https://r2p.org.ua/page/dlia-vnutrishno-peremishchenykh-osib-

zapratsiuvav-chat-bot-dlia-iurydychnoi-konsultatsii-onlain 

Для внутрішньо переміщених осіб запрацював чат-бот для 

юридичної консультації онлайн 

Благодійний фонд «Право на захист» оновив і розширив функції чат-

бота «Юридичний порадник для ВПО». Відтепер у ньому можна отримати 

онлайн-консультацію юриста в режимі реального часу. 

Нові можливості чат-бота 

Чат-бот «Юридичний порадник для ВПО» функціонує в трьох 

месенджерах: Facebook Messenger, Viber, Telegram. Раніше «Юридичний 

порадник для ВПО» був своєрідною базою юридичних знань, «юридична 

енциклопедія» в смартфоні, що допомагала знайти відповіді на 

найпоширеніші запитання, які виникають у ВПО та постраждалих від війни, а 

також забезпечувала доступ до каналів безпосередньої юридичної допомоги. 

Відтепер з’явилася і нова функція — можливість прямого зв’язку з 

юристом у чат-боті в разі, якщо користувач не знайшов відповіді на своє 
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питання самостійно. Щоб отримати консультацію, достатньо натиснути 

кнопку «Зв'язок з юристом», після чого користувач зможе поставити своє 

питання й отримати кваліфіковану допомогу від команди фахівців БФ «Право 

на захист». 

Більше не доведеться писати юристам листи на електронну пошту, 

переходити за посиланнями, заповнювати анкети. Також немає жодних 

«підписок», оплати, а отже, усього того, що зазвичай відштовхує потенційних 

користувачів від подібних інструментів. 

Доступність послуг 

Чат-бот залишається доступним для самостійного пошуку інформації 

24/7. Тут можна знайти відповіді на питання, що стосуються: 

 особистих документів; 

 соціальних виплат і пенсії; 

 житлових питань; 

 трудових питань; 

 сімейних, спадкових, освітніх питань; 

 виїзду за кордон. 

Водночас у разі потреби в додатковому роз’ясненні чи фаховій 

підтримці юристи будуть на зв’язку й консультуватимуть у робочий час. 

 

*** 
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також забезпечувала доступ до каналів безпосередньої юридичної допомоги. 

Відтепер з’явилася і нова функція — можливість прямого зв’язку з 

юристом у чат-боті в разі, якщо користувач не знайшов відповіді на своє 

питання самостійно. Щоб отримати консультацію, достатньо натиснути 

кнопку «Зв'язок з юристом», після чого користувач зможе поставити своє 

питання й отримати кваліфіковану допомогу від команди фахівців БФ «Право 

на захист». 
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Більше не доведеться писати юристам листи на електронну пошту, 

переходити за посиланнями, заповнювати анкети. Також немає жодних 

«підписок», оплати, а отже, усього того, що зазвичай відштовхує потенційних 

користувачів від подібних інструментів. 

Доступність послуг 

Чат-бот залишається доступним для самостійного пошуку інформації 

24/7. Тут можна знайти відповіді на питання, що стосуються: 

 особистих документів; 

 соціальних виплат і пенсії; 

 житлових питань; 

 трудових питань; 

 сімейних, спадкових, освітніх питань; 

 виїзду за кордон. 

Водночас у разі потреби в додатковому розʼясненні чи фаховій 

підтримці юристи будуть на звʼязку й консультуватимуть у робочий час — з 

понеділка до п’ятниці, з 08:00 до 21:00. 

Чому це важливо? 

З огляду на складні умови, у яких перебувають ВПО та постраждалі від 

війни, можливість отримати своєчасну юридичну допомогу є надзвичайно 

важливою. Нова функція значно спрощує доступ до правової підтримки 

користувачів, адже чат-бот — це насамперед про доступність.  

По-перше, розмиваються часові й просторові межі: кожен може 

скористатися чат-ботом будь-коли й будь-де. По-друге, людина може обрати 

звичний і зручний для себе месенджер. По-третє, тепер чат-бот є 

консолідованим ресурсом, що дає змогу отримувати фахові юридичні поради 

в індивідуальних ситуаціях. 

 

*** 

 

28.11.2024 

БФ «Право на захист» 

https://r2p.org.ua/page/prezydent-bf-pravo-na-zakhyst-oleksandr-halkin-

vidvidav-ofisy-fondu-v-kharkovi-i-sloviansku 

Президент БФ «Право на захист» Олександр Галкін відвідав офіси 

Фонду в Харкові й Слов'янську 

БФ «Право на захист» завжди активно співпрацює з органами місцевого 

самоврядування, аби максимально ефективно й злагоджено надавати 

допомогу внутрішньо переміщеним особам та постраждалим від війни. Так, 

президент Фонду Олександр Галкін відвідав Харків, де зустрівся з міським 

головою Ігорем Тереховим та обговорив результати роботи в місті у 2024 році, 

а також пріоритетні проєкти на 2025 рік. 

Окрім того, Олександр Галкін відвідав транзитний пункт для 

евакуйованих, а також побував у хабі «СВІЙ» — просторі, який цьогоріч 

реалізовано за ініціативи Харківської міської ради й втілено БФ «Право на 
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захист» за підтримки UNHCR Ukraine - Aгентство ООН у справах біженців в 

Україні, щоб допомогти постраждалим від війни отримати допомогу. 

Напередодні президент БФ «Право на захист» відвідав Полтаву, де 

зустрівся із секретарем Полтавська міська рада, в.о. міського голови Полтави 

Катериною Ямщиковою. Під час цих обговорень було порушено тему 

забезпечення житлом ВПО й можливості створення фондів житла соціального 

призначення, у чому зацікавлена Полтавська громада. 

Було також обговорено питання створення в місті простору для адаптації 

та інтеграції, у якому ВПО та постраждалі від війни зможуть отримати основні 

послуги й підтримку в одному місці за принципом «єдине вікно». У підсумку 

зустрічі було підписано меморандум про взаємодію із Полтавською міською 

радою. 

Президент БФ «Право на захист» Олександр Галкін також відвідав офіс 

Фонду в Слов’янську. Спільно з командою обговорили актуальні питання, 

зокрема шляхи покращення координації в процесі надання допомоги на 

транзитних центрах під час евакуації жителів. 

Президент поділився стратегією розвитку БФ «Право на захист» і 

планами роботи на наступний рік. Також розглянули можливі варіанти 

співпраці з державними органами на місцях. 

 

*** 

 

25.11.2024 

УВКБ ООН в Україні 

https://www.unhcr.org/ua/74271-legal-aid-serves-as-crucial-lifeline-for-

thousands-of-ukrainians-in-the-midst-of-full-scale-war.html 

Правова допомога: рятівне коло для тисяч українців у розпал 

повномасштабної війни 

УВКБ ООН спільно з Національним координаційним центром з надання 

безоплатної правової допомоги організували перший в Україні Форум 

надавачів безоплатної та гуманітарної правничої допомоги. 

Повномасштабне вторгнення Росії в Україну спричинило масштабну 

кризу переміщення, коли мільйони українців були змушені залишити свої 

домівки, стикаючись із серйозними труднощами та ризиками. Позбавлені 

безпеки переміщені особи часто опиняються в підвішеному стані та терміново 

потребують правової допомоги, щоб отримати доступ до прав, послуг і 

допомоги.   

Доповнюючи державну систему безоплатної правової допомоги, 

програма правової допомоги УВКБ ООН, що втілюється спільно з п’ятьма 

українськими НУО, доступна по всій країні для внутрішньо переміщених та 

інших осіб, постраждалих від війни, осіб, що повертаються, шукачів притулку, 

біженців та осіб без громадянства. З початку повномасштабної війни УВКБ 

ООН та його партнери-НУО надали понад 450 тисяч юридичних консультацій 

174 тисячам осіб. Завдяки цьому вони змогли отримати соціальну допомогу, 
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пенсії, компенсацію, нове свідоцтво про народження, замінити документ, що 

посвідчує особу, або отримувати доступ до правового правосуддя для 

постраждалих від насильства.   

Зважаючи на те, що правову допомогу людям в Україні надає велика 

кількість суб’єктів, управління якістю цих послуг має важливе значення. Коли 

людям потрібна юридична допомога, вони повинні бути впевнені, що 

отримають найкращі поради та підтримку, незалежно від того, хто її надає.  

21 листопада УВКБ ООН спільно з Національним координаційним 

центром з надання безоплатної правової допомоги при Міністерстві юстиції 

України організували  перший національний Форум надавачів безоплатної 

правової допомоги за участі урядових експертів та представників 

гуманітарних агенцій. Мета полягала в тому, щоб обговорити виклики, 

передові практики та стратегії, аби покращити надання підтримки 

постраждалим від повномасштабного вторгнення, адже для багатьох із них 

правова допомога є життєво важливою. 

«Правова допомога відіграє вирішальну роль, і її якість – це не просто 

технічні деталі. Багато внутрішньо переміщених осіб втрачають усе, що 

мають, коли змушені рятуватися втечею від війни. Правова допомога є для них 

відправною точкою, щоб відновити втрачене або відбудувати все спочатку. 

Якщо ми не гарантуємо якість цієї послуги, то це обов’язково матиме вплив на 

життя людей. Якість правової допомоги – це не опція, а обов’язкова умова. Ми 

не можемо з цим легковажити», – сказала Ніна Шрепфер, заступниця 

Представниці УВКБ ООН (з питань захисту).   

Для людей, які є особами без громадянства або стикаються з ризиками 

безгромадянства, правова допомога є порятунком. Вона дає їм змогу 

підтвердити документи, що посвідчують особу, чи громадянство, а також 

отримати доступ до послуг, які більшість людей сприймають як належне.   

 

*** 

 

29.11.2024 

УВКБ ООН в Україні 

https://www.unhcr.org/ua/74661-unhcr-supports-human-rights-centres-

opening-across-the-country-through-its-partnership-with-the-ombudsman-of-

ukraine.html 

УВКБ ООН підтримує відкриття центрів захисту прав людини по 

всій країні у партнерстві з Офісом Омбудсмана України 

В рамках тісної співпраці між Агентством ООН у справах біженців 

(УВКБ ООН) та Секретаріатом Уповноваженого Верховної Ради України з 

прав людини регіональні центри захисту прав людини допомагають зробити 

правову допомогу доступнішою для кожного. 

Вчора Уповноважений Верховної Ради України з прав людини Дмитро 

Лубінець, разом з головою Чернівецької ОДА Русланом Запаранюком, 

головою Чернівецької обласної ради Олексієм Бойком та Представницею 
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УВКБ ООН в Україні Кароліною Ліндхольм Біллінг відкрили регіональний 

Центр захисту прав людини у місті Чернівці.   

Приміщення було відремонтовано та обладнано за підтримки УВКБ 

ООН через неурядову організацію-партнера – БФ «Рокада». Центр 

слугуватиме ресурсом для людей у регіоні, включно з внутрішньо 

переміщеними людьми, особами, що повертаються, та людьми, які зазнають 

ризику втрати громадянства. В центрі вони зможуть отримати консультаційні 

послуги та інформацію про доступ до основних прав та громадських ініціатив.   

Завдяки цим центрам важлива робота із забезпечення прав людини стає 

доступнішою для всіх, зокрема через інформування та підтримку тих, хто 

цього найбільше потребує.  

Спільно з іншими партнерами, УВКБ ООН постійно підтримує 

відкриття регіональних центрів та офісів захисту прав людини по всій країні, 

ремонтуючи приміщення, в тому числі роблячи їх доступними для 

маломобільних груп населення, а також надаючи меблі, ІТ-обладнання та інші 

базові зручності. Наприклад, УВКБ ООН надало підтримку центрам у 

Черкасах, Чернігові, Чернівцях, Івано-Франківську та Вінниці, наразі робота 

триває в Ужгороді, а також у Хмельницькій, Одеській та Волинській областях.   

Партнерство та спільна робота між Омбудсменом України та УВКБ 

ООН розпочалась у 2010 році й була офіційно закріплена підписанням 

Меморандуму про взаєморозуміння у серпні цього року. У розпал 

повномасштабної війни, що несе численні трагедії, зобов’язання захищати 

права всіх людей, які живуть в Україні, вимагає особливої уваги до людей, які 

через війну стали вразливими, зокрема до тих, хто був змушений залишити 

свої домівки і людей з інвалідністю та обмеженою здатністю пересуватися.  

«Відправною точкою для захисту прав людини є те, що люди повинні 

знати свої права, як їх реалізувати, а також те, що послуги та консультації 

повинні бути доступними для всіх. Розширення мережі центрів захисту прав 

людини по всій країні дає нам більше можливостей досягти цієї мети. Ми в 

УВКБ ООН дуже раді бути частиною процесу регіоналізації офісу 

Омбудсмена і поширювати нашу співпрацю на регіональному рівні. 

Забезпечення рівного доступу всіх людей до своїх прав і основоположних 

свобод, а також можливості отримувати консультації в безбар’єрних та гідних 

умовах є важливішим, ніж будь-коли, під час цієї жахливої війни», – 

сказала Представниця УВКБ ООН в Україні Кароліна Ліндхольм Біллінг.   

«Офіс Омбудсмана розширює роботу в регіонах і відкриває новий Центр 

захисту прав людини у Чернівецькій області. Це — доступний простір для 

кожного і кожної, щоб допомогти у разі порушення прав людини в регіоні. 

Акцентую, що минулого року в Чернівецькій області збільшилася кількість 

звернень на 80%, а завдяки новому простору громадянам буде ще легше 

звертатися до нас. Вдячний партнерам, УВКБ ООН, а також Благодійному 

фонду «Рокада» за співпрацю та підтримку у створенні цього простору!», — 

зазначив Уповноважений Верховної Ради України з прав людини Дмитро 

Лубінець.   
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Від початку повномасштабного вторгнення співпраця між УВКБ ООН 

та Офісом Омбудсмена України охоплює широкий спектр питань: від 

розробки інформаційних матеріалів для конкретних вразливих груп для 

підвищення обізнаності про їхні права, наприклад, як зареєструватися як 

внутрішньо переміщена особа або отримати доступ до медичної допомоги, до 

розбудови потенціалу та розробки стратегій, і, що важливо, до адвокації прав 

вимушено переміщених осіб та осіб без громадянства. Крім того, було 

здійснено сотні спільних моніторингових візитів до місць компактного 

проживання для перевірки умов проживання ВПО, які там розміщені. 

 

*** 

 

25.11.2024 

БФ «Схід SOS» 

https://east-sos.org/publications/donaty-v-diyi-bf-skhid-sos-skeruvav-

ponad-300-000-grn-na-ustatkuvannya-komunalnyh-ustanov/ 

Донати в дії: БФ «Схід SOS» скерував понад 300 000 грн на 

устаткування комунальних установ 

Завдяки вашим донатам Благодійний фонд «Схід SOS» забезпечив 3 

установи побутовою технікою, меблями та іншими необхідними речами, які 

створюють комфортні умови для людей, зокрема й евакуйованих. Йдеться про 

заклади на Сумщині, Дніпропетровщині та Полтавщині. 

Наша команда регулярно проводить моніторинги стану шелтерів, 

інтернатів і соціальних закладів, в яких проживають переселенці, зокрема й 

люди з інвалідністю. У такий спосіб ми виявляємо найактуальніші потреби. 

Для Свеського психоневрологічний інтернату ми придбали професійний 

сушильний барабан вартістю 85 000 гривень. 

Для комунального підприємства «Софіївське» закупили устаткування на 

суму 125 789 гривень. 

Для Зіньківського дитячого будинку-інтернату ім. О. В. Синяговського 

придбали устаткування для кухні (2 витяжки, електрична плита та промислова 

сковорода) на 97 600 гривень. 

«Команда фонду дбає про комфорт і гідні умови проживання людей у 

складних життєвих обставинах. Ми отримали запити на допомогу від 

адміністрацій установ і закупили необхідне. Ця техніка полегшує побут і 

створює кращі умови для людей», - менеджерка гуманітарних програм Оксана 

Колесник. 
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*** 

 

 

25.11.2024 

БФ «Схід SOS» 

https://east-sos.org/publications/komanda-bf-skhid-sos-rozgornula-

ekstrene-reaguvannya-zadlya-dopomogy-evakujovanym-iz-kup%ca%bcyanskoyi-

ta-borivskoyi-gromad/ 

Команда БФ «Схід SOS» розгорнула екстрене реагування задля 

допомоги евакуйованим із Купʼянської та Борівської громад 

Харківська команда Благодійного Фонду «Схід SOS» від перших днів 

посиленої евакуації розгорнула екстренне реагування на транзитному пункті. 

Юристи, психологи та соціальні працівники щодня зустрічають евакуйованих, 

надають необхідну підтримку та допомогу.  

Від 15 жовтня 2024 року через посилення атак з боку рф зі 40 

прифронтових населених пунктів Харківщини, зокрема й Куп’янської та 

Борівської громад, евакуйовано понад 6 480 осіб. Ці люди вимушено покинули 

домівки, звичний побут і теплі спогади про мирне життя. 

«Кожна зустріч із евакуйованими – історія втрат і болю, що не потребує 

зайвих слів. Люди переживають глибокий стрес через втрату домівки, почуття 

невизначеності та страх за близьких. Особливо важко тим, хто залишив 

тварин, які для багатьох є джерелом підтримки. У кожній розмові чую: «Я не 

змогла забрати його…» або «Я так переживаю… Як вони там…». У таких 

умовах надзвичайно важливо надати першу психологічну допомогу, аби 

допомогти впоратися з емоціями, знайти внутрішні ресурси та поступово 

адаптуватися», - психологиня фонду Олександра Козловська. 

Крім психологічної підтримки, люди звертаються з юридичними та 

соціальними питаннями. Найпоширенішими є оформлення державних виплат, 

медичне забезпечення, переведення пенсій на банківські картки, отримання 

компенсації за пошкоджене або зруйноване житло, а також оформлення права 

власності. Чимало евакуйованих – самотні представники маломобільних груп 

і люди старшого віку. Їх ми забезпечуємо тростинами та колісними кріслами, 

аби зробити їхні життя комфортнішими.  

Діяльність реалізується в межах проєкту «Захист і необхідна 

психосоціальна підтримка постраждалих від війни жителів прифронту» за 

фінансової підтримки МЗС Німеччини. 

 

*** 

 

29.11.2024 

БФ «Схід SOS» 

https://east-sos.org/publications/yuryst-bf-skhid-sos-doluchyvsya-do-

treningu-shhodo-zahystu-zhytlovyh-majnovyh-i-zemelnyh-prav-gromadyan-v-

umovah-vijny/ 



100 

 

Юрист БФ «Схід SOS» долучився до тренінгу щодо захисту 

житлових, майнових і земельних прав громадян в умовах війни 

Юрист Благодійного фонду «Схід SOS» Олег Бордюг взяв участь у 

тренінгу щодо актуальних питань захисту житлових, майнових і земельних 

прав громадян в умовах правового режиму воєнного стану. 

Учасники та учасниці обговорили виклики, з якими стикаються 

внутрішньо переміщені особи, зокрема й щодо забезпечення житлом, 

компенсації за пошкоджене або знищене рухоме майно (як-от автомобілі), 

вартість якого інколи перевищує вартість нерухомого майна тощо. 

Обговорення відбулося за участю представника Уповноваженого ВРУ з прав 

людини в Запорізькій області Михайла Волкова. 

Олег Бордюг привернув увагу авдиторії до тих проблем, з якими люди 

звертаються по допомогу до БФ «Схід SOS». Однією з таких є отримання 

компенсації за пошкоджене та зруйноване майно в разі відсутності реєстрації 

в державному реєстрі речових прав на нерухоме майно. Одним із необхідних 

для реєстрації документів є довідка з БТІ, але деякі БТІ та архіви недоступні 

через руйнування або тимчасову окупацію. Олег наголосив на необхідності 

вирішення проблеми на законодавчому рівні або в судовому порядку, його 

підтримали й представники громад. 

Другою проблемною темою, на якій наголосив спеціаліст, є 

неможливість отримати компенсацію за самостійно виконаний ремонт 

пошкодженого житла. Постанова №381 Кабінету Міністрів України 

встановлює, що витрати на самостійно виконаний ремонт підлягають 

компенсації, але нині відшкодування не працює, бо заяви подаються через 

застосунок «Дія», в якому немає цього типу компенсації. Отже, гарантоване 

законом право на компенсацію зараз не може бути реалізоване через технічні 

недоліки. 

Тренінг було організовано Норвезькою радою у справах біженців (NRC). 

Юристи та юристки фонду від 2014 року працюють над тим, аби проблеми 

людей, які постраждали через російську агресію, залишалися у центрі уваги. 

Юридична допомога надається в межах проєкту «Комплексні заходи з 

гуманітарного реагування на потреби постраждалих від конфлікту українців 

та громадян третіх країн в Україні, Польщі, Румунії та Молдови» за підтримки 

Diakonie Katastrophenhilfe та за фінансування Міністерства закордонних справ 

Німеччини. 

БФ «Схід SOS» постійно надає всебічну допомогу людям, які втратили 

житло, як, наприклад, братам Лепетухам зі Покровського району. 

 


